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WORK on one of the three
highway projects – the 

5.7km Air Itam-Tun Dr Lim Chong 
Eu Expressway bypass – is sched-
uled to begin at the end of this 
month.

Consortium Zenith Construc-
tion Sdn Bhd (CZC) chairman Tan 
Sri Azmi Khalid said the ground-
breaking ceremony of Package 

Two (the 5.7km Air Itam-Tun Dr 
Lim Chong Eu Expressway by-
pass) was scheduled to be held on 
Oct 31.

“Work will begin in Lebuhraya 
Thean Teik,” he told a press confer-
ence after the signing ceremony of 
the sub-agreement in relation to the 
construction of a bypass from 
Bandar Baru Air Itam (Farlim) 
connecting to Lebuhraya Tun Dr 
Lim Chong Eu (Package 2) at 
Komtar on Oct 11.

According to a video presenta-
tion during the press conference, 
Package Two consists of four in-
terchanges and an elevated U-turn.

The interchanges are in Jalan 
Thean Teik, Jalan Bukit Gambir, 
Jalan Sultan Azlan Shah and Tun 
Dr Lim Chong Eu Expressway. 
The elevated U-turn is to be in Tun 
Dr Lim Chong Eu Expressway.

The sub-agreement was be-
tween the Penang government and 
CZC as the project contractor. 

It was inked by Chief Minister 
Chow Kon Yeow, representing the 
state government, and Azmi on 
behalf of CZC.

The ceremony was witnessed 
by Penang Financial Officer Datuk 
Sarul Bahiyah Abu and CZC senior 
executive director Datuk Lee Chee 
Hoe.

Chow said the state executive 
council, in a meeting on Oct 2, had 
agreed to sign the sub-agreement 
to implement Package Two.

He said the implementation 
period for Package Two is 36 
months and the cost is RM851.04 
million.

Chow said the contractor would 
begin working on areas (for Pack-
age Two) that are not affected by 
land acquisition.

Package Two is part of the three-
highway and an undersea tunnel 

project.
The RM6.3 billion project will 

comprise the Air Itam-Tun Dr Lim 
Chong Eu Expressway bypass, the 
Tanjung Bungah-Teluk Bahang 
bypass, the Gurney Drive-Tun Dr 
Lim Chong Eu bypass and the 
Gurney Drive-Bagan Ajam under-
sea tunnel.

The RM6.3 billion project is 
part of the Penang Transport Mas-
ter Plan (PTMP).

Meanwhile, Azmi said Package 
Two would be done by local con-
tractors and a portion of them 
would be from Penang.

He also said that China Railway 
Construction Corporation (CRCC) 
is the engineering, procurement 
and construction contractor for 
CZC.

Chow said local contractors 
would benefit from the project.
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An artist’s impression of the elevated U-turn in Tun Dr Lim Chong 
Eu Expressway.

Chow (centre) and Azmi (third from right) exchanging documents after the signing ceremony. With them 
are (from left) state executive council members Phee Boon Poh and Zairil Khir Johari, Sarul Bahiyah, 
Deputy Chief Minister I Datuk Ahmad Zakiyuddin Abdul Rahman, Lee and CZC senior executive director 
Datuk Zarul Ahmad Mohd Zulkifli.

Smoother 
ride ahead  

T h e  g e n e r a l 
alignment of the 
Package  Two 
project.
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OVER 1,500 students were 
recently honoured for their 

achievements in co-curriculum 
competitions at national and in-
ternational levels.

The state Education Depart-
ment, in collaboration with the 
Penang government, held the 
Co-curriculum Excellence Ap-
preciation Ceremony for the first 
time to recognise and value their 
success at the Chung Ling High 
School (Private) in Jalan Air Itam 
on Oct 12.

Chief Minister Chow Kon 
Yeow commended the students 
for making Penang proud with 

their achievements.
“I feel very proud of your suc-

cess which has lifted the name of 
Penang at national and interna-
tional levels,” Chow said in his 
speech.

“Today, we want to celebrate 
the success of the 1,565 students 
who have triumphed in various 
events and co-curriculum catego-
ries, including uniformed bodies, 
clubs and associations and STEM 
(Science, Technology, Engineer-
ing and Mathematics).

“We’ve won 106 events at 
international level and 104 at 
national level in 2018 and 2019.

“All these achievements re-
flect the state government’s aspi-
ration to mould holistic students 

in accordance with the require-
ments of the Malaysian Educa-
tion Building Plan (2013 – 
2025).”

Chow also thanked the teach-
ers and parents for giving their 
moral support and inspiration to 
the students.

He added that the victories by 
SMJK Chung Ling at the Inter-
national Science and Engineer-

ing Fair (ISEF) in the United 
States, SM Han Chiang at the 
first Lego League Championship 
in Houston and SMK Meng-
kuang at the Bangkok Interna-
tional Intellectual Property, In-
vention, Innovation and Technol-
ogy Exposition should inspire 

other schools to emulate them.
Also present were state Edu-

cation Department human devel-
opment sector head Ismail Mohd 
Said and SM Chung Ling 
(Persendirian) board of directors 
chairman Datuk Seri Koay Hean 
Eng.

Pic low resolution, pls resend, TQ

THE Penang government is in 
the midst of studying a proposal 
to build a cable car project from 
the recreational park in Penang 
Botanic Gardens to The Habitat 
in Penang Hill.

Chief Minister Chow Kon 
Yeow said the proposal was to 
build the cable car alignment from 
Rifle Club at Penang Botanic 
Gardens up to the entrance of The 
Habitat.

“The plan is to have eight to 10 
pylons from the park to the hilltop.

“In fact, Penang Hill Corpora-
tion (PHC) has appointed a local 

consultant to conduct a pre-feasi-
bility study of the project.

“There are also other align-
ments to be involved, which is 
from Penang Hill to Teluk Ba-
hang.

“However, at this stage, the 
state is looking at connecting 
Penang Hill to Penang Botanic 
Gardens,” he told a press confer-
ence after a luncheon dialogue 
session with Malaysian Interna-
tional Chamber of Commerce and 
Industry on Oct 16. 

In the recent Budget 2020, the 
federal government had allocated 

RM100 million to the state gov-
ernment to build a new cable car 
project with any additional costs 
incurred to be borne by the state.

Chow added that the project 
initiative was mooted by his pre-
decessor Lim Guan Eng who is 
now Finance Minister.

In a related development, 
Chow said there would be adjust-
ments to the cable car project 
linking the island and mainland.

He said the adjustments to the 
alignment were from the Noordin 
Street Ghaut station to a place 
near the ferry terminal.

State mulls Botanic Gardens-Penang 
Hill cable car project proposal 

Chow (back row, sixth from left) and Koay (on Chow’s left) with other guests and students posing for a 
group photograph during the appreciation ceremony.

THE Penang government has 
embarked on a digital transforma-
tion journey to revolutionise the 
state’s trade landscape.

Manufacturers, factories, logis-
tics companies, small and medium-
sized enterprises and many more 
can now ride on the Penang Smart 
Trade Facilitation Platform to in-
crease their business opportunities 
and enhance trade links.

The Memorandum of Under-
standing (MoU) between the Pen-
ang government and leading multi 
award-winning data technology 
specialist, Fusionex, enables key 
industry players and SMEs in the 
state to capitalise on the growing 
eCommerce industry.

Fusionex founder and Group 
chief executive officer Datuk Seri 
Ivan Teh said the Penang Smart 
Trade Facilitation Platform could 
help businesses in Penang to in-
crease cross border trade.

“Businesses are looking at how 
can they increase their exports and 
market access. We are very excited 
to work with the Penang govern-
ment to identify these players or 
local champions and connecting 
them to the rest of the world.

“We want to make Penang the 
hub for trade facilitation for the 
northern region and Southern Thai-
land,” he told a press conference 
after the MoU signing ceremony on 
Oct 17.

He added Penang was the sec-
ond hub in Malaysia to launch the 
smart trade facilitation platform. 

The first was Klang Valley.
Teh said that eCommerce was 

booming.
“eCommerce is growing by 

200% in the world. But in Southeast 
Asia, it is growing by 800%. Pen-
ang is well-positioned to capitalise 
the growth of this industry in terms 
of exports and transshipments,” he 
added.

Penang Domestic and Interna-
tional Trade, Consumer Affairs and 
Entrepreneurship Development 
Committee chairman Datuk Abdul 
Halim Hussain said the Penang 
Smart Trade Facilitation Platform 
would be launched in phases over 
a period of five years.

“In this current economic cli-
mate, delivery speed, transparency, 
and cost efficiency are so important 
for a trading hub. That would draw 
in investors to Penang,” he said.

Chief Minister Chow Kon Yeow 
said the Penang Smart Trade Fa-
cilitation Platform is a digital plat-
form for SMEs to have the oppor-
tunity to grow and penetrate the 
international market.

Also present were Penang Tour-
ism Development, Arts, Culture 
and Heritage Committee chairman 
Yeoh Soon Hin, state Secretary 
Datuk Seri Farizan Darus, state 
Financial Officer Datuk Sarul Ba-
hiyah Abu, Malaysia Digital Econ-
omy Corporation (MDEC) chief 
operating officer Datuk Ng Wan 
Peng and Fusionex enterprise and 
public sector managing director 
Chua Yu Ye.

MoU signed to promote 
eCommerce industry

Students praised 
for co-curriculum 
excellence
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THE state government, together with Penang 
Green Council, has scheduled July 1, 2021 as 
the full enforcement date against single-use 
plastic in the state.

Effective Jan 1 next year, there will be the 
start of the education enforcement, followed 
by July 1, 2020 with verbal enforcement.

“As of Jan 1, 2021, we will have the mild 
enforcement before the full enforcement in 
July,” state Welfare, Caring Society and Envi-
ronment Committee chairman Phee Boon Poh 
told a press conference on the sidelines of the 
Training Session on Learning Circularity from 
Penang and Penang’s Good Practices for Waste 
Management on Oct 14.

The three-day programme was attended by 
72 participants from countries such as the 
Philippines, Thailand and Indonesia.

Also present were Asia and Pacific UN 

Environment deputy director and deputy re-
gional representative for Asia and Pacific UN 
Environment, Dr Isabelle Louis and regional 
coordinator for Resource Efficiency, Asia Pa-
cific Regional Office, (UNEP), Dr Mushtaq 
Ahmed Memon.

Joining them were Osaka City Government 
manager for international co-operation (envi-
ronment) Makoto Mihara.

Phee said Penang has achieved free Plastic 
Bag Day for one day per week in 2009, three 
days per week in 2010 and seven days per week 
in 2011.

“We have shown the rest of the country that 
the state is ahead of others in waste manage-
ment.

“According to Penang Paradigm, in the 
Penang state development plan that was intro-
duced in 2013, sustainability has been made a 

major element in the state development strat-
egy.

“Furthermore, the 17 sustainable develop-
ment goals (SDGs) that were introduced in 
2015 have called for a review on the state de-
velopment pathways and strategies to enhance 
long term sustainability of Penang.

“The symposium serves as a platform for 
stakeholders – government agencies, academi-
cians, non-government organisations (NGOs), 
local communities and private sectors to dis-
cuss approaches and initiatives that should be 
taken to make Penang a green and sustainable 
state by 2030, by incorporating the SDGs into 
the state development strategies.

“It will also generate general inputs to de-
velop Penang Green Agenda (PGA), which 
will document strategies discussed by referring 
to the SDGs,” he added.

THE Penang government will set aside funds for 
development in the state next year.

Chief Minister Chow Kon Yeow said the state 
Budget for next year would be quite similar to this 
year’s Budget.

“It is very small if you compare it with the na-
tional Budget. We will continue our social pro-
grammes and we are allocating funds for develop-
ment.

“It is sufficient to support development in Penang 
and to look after the welfare of the rakyat,” Chow 
told a press conference after attending the Asia-Pa-
cific Heritage 20/20 Forum at Bangunan UAB in 
China Street Ghaut on Oct 14.

Chow said Penang, like other governments, was 
also looking at private finance initiatives (PFIs).

“For example, the Penang Transport Master Plan 
(PTMP) projects are, sort of, by way of PFI.

“The state would not be burdened if there is no 
budgetary allocation for projects supported by way 
of PFI. The state allocation will just act as a source 
of revenue to support development projects.

“The government will also continue to play its role 
to facilitate private initiatives and support the devel-
opment of the private sector,” he said.

Chow added that the state government has con-
tinuously promoted Penang internationally.

“We welcome the private sector to leverage on the 
government’s efforts to promote Penang,” he said.

Chow said that the state plays a catalytic role in 
facilitating projects, while the private sector collabo-
rates, operates, and bring in more tourists to Penang.

THE Penang government is 
committed to implementing its 

long-term plans such as the Penang 
Transport Master Plan (PTMP) and 
Penang South Reclamation (PSR) 
projects.

Chief Minister Chow Kon Yeow 
said the future of the state lies with 
these mega projects because they are 
a springboard for Penang’s growth 
towards gaining international stature 
as an intelligent state in the coming 
decades.

“PTMP is a long-term plan which 
is aimed at addressing two main 
concerns. One is the traffic conges-
tion due to inadequate infrastructure 
and transportation network.

“The other is the lack of quality 
land for development to meet indus-
trial and commercial expansion that 
is necessary to cater for the growing 
population on the island as well as 
the mainland. Both these issues 

combined hamper the economic 
progress of Penang,” he said during 
his keynote speech for Penang 
Transport Forum 2019: Unlocking 
Mobility in Penang Through Rail on 
Oct 15.

Chow said the PSR, on the other 
hand, is seen as a Penang Eco-
nomic Transformation project with 
the aim of creating a robust interna-
tional service and manufacturing 
hub.

“With a proposed 4,500 acres of 
reclaimed land, the state govern-
ment can then provide quality af-
fordable homes at strategic locations 
linked by LRT, trams and highways.

“This comprehensive master 
plan can attract foreign investors and 
spur Penang’s dynamism further. 
This reclamation will be owned by 
the state government and is pro-
jected to turn the tables on the issue 
of land scarcity,” he added.

According to Chow, the develop-
ment of a holistic transport network 
is a major step which needs to be 
taken to transform Penang into a 
modern and smart state. 

That will result in providing de-
sired economic returns in the form 
of higher income and a better qual-
ity of life for the citizens.

“With the rapid advancement of 
technology in the global arena, 
Penang will be marginalised and 
excluded in the modernisation cycle 
if we do not act proactively by creat-
ing an integrated environment with 

IT-intensive modes and well devel-
oped facilities.

“The sustainable development of 
a state or a country depends very 
much on systematic and realistic 
planning because it has a huge im-
pact on the economic growth, liva-
bility and sustainability of a city.

“Such planning should not be 
focusing only on being economi-
cally expedient and faster, but more 
importantly, the plans must be reli-
able, sustainable and feasible for the 
long-term development of the city. 
The state government has taken a 

serious approach in addressing this 
problem and initiated a long-term 
solution since 2011,” he said.

Also present were Canadian 
High Commissioner to Malaysia 
Julia Bentley, Malaysia Canada 
Business Council president James 
Taltron, state Public Works, Utilities 
and Flood Mitigation Committee 
chairman Zairil Khir Johari, Pulau 
Tikus assemblyman Chris Lee Chun 
Kit, state legal adviser Datuk No-
razmi Mohd Narawi, state financial 
officer Datuk Sarul Bahiyah Abu, 
moderators and panelists.

Phee (front row, sixth from left) joining other guests for a group photograph during the training session.

Full enforcement on single-use plastic by July 2021

No stopping development, 
social programmes to 
continue  

Some of the participants of the Penang Transport Forum 2019: Unlocking Mobility in Penang Through 
Rail at St Giles Wembley Hotel in George Town. 

PTMP, PSR 
projects are 
future of Penang
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THE three-day Seventh Asia-Pacific 
Urban Forum (APUF-7) held in the 

country for the first time concluded on a 
successful and productive note.

Chief Minister Chow Kon Yeow, who 
was present at the closing ceremony, was 
delighted that the event was held in a fruitful 
manner.

He said APUF-7 had gathered leaders, 
local governments, stakeholders and city 
officials around the world to discuss issues 
relating to the modern world, such as urban 
resilience and sustainable urbanisation.

He said he understood that the outcome 
of the discussions would be brought to the 
World Urban Forum next February.

“Therefore, the state is proud to host such 
an important forum that will bring changes 
and push for sustainability for the sake of 
future generations.

“APUF-7 has brought us together to col-
laborate, cooperate and create opportunities 
for cities and countries in Asia Pacific in 
formulating plans to achieve sustainable 
development goals.

“This forum also provided countries in 
the Asia Pacific with space and platform to 
consolidate the perspectives on future of the 
Asia Pacific region.

“These international forums ensure issues 
on urban and territorial planning, urban re-
silience, data and technologies for smart 
cities could be addressed,” he said in his 
speech during the closing ceremony of 
APUF-7 in Setia SPICE Convention Centre 
on Oct 17. 

The forum, which started on Oct 15, saw 
over 9,000 participants from China, Thai-
land, Indonesia, the Philippines, Singapore, 
Japan, Australia, New Zealand, Fiji, Bang-
ladesh, India and other countries.

Housing and Local Government Minister 
Zuraida Kamaruddin also lauded the or-

ganisation of the event.
She said the forum had brought stake-

holders together to share knowledge on how 
cities are built.

“It is a successful event. Hence, let us 
meet once again in the Commonwealth Lo-
cal Government Forum (CLGF) scheduled 
to be held in Malacca next June,” she said.

United Nations (UN) Habitat executive 
director Datuk Seri Maimunah Mohd Sharif 
congratulated the organiser for holding such 
a huge event.

Also present were UN Economic and 
Social Commission for Asia and Pacific’s 
Environment and Development Division 
director Dr Stefanos Fotiou, Penang Island 
City Council mayor Datuk Yew Tung Seang, 
Housing and Local Government deputy 
secretary-general Datuk Azhar Ahmad and 
Urbanice Malaysia chief executive Norliza 
Hashim.

Earlier at the opening of APUF-7, United 

Nations Under-Secretary-General and 
United Nations Economic and Social Com-
mission for Asia and the Pacific (ESCAP) 
executive secretary Armida Salsiah Alisjah-
bana said the need for a sustainable urban 
future is crucial considering that the Asia-
Pacific region has become majority urban.

“Leaders of state and government have 
committed themselves to implement and 
achieve the 17 Sustainable Development 
Goals (SDGs) by the year 2030 during the 
United Nations general assembly in Sep-
tember.

“The SDG Summit resulted in a call for 
a decade of action for sustainable develop-
ment. Therefore, there is a need to accelerate 
the implementation of the SDGs.

“The Asia-Pacific population is now the 
largest, having about 4.3 billion people out 
of over 7 billion people in the world. The 
urban population in Asia-Pacific has also 
grown significantly.

“More than half of the population in our 
region live in urban areas or cities,” she said 
in her speech during the opening of the 7th 
Asia-Pacific Urban Forum (APUF-7) at 
Setia SPICE Convention Centre on Oct 15.

Also present were Housing and Local 
Government Minister Zuraida Kamaruddin 
and state Local Government, Housing, Town 
and Country Planning Committee chairman 
Jagdeep Singh Deo.

 Maimunah in her speech said cities in 
Asia-Pacific are at the forefront of global 
efforts to achieve the SDGs by 2030.

“These cities serve as engines of eco-
nomic prosperity, innovation and well-be-
ing.

 “This forum is the largest regional urban 
forum to date, and the first to discuss local 
action. We are not only talking about decla-
ration. We want to discuss actions at the 
local level to advance the implementation 
of SDGs and The New Urban Agenda.

 “APUF-7 is a follow up of the World 
Urban Forum 9 (WUF9) in Kuala Lumpur 
last year and the Malaysia Urban Forum 
(MUF2019) held earlier this year,” she said.

The Republic of Fiji Prime Minister Jo-
saia Voreqe Bainimarama said urban centres 
across the world are assuming a larger role 
in achieving the SDGs.

“This is particularly true with climate 
change. Cities around the world – over 90% 
of which are located on the coast – are 
naturally more vulnerable to catastrophic 
weather events.

“They have an outsized carbon footprint 
and their buildings and infrastructure trap 
heat, further intensifying the effects of 
global warming.”

(From second from right) Zuraida, Bainimarama, Chow and Maimunah reading 
The Future of Asian and Pacific Cities Report 2019 after the opening ceremony 
of APUF-7.

Penang’s authentic food being projected during the ‘building 
mapping’ show.

‘Saw-ist’ Ismail .

Musical wrap up for APUF-7

Leaders discuss actions at 
largest regional urban forum 

DESPITE a downpour, the 
Potpourri of Penang Carnival 
themed “Splendour of Penang” 
attracted hundreds of people to 
Padang Kota Lama, or better 
known as Espla-
nade, on Oct 
17.

The carnival was a wrap-up for 
the Asia Pacific Urban Forum 
(APUF-7) which Penang played 
host to at Setia SPICE Convention 
Centre.

Although the event started be-
hind schedule, the crowd 

waited faithfully to experience the 
colourful, vibrant and musical 
carnival.

A concert featuring Penang-
born artistes such as Jeryl Lee Pei 
Ling and Ismail Jejaka was one of 
the main attractions.

But the loudest cheers were 
kept for the legendary Datuk Ja-
mal Abdillah who performed 
some of his all-time favourites 
like “Kau Kekasih Awal Dan 
Akhir”, “Azura”, “Kau Lupa 
Pada Janji” and “Gadis Melayu”.

Other well-known Malaysian 
artistes at the event were Dayang 
Nurfaizah, Hael Husaini and 
Bunkface.

Apart from that, Penang’s very 
own boria dancers gave a colour-

ful and energetic performance, 

followed by a Baba and Nyonya 
dance by Sayang sayang Nyonya 
Dance.

Another highlight was the 
“Building Mapping” 
on the Town Hall 
building which had a 
spectacular projection 
of Penang’s top attrac-
tions such as our local 
cuisine, Penang Hill, 
Penang Bridge and 
ferry.

There were also 
food stalls selling Pen-
ang’s famous hawker 
food.

The Buletin Mutiara 
team approached Ismail Jejaka, a 
musician who uses a saw to pro-
duce unique music.

Ismail said he was inspired by 
his father who was a carpenter.

“When I was younger I used to 

look at my father doing his car-
pentry work, and I was attracted 
to the sound of the saw.

“That was the moment when 
the idea to come up 
with music using a 
saw sparked, I was 13 
years old when I start-
ed to explore my ‘new’ 
musical instrument.

“It is a pleasure to 
be here in Penang and 
to be performing for 
the people as I am a 
Penangite myself,” 
said Ismail who now 
lives in Terengganu.

The APUF-7 was 
organised by the United Nations 
Economic and Social Commis-
sion for Asia and the Pacific 
(ESCAP) in partnership with 
Urbanice Malaysia and UN-
Habitat.
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PAINTINGS are not merely 
visual presentations but 

are the expressions of emotion that 
are presented in an artistic manner 
with a soul in it.

Apart from creativity, produc-
ing art pieces requires self-disci-
pline and a focused mind and  re-

nowned local artist Cheah Yew 

Saik is proof 
of this.

Born in 
S u n g a i 
P e t a n i , 
Kedah in 
1 9 3 9 , 

Cheah founded the Kuala Lumpur 
College of Art in 1968 to fulfil his 
aspiration of promoting art educa-
tion and was the college’s principal 
till 2002.

“In the bid to honour Cheah, a 
prominent figure and pioneer in 
Malaysian art education and the 
field of art, the Penang State Art 
Gallery (PSAG) is organising 

‘Cheah Yew Saik – Retrospec-
tive’ on Nov 2 at 5pm at 

the Dewan Sri Pinang 
(ground floor),’’ said 

PSAG chairman 
Lee Khai in a 
press conference 

on Oct 17.
“Cheah’s 

a r t w o r k s 
c o m p r i s e 
f o u r  e l e -
m e n t s , 
n a m e l y 
‘touch of na-
ture’, ‘nos-
talgia’, ‘co-

nundrum of 
space and time’ and ‘ene-

ma of object’.
“He has held 14 solo exhibitions 

and taken part in many invitational 
group exhibitions locally and inter-
nationally. He is a versatile artist 
who is skilled in many different 
mediums,’’ added Lee Khai.

Cheah said he has spent half his 
lifetime in art and it has moulded 
him to what he has become today.

“Prior to opening the art college 
in Kuala Lumpur, I started an art 
school in Penang which was sup-
posed to become the first art school 
in Malaysia but not many got en-
rolled,’’ Cheah said.

Also present were Museum and 
Penang State Art Gallery curator 
Haryany Mohamad and Wong 
Choon Chew, who is Cheah’s wife.

Wong, who is the backbone of 
Cheah in his art endeavors, said if 
everybody learns to appreciate art 
then there will not be war.

A total of 149 art pieces will be 
displayed at the “Cheah Yew Saik 
– Retrospective”.

Admission to the exhibition is 
free.

Display of local artist’s masterpieces 

Cheah showing his art pieces 
printed on a catalogue. 
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SECTIONAL handover of 
the 131-acre Gurney fore-

shore reclamation project has 
started with the first eight acres of 
land handed over to the Penang 
government on Oct 7.

Chief Minister Chow Kon 
Yeow said every one or two 
weeks, the state would be receiv-
ing five to 10 acres of reclaimed 
land from Tanjung Pinang Devel-
opment Sdn Bhd (TPD).

The full handover is scheduled 
to be completed by mid-Septem-
ber next year, barring any unfore-
seen circumstances.

He said an official handover 
ceremony of about 15 acres would 
be held soon and the press would 
be invited.

In accordance with the conces-
sion agreement inked between the 
state and TPD, the company is to 
reclaim, at its own cost, and hand 
over 131.09 acres of reclaimed 
land along the Gurney foreshore 
to the Penang government by 
December 2022.

TPD is a subsidiary of Eastern 
& Oriental Berhad.

“With the land, we’ve prom-
ised we will create a park,” Chow 
told reporters when asked about 
the development of the project 
after officiating the International 
White Cane Day (National Level) 
at Dewan Sri Pinang on Oct 19.

The Penang government has 
earmarked a public realm called 
Gurney Wharf, within the 131 
acres.

Chow said the next step for the 

state government would be to ap-
point a consultant and then call 
for a tender to do the physical 
work, possibly phase by phase.

“We estimate that we will take 
about 18 months for the first phase 
to be ready and open it for the 
people to enjoy the new water-
front of Penang.”

Chow said he expected the 
contract to start in June or July 
next year but before that, grass 
would be planted and topsoil laid 
out for landscape work to be done.

He, however, said the water-
front promenade, cycling and 
walking track were ready.

On Oct 18, some 15 delegates 
from the Penang government 
were briefed on the progress of 
the Gurney foreshore reclamation 
project in Tanjung Tokong.

The dignitaries, led by Chow, 
were earlier updated on the pro-
ject at the Seri Tanjung Pinang 
sales gallery in Seri Tanjung 
Pinang.

Fully equipped with personal 
protective equipment, the group 
was then brought to the reclama-
tion site via four-wheel-drive 
vehicles.

The entire briefing and site 
visit took approximately two 
hours.

Among those present were 
Deputy Chief Minister II Prof Dr 
P. Ramasamy, state executive 
council members Jagdeep Singh 
Deo, Chong Eng, Yeoh Soon Hin, 
Datuk Abdul Halim Hussain, 
Soon Lip Chee and Phee Boon 
Poh, Pulau Tikus assemblyman 
Chris Lee, State Financial Officer 
Datuk Sarul Bahiyah Abu and 
Chief Minister Incorporated 
(CMI) deputy general manager S. 
Bharathi.

A view of the Gurney foreshore 
reclamation project.

Handover of Gurney reclaimed 
land in stages

Teaching traditional 
dance to children
THE second Traditional Chil-
dren Dancing Class 2019 was 
well attended by some 80 chil-
dren who showcased their tal-
ents in Malay, Chinese and In-
dian traditional dances.

Organised by the Penang Is-
land City Council (MBPP), the 
class was held from Aug 17 
until Oct 6 at the Penang Youth 
Centre in Lebuh Acheh.

MBPP community services 
director Rashidah Jamaludin 
said the council, adopting a 

slogan of “Intelligent, Liveable 
and Happy City”, was proactive 
in community engagement with 
various races, especially the 
handicapped, women and chil-
dren.

“The efforts of the children 
along with the support of their 
parents in the learning of tradi-
tional dances are highly com-
mendable,” Rashidah said at the 
certificate and prize presentation 
ceremony held at the Penang 
Youth Centre on Oct 6.
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SOME  10,000 secondary 
school students in Penang 

will have the chance to emulate the 
famous Horatio Caine of the “CSI 
Miami” TV series through a series 
of DNA fingerprinting workshops 
– thanks to the collaboration be-
tween B. Braun and Penang Sci-
ence Cluster (PSC).

The PSC’s “Science Kits to 
Schools” initiative is aimed at in-
spiring students to choose life 
sciences and medical health as 
their career path.

The DNA fingerprinting work-
shops are the first track under the 
“Science Kits to Schools” initia-
tive.

PSC chief executive officer Ooi 
Peng Ee said the three-year work-
shops involved a statewide train-
ing for teachers who would then 
administer the experiments and 
conduct the same workshops in 
their own schools using the DNA 
learning kits sponsored by B. 
Braun.

“Students will be able to learn 
the basics and theories of genetics 
and understand the concepts of 
DNA extraction, DNA replication, 
polymerase chain reaction (PCR) 
and gel electrophoresis through 
hands-on experiments,” he said in 
his speech.

It is learnt that the workshops 
are currently ongoing since July 
26 this year and had impacted 
some 1,500 students.

B. Braun Asia-Pacific president 
Lam Chee Hong said the work-
shops provide opportunities for 
students to move beyond class-
room learning.

“Genetics is one of the most 
important scientific fields of study 
that can safeguard the future of the 
human race. The study of genetics 
yields answers on how we can cure 

diseases, improve human health, 
manage environmental challenges 
and develop innovative agricul-
tural solutions to continue feeding 
the world’s population,” he said.

Deputy Chief Minister II Prof 
Dr P. Ramasamy, who is also the 
PSC board chairman, said the 
workshops would make the learn-
ing of molecular biology “come 
alive”.

“Students will be able to use 
industry tools such as micropi-
pettes and gels, and learn real 
analysis techniques used by scien-
tists at the workshops,” he said.

Chief Minister Chow Kon 
Yeow said Penang needs to nurture 

students of today into talents of 
tomorrow.

“That is why the state initiated 
the PSC with the industry in 2009 
and PSC began operating in 
2010. PSC has impacted about 
100,000 students each year for 
the past nine years, through its 
many in i t ia t ives  and pro-
grammes,” Chow said in his 
speech during the launching 
ceremony at PSC on Oct 16.
Also present were Seri Delima 
assemblyman Syerleena Abdul 
Rashid and PSC director Datuk 
Yoon Chon Leong.

There was also a DNA finger-
printing demonstration after the 
ceremony.

C h o w  ( c e n t r e )  u s i n g  a 
microp ipet te  to  ex t rac t  a 
sample from the microtube. 
With him are Dr Ramasamy 
(left) ,  Syerleena (far back, 
fourth from left), Ooi (far back, 
third from left) and Lam (far 
back, second from left).

Seeing how CSI teams work

THE “Penang RendezVous” has 
returned for the second time to tap 
into the high-end market and attract 
high value tourists to the state.

State Tourism, Arts, Culture and 
Heritage Committee chairman 
Yeoh Soon Hin said “Penang Ren-
dezVous” was also in line with the 
Penang 2030 vision and Experience 
Penang Year (EPY) 2020 initiative 
in creating more high tourism prod-
ucts and bringing in more invest-
ment to the state at the same time.

“The three-day event is family-
friendly and curated to everyone 
with day activities such as kids’ 
entertainment, panel discussions, 
wine tastings and night parties for 
an ultimate luxury lifestyle experi-

ence right here,” Yeoh said at the 
launch of the event on Oct 11.

Also present were Asia Rendez-
vous chief executive officer Gael 
Burlot and its vice-president Aileen 
Soh, Heart Media chief executive 
officer Olivier Burlot and World 
Rewards chief executive officer 
John Tan

Held from Oct 11 to 13, the 
“Penang RendezVous” programme 
brought together the biggest brands 
from all across the world, ranging 
from fine yachts, supercars, watch-
es and jewellery, cuisine, proper-
ties, fashion and art.

Just like last year, leisure boating 
enthusiasts were also offered the 
opportunity of sea trials.

Three days of luxury 
lifestyle experience
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Story by Christopher Tan 
Pix  by Law Suun Ting

THE inscription of George 
Town as a Unesco World Her-

itage Site has elevated Penang inter-
nationally and brought forth many 
advantages in terms of cultural 
heritage tourism investment, devel-
opment and destination marketing.

Chief Minister Chow Kon Yeow 
said the inscription in 2008 had 
single-handedly changed the state’s 
fortunes.

“It proved to be the catalyst for 
the city’s remarkable transforma-
tion.

“The city became cleaner when 
the investments started to pour in. 
Seedy elements gradually disap-
peared. People want to visit Penang 
and we have received many inter-
national accolades to back that as-
sertion.

“Looking back to before the in-
scription, George Town was once 
an eyesore. It is hard to imagine now 
its previous condition,” Chow said 
in his speech during the Asia-Pacif-
ic Heritage 20/20 Forum at Bangu-
nan UAB in China Street Ghaut on 
Oct 14.

Chow said, like any other Unesco 
heritage sites, George Town’s Out-
standing Universal Value (OUV) 
has been both shielded and threat-
ened by the status.

“Accelerated gentrification, in-
creased cultural commodification 
and the loss of intangible heritage 
are threats which if left unchecked 
will undermine the OUV of the 
city,” he said.

He added that cultural heritage 
– both tangible and intangible – as 
well as creativity were resources 
that needed to be protected, en-
hanced and carefully managed.

“As steward and guardian of the 
city, my government, through the 
means of the Penang2030 initiative, 
will make our most fervent attempt 
to position Penang as the centre for 
culture.

“We hope that by doing so, an 
economy and society based on cul-
ture and creativity will be cultivated 
and nurtured.

“We are privileged to have 
many concerned organisations and 
individuals such as George Town 
World Heritage Incorporated, Pen-
ang Heritage Trust and Think City 
to champion, manage and celebrate 
our city’s cultural heritage,” he 
said.

Participants of the forum also 
witnessed the celebration of the 
20th anniversary of the Unesco 
Asia-Pacific Awards for Cultural 
Heritage Conservation.

Think City managing director 
Hamdan Abdul Majeed said the 
Unesco Asia-Pacific Awards for 

Cultural Heritage Conservation 
was conceived in Penang during 
its landmark “Economics of Herit-
age” regional conference in 1999.

“The Unesco Awards has recog-
nised some of the best examples of 
the private sector’s involvement in 
conservation; and by shining a 
spotlight on these achievements, 
encourages others to invest in the 
preservation of cultural heritage,” 
he said.

Fifty-seven entries from 14 
countries were received, out of 
which 16 were selected as winners.

Among the countries that took 
part were Australia, Bhutan, Cam-
bodia, China, India, Malaysia, In-
donesia, Iran, Myanmar and New 
Zealand.

Also present were state Tourism 
Development, Heritage, Culture and 
Arts Committee chairman Yeoh 
Soon Hin, Unesco Bangkok director 
Shigeru Aoyagi and guest of honour 
Than Phu Ying Sirikitiya Jensen.

WORKING towards zero-
waste is hard, but it is pos-
sible if the public realises its 
importance and has a change 
of attitude, state executive 
council member Phee Boon 
Poh said.

Phee, who is Welfare, Car-
ing Society, and Environment 
Committee chairman, said it 
required the cooperation from 
everyone.

“It’s not easy to educate 
the public on zero-waste.

“We can see still  people 
throwing away food because 

they took too much but could 
not consume all of them.

“I am urging everyone to 
be bold to change. Start with 
ourselves, stop wasting food,” 
Phee said in his speech before 
officiat ing the Zero Waste 
Conference for the School 
Teachers in Butterworth on 
Oct 16.

Also present was the Con-
sumers’ Association of Pen-
ang (CAP) acting president 
Mohideen Abdul Kader.

Phee also encouraged the 
public to buy “package-free” 

products to minimise waste 
generation.

The programme was organ-
ised by CAP.

Mohideen said over 150 
teachers in Penang took part 
in the programme.

“We hope to raise aware-
ness  among educators  and 
encourage them to teach their 
students the importance of 
zero-waste.

“Teachers play an impor-
tant  role  in  educat ing and 
shaping the mindset of our 
children,” he added.

THE Penang government is 
unperturbed by the news that 
the federal government does 
not intend to build a low-cost 
carrier terminal (LCCT) in the 
state.

Chief Minister Chow Kon 
Yeow said the state was much 
focused on the expansion of 
Penang International Airport 
(PIA) in Bayan Lepas.

“The airport expansion in-
volves the terminal. At the mo-
ment, the biggest user is AirA-
sia. I think 70% of the flights 
in and out of Penang are pro-
vided by AirAsia,” Chow said 
at a press conference after be-
ing asked by a reporter for his 

comments that Putrajaya had 
no intention of building a 
LCCT.

“In terms of impact, it (Pen-
ang airport) is sort of a LCCT 
but it is actually not. The fact 
is AirAsia controls 70% of the 
load and the expansion caters 
to the needs of AirAsia which 
may bring in additional flights.

“So, whether it is a LCCT or 
not, it doesn’t really matter 
because this is the service we 
are getting.”

The PIA has exceeded its 
maximum designed capacity of 
6.5 million passengers per year 
as it currently handles about 
7.1 million passengers.

Phee calls for cooperation
to realise zero-waste

Penang focuses on airport expansion 

Addressing heritage conservation

Chow (centre, wearing a red tie), Yeoh (on Chow’s left), Aoyagi (on 
Chow’s right) and the winners taking a group photo after the award 
presentation.

2019 Unesco Award for New Design in Heritage Contexts
Joan Sutherland Theatre Passageway and Lift of the Sydney Opera 
House, Sydney (Australia)
Dry Pit Latrine in Jiaxian Ancient Jujube Garden in Nihegou Vil-
lage, Shaanxi (China)
The Mills, Hong Kong SAR (China)
 
2019 Unesco Honourable Mention
The 5s Classroom, Preshil The Margaret Lyttle Memorial School, 
Kew (Australia)
Westpac Long Gallery Australian Museum, Sydney (Australia)
Liddell Bros. Packing Plant, Wuhan (China)
Flora Fountain, Mumbai (India)
 
2019 Unesco Award of Merit
Tseto Goenpa, Paro (Bhutan)
Guyue Bridge in Chi’an Town, Zhejiang (China)
Keneseth Eliyahoo Synagogue, Mumbai (India)
Our Lady of Glory Church, Mumbai (India)
Lyttelton Timeball Station, Christchurch (New Zealand)
 
2019 Unesco Award of Distinction
Keyuan Garden, Suzhou (China)
Vikram Sarabhai Library, Indian Institute of Management, 
Ahmedabad (India)
Nelson School of Music, Nelson (New Zealand)
 
2019 Unesco Award of Excellence
Tai Kwun – Centre for Heritage and Arts, Hong Kong SAR 
(China)

Winners of the 2019 Unesco Asia-Pacific Awards for 
Cultural Heritage Conservation
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Story by Tanushalini 
Moroter 
Pix  by Alissala Thian

SINCE it was set up some 50 
years ago, the Penang State Art 

Gallery, located at the ground floor 
of Dewan Sri Pinang, has grown to 
become an integral part of the state’s 
identity.

And being one of Penang’s tour-
ism products, it offers a unique 
experience for visitors.

State Tourism Development, 
Arts, Culture and Heritage commit-
tee chairman Yeoh Soon Hin said a 
total of 1,400 artworks have been 
exhibited at the gallery since 1965 
till August this year. 

“The art pieces displayed here 
comprise water colour paintings, oil 
paintings, acrylic sculptures, tex-
tiles, ceramics, installations, pho-
tography, mixed media, video and 
other materials. 

“With regard to the selection of 
the artworks, priority is given to 
Penang-born artists, local artists 
who are active in arts, and Asian and 
international artists who have ex-
hibited their works here,’’ Yeoh said 
during an interview recently.

Penang State Art Gallery chair-
man Lee Khai and Museum and 
Penang State Art Gallery curator 
Haryany Mohamad were also pre-
sent.

Yeoh said the gallery does not 
only showcase the latest art paint-
ings as visitors will also get the 
chance to admire artworks from the 

1800’s such as the Historical Paint-
ings by Captain Robert Smith and 
William Daniel which are the gal-
lery’s permanent collection.

“There are also artworks by 
Penang’s pioneer artists like Datuk 
Chuah Thean Teng, Yong Mun 
Seng, Datuk Hoessein Enas, Abdul-
lah Ariff, Datuk Tay Hooi Keat 
Khaw Sia and many others,” he 

said, adding that the materials dis-
played are not static but change 
according to the theme from time 
to time.

Apart from that, Yeoh said the 
gallery also collaborates with inter-
national institutions and organisa-
tions to hold exhibitions; providing 
visitors the opportunity to enjoy the 
art pieces done by artists around the 
globe.

“Japan Foundation Kuala Lum-
pur, Alliance Francaise, Thailand as 
well as institutes from Asia and  

European countries have held 
their exhibitions here,’’ Yeoh 
added. 

On challenges facing the art 
gallery, Yeoh said the biggest was 
allocation of funds.

“The Penang Art Gallery and 
the Penang State Museum Board 
currently receive a yearly alloca-
tion from the state and federal 
governments totalling RM3 mil-
lion to operate, which includes the 
salary for the staff, utilities, main-
tenance and others.

“From the amount received, the 
gallery allocates RM250,000 for 
expenditure in organising various 
exhibitions, activities and pro-
grammes related to visual arts 
such as drawing workshops, 
seminars, guided tours for stu-
dents and so on, ” he said.

Yeoh added the gallery is also 
facing the problem of inadequate 
exhibition space.

“Thus, we welcome the state 
government’s desire to come up 
with the Penang Arts District at 
Macallum Street as it will be the 
biggest platform to enhance the arts 
in Penang,’’ he added.

Lee Khai said artists who would 
like to donate their work or are 
interested in buying the artworks 
can do so by contacting the Penang 
Art Gallery.

“We will be very much pleased 
if anyone is interested in contribut-
ing or buying the artworks as it 
would help to expand our collection 
and indirectly it will also honour 
local artists, especially those from 
Penang,’’ he said.

Speaking on future plans, Yeoh 
said programmes such as discus-
sions on arts, workshops and semi-
nars, artistic performances and so 
forth are being actively planned.

“We hold at least 10 exhibitions 
annually which comprise solo ex-
hibitions, group exhibitions, exhibi-
tions by associations as well as 
exhibitions in collaboration with 
international institutes and organi-
sations,” he said. 

Elaborating on the latest efforts, 
Yeoh said that the gallery has now 
come up with a souvenir shop. 

He said products sold at the 
shop come with the gallery’s latest 
logo. Also available are special 
products made for exhibitions at 
the gallery.

“Therefore visitors not only have 
the opportunity to view the exhibi-
tions, but can also bring home ex-
clusive souvenirs such as bags, T-
shirts, published books and many 
more. 

“The permanent artwork collec-
tions are also printed and sold in 
postcard sizes,” Yeoh said.

The Penang State Art Gallery is 
open every day from 9am till 5pm 
except during public holidays. 

Art Gallery is 
state’s pride

This painting, known as the 
‘Malaysian Monalisa’, has caught 
the attention of (from left) Yeoh, 
Haryany and Lee Khai.

Books pertaining to arts at 
the gallery’s gift shop.

Some of the interesting 
artworks exhibited at the 
gallery.

Artworks from the 1800’s such as the Historical Paintings by Captain Robert 
Smith and William Daniel are sure to give an insight into Penang’s history.
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THE Penang government 
will decide whether to fol-

low the new foreign home own-
ership guidelines set by the 
federal government or maintain 
its own.

State Housing, Town and 
Country Planning and Local 
Government Committee chair-
man Jagdeep Singh Deo said he 
would bring the newly an-
nounced policy to the upcoming 
state executive meeting for 
consideration.

“In Penang, we have our own 
criteria – our own limit of pric-
ing that is allowed for purchas-
es by foreigners.

“Penang’s guidelines for for-
eign property ownership is a 
minimum RM3 million for 
landed property and RM1 mil-
lion for condominiums on the 
island, while on the mainland, 
it has been set at a minimum of 
RM1 million for landed proper-
ties and RM500,000 for condo-
miniums.

“We have separate pricing 
limits, so we will study what has 
been said by the Finance Min-
istry at the Budget 2020 tabling 
on Oct 11.

“We want to see whether it is 
suitable in Penang and if so, for 
how long? And I hope the min-
ister will understand that every 
state differs in its own way,” he 
told a press conference after the 
opening of the Local Govern-
ment Empowerment Conven-

tion held in conjunction with 
7th Asia Pacific Urban Forum 
(APUF-7) at Setia SPICE Con-
vention Centre in Bayan Lepas 
on Oct 14.

The convention was offici-
ated by Housing and Local 
Government Minister Zuraida 
Kamaruddin.

During the Budget 2020 ta-
bled on Oct 11, Finance Minis-
ter Lim Guan Eng announced 
that the federal government 

would lower the threshold for 
foreigners to buy condomini-
ums or apartments in urban ar-
eas  f rom RM1 mil l ion  to 
RM600,000 effective from Jan 
1 to Dec 31 next year. 

This, however, does not cov-
er new projects that are yet to 
be launched.

The move is to reduce the 
supply overhang of condomini-
ums and apartments, which in 
the second quarter of 2019 

Penang to decide on foreign 
home ownership guidelines

(From left) Yew, Jagdeep and  Zuraida addressing the media at the press conference.

DIABETES is among the dis-
eases that are preventable and it is 
important to have awareness of its 
preventive measures, says state 
Works, Utilities and Flood Mitiga-
tion Committee chairman Zairil 
Khir Johari.

“According to the International 
Diabetes Federation, Malaysia has 
recorded approximately 3.5 million 
cases of diabetes prevalence in 
adults in the year 2017, which is 
approximately 17% of the Malay-
sian adult population.

“This statistic is not surprising as 
Malaysia is one of the most obese 
countries in Asia with an over-
weight and obesity rate of more than 
45.3%, with 49% of women and 
44% of men obese.

“I think in Malaysia ‘lifestyle 
diseases’ such as diabetes are quite 
common. These diseases are pre-
ventable if the individuals embrace 
a healthy life style,’’ he told the 
media on Oct 15 when announcing 
the “Dance with Diabetes” pro-
gramme.

Zairil said the federal govern-
ment is looking into this issue seri-
ously, and thus has introduced the 
new sugar tax effective from July 1, 

2019.
“Meanwhile, the state govern-

ment has been actively looking after 
the wellbeing of the people by or-
ganising health screenings in col-
laboration with Penang Adventist 
Hospital (PAH) and Diabetes Ma-
laysia of Penang branch which have 
benefited more than 3,000 employ-
ees of Penang Island City Council,’’ 
Zairil added. 

In conjunction with World Dia-
betes Day, PAH is joining hands 
with Diabetes Malaysia Penang 
branch and state Health Department 
to organise “Dance with Diabetes” 
on Nov 17 at Straits Quay from 8am 
to 12 pm.

The public can participate in the 
fitness activities, which include 
aerobic dance, zumba dance, and 
cardio fitness workout with a regis-
tration fee of RM10.

Apart from that, there will be also 
free health screenings.

PAH chief executive officer 
Ronald Koh said the hospital has 
been promoting a active lifestyle 
while raising awareness among the 
public on family support in helping 
diabetic patients to stay active and 
healthy.

Practise healthy lifestyle 
to prevent diabetes

stood at RM8.3 billion.
Commenting on the same is-

sue, Zuraida said her ministry 
understands and respects Pen-
ang’s stand on the matter.

“Each state can have its own 

guidelines on the minimum 
price for condominiums and 
apartments to be purchased by 
foreigners.

“The property overhang and 
its related figures are different 
in every state, and therefore 
each state could have its own 
guidelines.

“I believe if we look at the sta-
tistics, Penang will have their own 
statistic. It is different from other 
states mainly because Penang is a 
more developed state with differ-
ent needs, different achievements 
and so on.

“So, I don’t have any problem 
should they decide to have their 
own foreign home ownership 
guidelines because they do have a 
strong reason to do so,” she added.

Also present at the press con-
ference were Seberang Prai City 
Council mayor Datuk Rozali 
Mohamud and Penang Island 
City Council mayor Datuk Yew 
Tung Seang.
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Story and pix by Riadz 
Akmal 

PENANG may have recorded 
the highest number of breast 

cancer cases in the country at 50 
cases in every 100,000 women but 
early detection can help save lives.

As such, Tan Lean Kee, wife of 
Penang Chief Minister Chow Kon 
Yeow, said widespread awareness 
of breast cancer was important.

“Every year, breast cancer kills 
more than 500,000 women around 
the world. The sad truth is that breast 
cancer knows no boundaries,” Tan 
said in her speech before officiating 
the “Pink October 2019 – Pink for 
Hope” at Gurney Paragon Mall in 
George Town on Oct 13.

“I was informed that Penang re-
corded the highest number of breast 
cancer cases in the country at 50 
cases in every 100,000 women, 
which is equal to one breast cancer 
patient in every 2,000 women.

“Thus, it is important that women 
and men have access to useful infor-
mation about breast cancer, as well 
as breast examinations, screenings, 
and early detection services because 
the best protection is early detec-
tion.”

This was the fifth year that Gur-
ney Paragon Mall, which is man-
aged by Hunza Group, has hosted a 
Pink October celebration.

Hunza Group executive director 
Khor Tze Ming said the event was 
also in partnership with Penang 
Adventist Hospital (PAH) to in-
crease awareness of breast cancer 

and encourage positive action 
amongst women and their families 
towards this fatal disease.

Khor said the campaign com-
prised a series of activities to be held 
throughout this month, in conjunc-
tion with the worldwide Breast 
Cancer Awareness Month.

Besides that, Khor also urged 
social-media-savvy friends to utilise 
the hashtag “pinkforhope” across 
social platforms to raise awareness 
of “Pink October”.

“The ‘pinkforhope’ campaign 
also hopes to encourage strong con-
tributions for a great cause within 
the community,” she said.

 PAH senior director of finance 
Albin Phua said according to the 
Health Ministry, an estimated 60% 
of cancer prognosis among patients 
in Malaysia was detected at later 
stages of the disease.

“The three most common cancers 
among women are breast, colorectal 
and cervix with breast cancer top-
ping at 32.1%. This certainly is a 
growing concern.

“As a health-promoting hospital, 
Penang Adventist Hospital’s initia-
tives for this Pink October include 
free health screening, free teddy 
medical clinic, breast cancer talk by 
PAH consultant medical oncologist 
Dr Kiley Loh, and also free Pink Bag 
for shoppers who spend a minimum 
of RM100 in a single receipt in 
Gurney Paragon Mall,” Phua said.

For further info on #pinkforhope, 
visit Gurney Paragon Mall or Pen-
ang Adventist Hospital’s websites or 
Facebook pages.

PENANG Tourism Develop-
ment, Arts, Culture and Heritage 
Committee chairman Yeoh Soon 
Hin hopes for a closer collabora-
tion with the Hungary government 
in terms of heritage, cultural and 
tourism exchange.

Yeoh said this during his speech 
at the “For Dance: Hungary and 
Malaysia, Celebrating Five Dec-
ades of Diplomatic Relations 
Ceremony” at The TOP Penang in 
Komtar on Oct 14.

To commemorate the 50 years 
of friendship between Malaysia 
and Hungary, the vibrant and col-
ourful Hungarian folk dances were 
performed by Hungary’s very own 
dancers 4 for Dance.

“I hope that this performance 
will serve as a link and connection 
between Europe and Asia through 
our shared similarities, specifically 
in the areas of tourism, arts, culture 
and heritage.

“I visited Hungary last month 
to seek a collaboration with the 
Hungarian government where I 
met a few of their government 
agencies. We had a fruitful meeting 
which helped to enhance the coop-

eration between the two nations.
“Since Qatar Airways has start-

ed a direct flight from Penang to 
Doha, I believe it will bring mu-
tual benefit between Penang and 
Hungary,’’ Yeoh said.

According to Yeoh, Penang has 
a strong market in Southeast Asia 
with regard to tourism, and it is 
time to explore the central Europe 
market.

“We can use Qatar Airways to 
promote Penang tourism not only 
in Hungary but also the nations 

surrounding it such as Slovakia 
and Czech Republic,’’ he said.

The ambassador of Hungary to 
Malaysia Attila Kali, who was also 
present at the celebration, hoped 
that the cultural dance perfor-
mance would help to bring Hun-
gary closer to the people of Ma-
laysia.

In conjunction with Hungary’s 
National Day which is celebrated 
on Oct 17, the dance troupe also 
performed their Hungarian folk 
dances in Kuala Lumpur.

IT was a joyous occasion for the 
St George’s Church as it celebrat-
ed its bicentenary dinner recently.

Chief Minister Chow Kon 
Yeow said the St George’s Church, 
which is the oldest Anglican 
church in Southeast Asia, has 
contributed much to society.

He pointed out that the church 
has contributed towards educa-
tion, social concerns and develop-
ment of the nation.

“We celebrate the unity, hope, 
peace and commitment that 

helped to sustain the church and 
enabled it to contribute towards 
state and nation.

“In promoting the message of 
reconciliation, I’m sure other 
churches within the diocese have 
partnered with institutions to 
strengthen communities.

“Hence, we hope to continue 
working hand-in-hand in shaping 
our nation,” he said in his speech 
during St George’s Church bicen-
tenary dinner on Oct 14. 

Chow also commended the 

church for its services to the state 
and nation for the past 200 years.

“I look forward to hearing 
more of the milestones,” he add-
ed.

Also present were Chow’s wife 
Tan Lean Kee, Anglican Church 
Diocese of West Malaysia Suf-
fragan Bishop Datuk Charles K. 
Samuel, Archbishop and Primate 
of the Anglican Church in South-
east Asia Datuk Ng Moon Hing 
and Synod organising committee 
chairman Jaya Paul.

4 for Dance performing their synchronised and rhythmic Hungarian 
folk dance using ropes.

State records 
most breast 
cancer cases

Celebrating church’s contributions for past 200 years 

Promoting Penang to central Europe

Tan (centre) 
visiting one of 
the exhibition 
booths at the 
Pink October 
event.

WELCOME TO PENANG… Fiji Prime Minister Josaia Voreqe Bainimarama being 
accompanied by Chief Minister Chow Kon Yeow as he inspects a guard-of-honour at the Penang 
International Airport upon his arrival on Oct 14 for the Asia Pacific Urban Forum (APUF-7).
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பட்டர்வொரத் - ்டத்்தொ� ஆர.ஏ. 

அருணொசலம் அவர்களின் நறபணிக்குழுவினரும் 

எம்.பி.யு சமூ்கநலத்துறையும் இறணந்து 40-

வது முறையொ்க வசதிக் குறைந்தவர்கள் மறறும் 

உ்டல் ்பறு குறைந்தவர்களுக்குத் தீபொவளி 

இன வேற்றுமைப் பாராத டத்வதா� ஆர்.ஏ நற்பணிக்குழுவினரின் வெமேப் பாராடடக்குரியது - முதலேர்

பண்டிற்கறய முன்னிடடு பரிசுக்கூற்ட மறறும் 

மூக்குக்்கண்னொடிறய அன்பளிபபொ்க வழங்கினர. 

“்டத்்தொ� ஆர.ஏ அருணொசலம் 

நறபணிக்குழுவினர 1979-ஆண்டு முதல் 

இற்டவி்டொது ஆறறி வரும் இந்த ்தொண்டு 

ந்டவடிக்ற்கறய ம்லசிய சொதறனப புத்த்கத்தில் 

பதிவு ்சயயலொம்.

“ஒவ்வொருவரும் தங்்கள் ் பொருளொதொர 

நிறலக்கு ஏறைவொறு வசதிக் குறைந்த 

சமூ்கத்தினருக்கு உதவிக்்கரம் நீட்ட ்வண்டும். 

்பொருளொதொர வசதிக் ்்கொண்்டவர்கள் வசதி 

குறைந்த மக்்களு்டன் பகிரந்து ்்கொள்வது 

அறனவருக்குமொன சிைந்த முன்னுதொரணம்,” 

என தீபொவளி அன்பளிபபு வழங்கும் நி்கழறவ 

அதி்கொரபபூரவமொ்கத் துவக்கி றவத்து மொநில 

முதல்வர ்மதகு சொவ ்்கொன் யொவ இவவொறு 

்தரிவித்தொர. 

ஒரு தனிநபர மறறும் குடும்பத்தினர 40 

வரு்டங்்களொ்கத் ் தொ்டரந்து பல்லின மக்்களுக்கு 

உதவும் வற்கயில் ் தொண்டு ந்டவடிக்ற்க ந்டத்தி 

வருவது எளிதொன ்கொரியம் அல்ல என்று முதல்வர 

பு்கழொரம் சூடடினொர.

இந்நி்கழவில் இரண்்டொம் துறண 

முதல்வர ்பரொசிரியர ப.இரொமசொமி, ஆடசிக்குழு 

உறுபபினர பீ புன் ்பொ, ஒன் ஒப ்தொண்டு 

மறறும் சமூ்கநல ் பர்ொட அறமபபின் தறலவர 

்டத்்தொ சுவொ சுய அவ, ம்லசிய இந்தியர 

வரத்த்கர ் தொழிலியல் சங்்கம், பினொங்கு மொநிலத் 

தறலவர ்டத்்தொ ்்கொபொலகிருஷணன் மறறும் 

பிரமு்கர்கள் ்கலந்து ்்கொண்்டனர. 

 ்டத்்தொ� அருணொசலம் ஏறறு 

ந்டத்தும் இன ்வறறுறம பொரொத இந்நி்கழவில் 

ஏைக்குறைய 500 பல்லின வசதி குறைந்த 

மக்்களுக்குப பரிசுக்கூற்ட (மளிற்கப 

்பொருட்கள்), ்கண் பொரறவ பொதிக்்கபபட்ட 500 

்பருக்கு மூக்குக்்கண்ணொடியும் இலவசமொ்க 

வழங்்கபபட்டன.

“வசதிக் குறைந்த ் பொது மக்்களுக்குப

பரிசுக்கூற்ட மறறும் மூக்குக்்கண்ணொடி 

வழங்குவதன் மூலம் அவர்களின் ்பொருளொதொர 

சுறமறயக் குறைக்்க முடியும். ்மலும் தீபத் 

திருநொறள முன்னிடடு பல்லின மக்்களுக்கு 

வழங்்கபபடும் இவவுதவி ்பொறைத்தக்்கது,” என 

மொநில இரண்்டொம் துறண முதல்வர ்பரொசிரியர 

ப.இரொமசொமி ்தரிவித்தொர.

 ்பொது மக்்கள் தங்்களின் ்பருநொள் 

்்கொண்்டொட்டத்தின் ்பொது திைந்த இல்ல 

உபசரிபபு ந்டத்துவதன் மூலம் ம்லசிய மக்்களின் 

ஒறறுறம மறறும் நல்லிணக்்கத்றத ் ம்லொங்்கச் 

்சயயலொம், என்ைொர.

மாநில முதல்வர் மமதகு சாவ் க�ான் யாவ் ்வசதிக் குறைநத க�ாது மக்�ளுக்குப் �ரிசுக்கூறை எடுத்து 
்வழங்கினார். (உைன் மாநில இரணைாம் துறை முதல்வர் ம�ராசிரியர் �.இராமசாமி, ஆட்சிக்குழு 

உறுப்பினர் பீ புன் ம�ா மற்றும் ஏற்�ாட்டு குழுவினர்)

பட்டர்வொரத் - “இரண்்டொவது ஆண்்டொ்க 

தீபொவளி ்்கொண்்டொட்டத்றத வண்ணமயமொ்க 

அலங்்கரிக்கும் ்நொக்்கத்தில் ஜொலொன் ்சத்தி 

லொமொ சொறலறய தீபொவளி வண்ண விளக்கு்களொல் 

அலங்்கரிக்கும் நி்கழச்சி ஏறபொடு ் சயயபபட்டது. 

்க்டந்த ்கொலங்்களில் இந்தியர்கள் அதி்கமொ்க 

வொழந்து வியொபொரத்துறையில் ஈடுபபட்ட இந்த 

இ்டத்றதப படித்துறை (ஜொலொன் ்சத்தி லொமொ) 

என அறழக்்கபபட்டதொ்கக் குறிபபி்டபபடுகிைது.  

என்வ, இந்த இ்டத்றத லிட்டல் இந்தியொவொ்க 

அங்கீ்கரிக்்கபப்ட ்வண்டும் என்ை சிந்தறனயில் 

சிறிய அளவில் ்தொ்டங்்கபபட்ட இத்திட்டம் 

இம்முறை பட்டர்வொரத் தீபொவளி சந்றதயொ்க 

உருமொறைம் ்கண்டுள்ளது.

“இந்தியர்கள் ்பொருளொதொரத் 

துறையில் வளம் ்பை ்வண்டும். புதிய 

அரசொங்்கத்தின் துறணயு்டன் இந்தியர்களின் 

்பொருளொதொரத்றதப பலபபடுத்துவதறகு இது 

்பொன்ை திட்டங்்கள் அமல்படுத்தபபடுகிைது. 

இந்த ஆண்டு இறுதியில் ‘்தக்குன்’ சிறு 

்தொழில் வியொபொர ்க்டனுதவித் திட்டம் குறித்த 

விளக்்கக்கூட்டம் ந்டத்தபபடடு தகுதியொனவர்கள் 

அதறன ்பறுவதறகு உதவி்கள் நல்்கபபடும்,” 

என பொ்கொன் ்டொலொம் சட்டமன்ை உறுபபினர 

சத்தீஸ் முனியொண்டி கூறினொர. 

பட்டர்வொரத் தீபொவளி சந்றத ்க்டந்த 

அக்்்டொபர 12 முதல் 26-ஆம் நொள் வறர 

ஜொலொன் ் ஜத்தி லொமொவில் நற்ட்பறும். இந்தச் 

சந்றதயில் துணிமணி்கள், சுடிதொர, ்சறல, 

இந்தியர்கள் அதி்கமா்க வியாபாரத்துறையில் ஈடுபபட வேண்டும் - வபராசிரியர

அழகுச் சொதனப்பொருட்கள், பல்கொரங்்கள் என 

பல்வற்க ் பொருட்களும் மி்க மலிவொன விறலயில் 

ஒருங்்்க விற்கபபடுகின்ைன.

இந்தியர்கள் வியொபொரத்துறையில் 

அதி்கமொ்க ஈடுபப்ட ்வண்டும் என்ை உயரிய 

்நொக்்கத்தில் பொ்கொன் ்டொலொம் சட்டமன்ை 

உறுபபினர சத்தீஸ்  ஏறபொடடில் பட்டர்வொரத் 

தீபொவளி சந்றத ந்டத்தபபடுகிைது. இந்த 

அரிய வொயபபிறன ்பொது மக்்கள் நன்கு 

பயன்படுத்துவ்தொடு வியொபொரி்களுக்கும் ஆதரவு 

்தரிவிக்்க ்வண்டும். இந்த வட்டொரம் ்சபரொங் 

பிறை மொந்கர ்கழ்கம் மறறும் தின்க் சிடடி நிறுவன 

ஒத்துறழபபு்டன் பல ்மம்பொடடுத் திட்டங்்கள் 

்மற்்கொள்ளபபடடு வளரச்சியற்டந்த தலமொ்க

உருவொக்்கம் ்கண்டுள்ளது. 

இவவொண்டு தீபொவளி 

்்கொண்்டொட்டத்றத ்மரு்்கறறும் வற்கயில் 

பட்டர்வொரத் தீபொவளி சந்றத மறறும் ஜொலொன் 

்சத்தி லொமொ சொறலறயத் தீபொவளி வண்ண

விளக்கு்களொல் அலங்்கரிக்கும் நி்கழச்சியிறனப 

பினொங்கு மொநில இரண்்டொம் துறண முதல்வர 

்பரொசிரியர ப.இரொமசொமி அதி்கொரபபூரவமொ்கத் 

்தொ்டக்கி றவத்து இவவொறு ்தரிவித்தொர.

இத்திட்டம் ்வறறி்கரமொ்கச் 

்சயல்ப்ட நிதி அறமச்சர மொண்புமிகு லிம் 

குவொன் எங், மொநில முதல்வர ்மதகு சொவ

்்கொன் யொவ, பினொங்கு மொநில துறண முதல்வர 

்பரொசிரியர ப.இரொமசொமி மறறும் மொநில 

சுறறுலொ, பொரம்பரியம், ்கறல ்கலொச்சொர 

்மம்பொடு ஆடசிக்குழு உறுபபினர இ்யொ சுன் 

இன் ஆகி்யொர நிதியுதவி வழங்கியதறகு சத்தீஸ் 

நன்றி ்தரிவித்தொர. 

இந்நி்கழவில் ஏறபொடடு குழுத் தறலவர 

அன்பழ்கன், ்சபரொங் பிறை ந்கரொண்றமக் 

்கழ்க உறுபபினர்களொன ்்டவிட மொர்ஷல் மறறும் 

்ஜசன் ரொஜ், ்தொழிலதிபர ்சளந்தரொஜன், 

இந்து அைபபணி வொரியத் தறலவர கிருஷணசொமி 

ஆகி்யொர ்கலந்து சிைபபித்தனர.

எழிலமிகு ்வணை விளக்கு�ளால அலங்�ரிக்�ப்�ட்ை ஜாலான் கஜத்தி லாமா சாறல

�ட்ைர்க்வார்த் தீ�ா்வளி சநறதயில 
துணிமணி�ள் மற்றும் �ல்வற� க�ாருட்�ளும் 

மி� மலி்வான விறலயில ஒருங்ம� 
விற்�ப்�டுகின்ைன.
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வயதில் மூத்தோர்கள் வழிக்கோட்டலில் 

இளைஞர்கள் தளைளைததுவம் வகிக்க 
்வண்டும் – தரைன்

“இன்றைய இறளஞர்கள் நொறளய தறலவர்கள் 

என்பதறகு இணங்்க இந்து சங்்கம் ்பொன்ை 

அரசு சொரொ இயக்்கங்்களில் தறலறமத்துவப 

பதவி்களில் இருக்கும் அனுபவமிக்்க வயதில் 

மூத்்தொர்கள் இறளஞர்களுக்கு வழிவிடடு 

ஆ்லொச்கரொ்கவும் உதவித் தறலவரொ்கவும் 

இருந்து இறளஞர்கள் ்தொண்டு ஆறை 

துறணபபுரிய ்வண்டும். இறளஞர்கள் இது 

்பொன்ை இயக்்கங்்களில் தறலறமத்துவம் ் பறறு  

தீயச் ்சயல்்களில் இருந்து விடுபபடுவ்தொடு 

சமூ்க நலத் ்தொண்டில் ஈடுபபடுவர.  

 “1965ஆம் ஆண்டு துவக்்கபபட்ட 

ம்லசிய இந்து சங்்கம் இன்று 14 

மொநிலங்்களில் 180 வட்டொரப ்பரறவ்கள் 

துறணயு்டன் நொடு முழுவதும் சிைபபொ்க இயங்கி 

வருகிைது. பினொங்கு மொநிலத்தின் கீழ 12 

வட்டொரப ்பரறவ்கள் இயங்குகின்ைன, அதில் 

புக்கிட ்பண்்்டரொ வட்டொரப ்பரறவ ்க்டந்த 

16 ஆண்டு்களொ்கச் சிைந்த ்சறவ ஆறறி 

வருகிைது. 200 உறுபபினர்கள் ்்கொண்்ட இந்தப 

புக்கிட ்பண்்்டரொ வட்டொரப ்பரறவயில்  

்பரும்பொன்றமயினர இறளஞர்கள் ஆவர. 

இந்தப ்பரறவயின் அறனத்து உறுபபினர்களும் 

நல்ல ஒத்துறழபபு வழங்குகின்ைனர.

 ஒவ்வொரு ஆண்டும் ஏைக்குறைய 120 

நி்கழச்சி்கள் ந்டத்தபபடுகின்ைன,’’ இந்து சங்்க 

புக்கிட ்பண்்்டரொ வட்டொரப ்பரறவயின் 

தறலவர வி்வ்க நொய்கன் தரமன் முத்துச் 

்சயதி்கள் நொளிதழுக்கு அளித்தப ்படடியில் 

இவவொறு ்தரிவித்தொர.

 ம்லசிய இந்து சங்்க புக்கிட 

்பண்்்டரொ வட்டொரப ்பரறவயின் ்சறவ 

றமயம் ்்கொம்பலக்ஸ் மொ்ஷொரக்்கொட 

்பஞஞொயொங், ஜொலொன் உத்தொமொவில் 

்சயல்படடு வருகிைது. இந்தப ்பரறவ 

இறளஞர, ஆலயம், சமூ்க நலன், ்கல்வி மறறும் 

ம்களிர என ஐந்து பிரிவு்கறள றமயபபடுத்திச் 

்சயல்படுகிைது.

 ்கல்வி நமது அறிவுக்்கண்்கறளத் 

திைக்கும் ்கருவியொ்கச் ்சயல்படுகிைது. என்வ, 

புக்கிட ்பண்்்டரொ வட்டொரப ்பரறவத் 

தமிழபபள்ளி மொணவர்கள் மடடுமின்றி ்தசியப 

பள்ளி்களில் பயிலும் இந்து மொணவர்களுக்கும் 

சமயக் ்கல்வி பு்கடடும் ் நொக்்கத்தில் அண்றமயில் 

‘றம மொணவர’ எனும் சமயமும் ்கறலயும் சொரந்த 

திட்டத்றதக் ்க்டந்த ஜூன் மொதம் 15-ஆம் நொள் 

்தொ்டங்கி ஒவ்வொரு சனிக்கிழறம ்கொறல மணி 

8.30 முதல் 11.00 மணி வறர இரொமகிருஷணொ 

தமிழபபள்ளி வளொ்கத்தில் இனி்த ந்டந்துக் 

்்கொண்டிருக்கிைது.

 இவவட்டொரத்தில் அறமந்திருக்கும் 

இரொமகிருஷணொ தமிழபபள்ளியில் சமய 

வகுபபு ந்டத்தபபடுகிைது. மொணவர்களிற்ட்ய 

்தசபபறறை ஊக்குவிக்கும் 

்பொருடடு தமிழபபள்ளி்களில் சுதந்திர 

தினக்்்கொண்்டொட்டமும் ந்டத்தபபடுகின்ைன.

 சமூ்க நலத்திட்டங்்கள் ஒரு சமூ்கத்தின் 

வளரச்சிக்கும் ்மம்பொடடிறகும் அடித்தளமொ்கத் 

தி்கழகிைது.அவவற்கயில் இவவட்டொரப ்பரறவ 

பல ்ம்கொ திட்டங்்கறளச் ்சயல்படுத்தி 

இந்தியர்களின் ்மம்பொடடிறகு அஸ்திவொரமொ்க 

அறமகிைது. ஒவ்வொரு மொதமும் முதல் வொர 

ஞொயிறறுக்கிழறம ்தொறும் ்கொறல மணி 10.00 

முதல் மதியம் 12.00 வறர இவவட்டொர ்சறவ 

றமயத்திறகு நொடி வரும் ்பொது மக்்களுக்குச் 

சமூ்கநல உதவி்கள் மறறும் ஆ்லொசறன்கள் 

வழங்்கபபடடு வருகின்ைன. 

 ்மலும், ஐந்தொவது ஆண்டு 

்வறறிக்்கரமொ்க அன்னம் சக்்கரம் 

திட்டத்தின்(Annam on Wheels programs) கீழ 

றதபபூசம் முதல் நொள் பந்தல் தன்னொரவலர்களுக்கு 

உணவு வழங்குதல்; ஒவ்வொரு மொதமும் 

முதல் மறறும் இரண்்டொவது திங்்கடகிழறம 

ஜொரச்்டவுன் சுறறுவட்டொரத்தில் இருக்கும் 

ஆதரவறைவர்களுக்கு உணவு வழங்குதல் மறறும் 

்கல்விச்சுறறுலொ ்மற்்கொள்ளும் தமிழபபள்ளி 

மொணவர்களுக்கு உணவு வழங்குதல் ஆகியறவ 

முறறிலும் இலவசமொ்கக் ்்கொடுக்்கபபடுகிைது. 

 இத்திட்டத்தின் கீழ 2018-ஆம் ஆண்டு 

ஏறபட்ட வரலொறு ்கொணொத ்வள்ளத்தில் 

பொதிக்்கபபட்ட ஏைக்குறைய 4,000 ்பொது 

மக்்களுக்கு உணவும் குடிநீரும் வழங்்கபபட்டன. 

இத்திட்டத்றதக் ்கசொனொ அறமபபு அங்கீ்கரித்து 

சன்மொனமும் ்்கொடுத்ததொ்க வி்வ்க நொய்கன் 

தரமன் அ்கம் மகிழ ்தரிவித்தொர.

 மொநில அரசின் முத்தியொரொ உணவு 

வங்கி திட்டத்தின் கீழ ஒவ்வொரு மொதம் முதல் 

மறறும் மூன்ைொவது புதன்கிழறமயில் பதிவுப்பறை 

பி40 குழுறவச் ்சரந்த ்பொது மக்்களுக்கு 

இலவசமொ்க ்கொய்கறி்கள், பழங்்கள்,்ரொடடி்கள் 

்பொன்ை உணவு வற்க்கள் வழங்்கபபடுகின்ைன. 

2019-ஆம் ஆண்டு ்தொ்டக்்கத்திலிருந்து 

இவவட்டொர ் சறவ றமயத்திறகு உதவிறய நொடி 

வரும் பி40 குழுறவச் ்சரந்த வசதிக் குறைந்த 

குடும்பங்்கள் அற்டயொளம் ்கொணபபடுகின்ைனர. 

 ஓர ஆண்டில் இரு முறை குறிபபொ்க 

தமிழப புத்தொண்டு மறறும் தீபொவளி பண்டிற்க, 

அதொவது ‘அன்பொன சமூ்கத்து்டன் நறபணி’ எனும் 

நி்கழச்சியின் ் பொது அவர்களுக்குத் ் தறவபபடும் 

மளிற்கப ்பொருட்கள் வழங்்கபபடுகிைது. ்ஷொன் 

மறறும் இரொமகிருஷணொ ஆதரவறை இல்ல 

குழந்றத்களுக்குத் தீபொவளி அன்பளிபபொ்க 

பணம் வழங்்கபபடுகிைது, என கூறினொர.

’ என்ை நி்கழச்சியின் கீழ ஆலய அடிபபற்ட 

வழிபபொடு முறை்கள் ்கறறுக் ் ்கொடுக்்கபபடுகிைது. 

இத்திட்டம் தமிழபபள்ளி்களின் ஒத்துறழபபு்டன் 

்பரறவ இலவசமொ்க வழிந்டத்துகிைது. 

 ்மறகுறிபபிட்ட இந்நி்கழச்சி்கள் 

அறனத்தும் ்சயல்படுத்த முது்்கலும்பொ்கச் 

்சயல்படும் ்பொது மக்்கள் மறறும் 

சங்்க உறுபபினர்கள் மூலம் நன்்்கொற்ட 

்பைபபடுகிைது. அ்த ்வறளயில் சில 

திட்டங்்களுக்கு மொநில அரசின் நிதியுதவியும் 

புக்கிட் க�ணமைரா ்வட்ைாரப் ம�ரற்வயின் 
தறல்வர் விம்வ� நாய�ன் தர்மன் மமலசிய இநது 
சங்�த்தின் தறலயாய க�ாள்ற� பிரச்சூரத்றதக் 

�ாணபிக்கிைார்

 இறளஞர்களுக்கு ஊக்குவிபபு 

்்கொடுக்கும் ்நொக்்கத்தில் புடசொல், ்பொலிங், 

வி்வ்கொ புற்கபப்டக்கூ்டம், ்்கொலம் வறரதல் 

ஆகிய ்பொடடி்கள் மறறும் நி்கழச்சி்கள் 

ந்டத்தபபடும். 

 தமிழர்களின் பொரம்பரிய சறமயல், 

கூடடுபபிரொரத்தறன, ்பொங்்கல் விழொ, 

அன்றனயர தினம், தந்றதயர தினம் ்பொன்ை 

நி்கழச்சி்கள் ஒவ்வொரு ஆண்டும் ந்டத்தபபடடு 

வருகின்ைன. 

 இந்த வட்டொரத்தின் கீழ 10 ஆலயங்்கள் 

உள்ளன. அந்த ஆலயங்்களின் ஒத்துறழபபு்டன் 

‘ஆலயம் ்சல்்வொம்’ மறறும் ‘அடசயப 

பொத்திரம்’ ்பொன்ை திட்டங்்களு்டன் சமய 

்சொற்பொழிவு்களும் வழிந்டத்தபபடுகின்ைன. 

‘அடசயப பொத்திரம்’ திட்டத்தின் கீழ 

ஆலயத்திறகு வருற்கயளிக்கும் ்பொது மக்்கள் 

தங்்களொல் இயன்ை மளிற்கப ்பொருட்கறளத் 

தொனமொ்க அங்கு அறமக்்கபபடடிருக்கும் 

பொத்திரத்தில் றவக்்கலொம். ்ச்கரிக்்கபபடும் 

்பொருட்கறள அவவட்டொரத்தில் வொழும் வசதிக் 

குறைந்த ்பொது மக்்களுக்கு ஆலய நிரவொ்கம் 

பகிந்தளிக்கின்ைனர. ் மலும், ‘ஆலயம் ் சல்்வொம் 

்பைபபடுகிைது என்பது குறிபபி்டத்தக்்கது. 

்பொதுவொ்க்வ, ஒவ்வொரு நி்கழச்சி்களில் 

இருந்து 20 விழுக்்கொடு நிதி ்சமிக்்கபபடடு 

சமூ்கநலத் திட்டங்்கள் ்மற்்கொள்ளபபடுகிைது 

என தரமன் விளக்்கமளித்தொர. 

 துடிபபு்டன் ்சயல்படடு வரும் புக்கிட 

்பண்்்டரொ வட்டொரப ்பரறவக்கு ம்லசிய 

இந்து சங்்கம் பினொங்கு மொநிலத்தின் சிைந்த 

வட்டொரப ்பரறவக்்கொன விருது ்பறைது. 

இப்பரறவ அதி்கமொன உ்டல் உறுபபு மறறும் 

இரத்த தொனம் திரடடியதற்கொன விருதும் 

்பறைது.  ்மலும், நொடடுக்்்கொடற்ட 

்சடடியொர அைங்்கொவலர்கள் நொல்வர, 

சிவன் மறறும் அபிரொமி ்தயவச் சிறல்கறள 

அன்பளிபபொ்க வழங்கியுள்ளனர. 

 முதலில் நொம் மொறு்வொம் பின்பு பிைறர 

மொறறு்வொம் என்ை இலக்கு்டன் ்சயல்படும் 

வி்வ்க நொய்கன் தரமன் எதிர்கொலத்தில் ம்லசிய 

இந்து சங்்கம் அதி்கொரத்துவமிக்்க இயக்்கமொ்க 

்சயல்படடு பல உருமொறறுத் திட்டங்்கறளச் 

்சயல்படுத்த ்வண்டும் என கூறினொர.  

ஒவ்வொரு திட்டங்்களும் நிறலயொனதொ்கவும் 

நீண்்ட ்கொலத் திட்டமொ்கவும் இருத்தல் அவசியம் 

என வலியுறுத்தினொர

 புக்கிட ்பண்்்டரொ வட்டொரப 

்பரறவயின் திட்டங்்களுக்கு ஆதரவு மறறும் 

நன்்்கொற்ட வழங்்க விரும்பும் நல்லுள்ளங்்கள் 

வட்டொரப ்பரறவயின் வி்வ்க நொய்கன் தரமன் 

அவர்கறள 012-4051207 என்ை எண்்களில் 

்தொ்டரபுக்்்கொள்ளலொம். 

 2010-ஆம் ஆண்டு ம்லசிய 

இந்து சங்்க உறுபபினரொ்க ்சரந்து 2015-

ஆம் ஆண்டு புக்கிட ்பண்்்டரொ வட்டொரத் 

தறலவரொ்க பதவி்யறை நொள் முதல் சிைந்த 

தறலறமத்துவத்றத ஆறறி வரும் ்தசிய 

இறளஞர பிரிவுத் தறலவர வி்வ்க நொய்கன் 

தரமன் அவர்களுக்கு முத்துச் ் சயதி்கள் நொளிதழ 

வொழத்து்களும் பொரொடடு்களும் ்தரிவித்துக் 

்்கொள்கிைது.

மமலசிய இநது சங்�ம் புக்கிட் க�ணமைரா ்வட்ைாரம் கசயலற்வ உறுப்பினர்�ள்

புக்கிட் க�ணமைரா ்வட்ைாரப் ம�ரற்வயின் ஏற்�ாட்டில நறைக�ற்ை திருமுறை ஓதும் ம�ாட்டியில 
�லநது க�ாணை மாை்வர்�ள்.
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பினொங்கு துங்்கொல் - மொநில 

அரசு பினொங்கு வொழ மக்்களுக்கு 

வொ்டற்கக் ்்கொள்முதல் வழி 2030-

ஆம் ஆண்டுக்குள் நிரமொணிக்்கபபடும் 

180,000 மலிவு வீடு்களில் 10 

சதவீத வீடு்கறள ஒதுக்கீடு 

்சயயவிருக்கிைது.  

 வொ்டற்கக் ்்கொள்முதல் 

திட்டம் மூலம் வொங்கும் சக்திக்கு 

உடபட்ட மலிவு விறல வீடு்களுக்்கொன 

மக்்களின் ்தறவ அதி்கரிபபதொல், 

180,000 வீடு்களில் 10 சதவீதத்றத 

அல்லது 18,000 மலிவு வீடு்கறள 

ஒதுக்கி தகுதியுள்ளவர்களுக்கு 

வழங்்க மொநில அரசு உறுதிக் 

்்கொண்டுள்ளதொ்க வீ்டறமபபு, 

உள்ளூரொடசி, கிரொமபபுை மறறும் 

ந்கரபபுை திட்டமி்டல் ஆடசிக்குழு 

உறுபபினர ்ஜக்டிப சிங் டி்யொ 

்தரிவித்தொர.

 “2008 -ஆம் ஆண்டு 

முதல் இன்றுவறர, பல்்வறு 

பிரிவு்களில் 29,959 வொங்கும் சக்திக்கு 

உடபட்ட மலிவு விறல வீடு்கள் 

்கட்டபபடடுள்ளன; 23,985 வீடு்கள் 

்கடடுமொனத்தில் உள்ளன; ்மலும் 

48,391 வீடு்கள் ்கடடுமொனங்்களுக்கு 

ஒபபுதல் அளிக்்கபபடடுள்ளது, என்வ, 

102,335 வீடு்கள் மொநில அரசு 

மக்்களுக்்கொ்க வழங்குகின்ைன.

 இவறறில், 1,062 வீடு்கள் 

ஐந்து வீ்டறமபபுத் திட்டங்்களிலிருந்து 

ஒதுக்்கபபடடுள்ளன, குறிபபொ்க 

நொன்கு ்சபரொங் பிறையிலும் மறறும் 

ஒன்று பினொங்கு தீவிலும் வொ்டற்கக் 

்்கொள்முதலுக்கு ஒதுக்்கபபடடுள்ளன.

 “சமீபத்தில் அறிவித்தவொறு, 

2030 இலக்குக்கு இணங்்க 2030 

ஆண்டுக்குள் 180,000 வீடு்களில் 10 

சதவீதத்றத ஒதுக்்க மொநில அரசு 

உறுதிக் ் ்கொண்டுள்ளது,” என  தொ்சக் 

குளு்்கொரில் நற்ட்பறை தொமொன் 

்சரி ்்டசொ குறைந்த விறல ்பொது 

வீ்டறமபபுத் திட்ட ஆவணங்்கறள 

ஒபபற்டக்கும் நி்கழச்சியில் ்ஜக்டிப 

இவவொறு விவரித்தொர.

 வீ்டறமபபுப பிரிவு 

தறலறம உதவி ்சயலொளர 

ஐனுல் ஃபதிலொ சம்சூடி; வ்டக்கு 

்க்டற்கறர ்பொறியொளர, பினொங்கு 

்பொதுபபணித் துறை (்ஜ.்்க.ஆர),  

்ஷொஃபிஸொன் எம்ட ்நொர மறறும் 

மாநில அரசு வாடகைக் கைாள்முதல் திடடத்தில் 1,800 வீடுைள் ஒதுக்கீடு  கெக்டிப்
அறிவித்த   ரிம500,000 -க்்கொன 

(்சொத்து மதிபபு) மலிவு விறல 

வீடடின் விறல வரம்புக்கு மறுபபு 

்தரிவித்துள்ளது. பினொங்கில், மொநில 

அரசு வொங்கும் சக்திக்கு உடபட்ட 

வீடு்களுக்குக் குறிபபொ்க பிரிவு ‘ஏ’ 

(குறைந்த விறல) அதி்கபடச வரம்பு 

ரிம 42,000; பிரிவு பி (நடுத்தர விறல) 

ரிம72,500; பிரிவு C1 (ரிம 150,000); 

C2 (ரிம 200,000) மறறும் வற்க C3 

(ரிம 300,000) என விறல வரம்றப 

நிரணயித்துள்ளது. ரிம 300,000-க்கும் 

கூடுதலொ்க வீடடின் விறல நிரணயம் 

்சயயும் ்பொது அது வொங்கும் 

சக்திக்கு உடபட்ட பிரிவில் ்சரொது 

என விளக்்கமளித்தொர.

 தொமொன் � ்்டசொ 

குடியிருபபில் வொ்டற்கக் ்்கொள்முதல் 

திட்டத்தின் கீழ வீடு வொங்கும் 21 

்பருக்கு ்ஜக்டிப சிங் நுறழவுக் 

்கடிதங்்கறள வழங்கினொர. இரடற்ட 

இரயில் திட்டத்தின் கீழ இந்த 

வீ்டறமபபுத் திட்டம் ற்கவி்டபபட்ட 

நிறலயில் மொநில அரசு ரிம2.1 

மில்லியன் நிதி ஒதுக்கீடு ்சயது 

மறுசீரறமபபுப பணி ் மற்்கொள்கிைது. 

 இந்த வீ்டறமபபுத் 

திட்டம் வருகின்ை நவம்பர 

மொதம் நிறைவுப்பறும் என 

எதிரபபொரக்்கபபடுகிைது. 249 வீடு்கள் 

்்கொண்்ட இத்திட்டத்தில் 64 வீடு்கள் 

வொ்டற்கக் ்்கொள்முதல் மூலம் 

வழங்்கபபடும். 

்வாைற�க் க�ாள்முதல ்வழி வீடு�ளுக்�ான அனுமதி �டிதம் க�றுநர்�ளுைன் 
ஆட்சிக்குழு உறுப்பினர் கஜக்டிப் சிங் டிமயா

ற�விைப்�ட்ை தாமான் � மைசா வீைறமப்புத் திட்ைம்

ஜொரச்்டவுன் - மொநில முதல்வர ்மதகு 

சொவ ்்கொன் யொவ பினொங்கு வொழ 

மக்்கள் அறனவரும் ஒன்றிறணந்து 

சில தரபபு்களொல் எழுபபபபடும் 

இன வொத அறிக்ற்க்களுக்கு 

எதிரபபு ்தரிவிக்்க ்வண்டும் என 

்்கடடுக்்்கொண்்டொர. 

 ம்லசியர்கள் தங்்களது 

்பருநொட்கறளச் சுபிடசமொன சூழலில் 

்்கொண்்டொ்ட முடியும் என்பதறகுத் 

தீபத் திருநொள் ்்கொண்்டொட்டம் ஒரு 

எழுத்துக்்கொட்டொ்க  அறமகிைது என 

அவர ்தரிவித்தொர.

ப�ொது மக்கள் ஒன்றிணைந்து இனவொத அறிகண்க்களுககு எதிர்ப்பு பதரிவிக்க வவண்டும்

 "இத்தற்கய ்கலொச்சொரத்றத 

நொம் பரொமரிக்்க ்வண்டும், 

ஏ்னனில் இபபண்டிற்க்களின் 

்்கொண்்டொட்டத்தின் மூலம், 

இந்த ஜனநொய்க ம்லசியொவின் 

மக்்களிற்ட்ய பரஸ்பர புரிந்துணரறவ 

்மலும் வளரக்்க முடியும்.

 "இந்நொடடில் சில தரபபினர 

எழுபபும் எதிரமறை அறிக்ற்க்கள் 

நொடடின் இன ஒறறுறமறயச் 

சீரகுறழக்்கத் தூண்டுவதொல் ்பொது 

மக்்கள் ஒறறுறமயு்டன் அச்சவொல்்கறள 

எதிர்நொக்்க ்வண்டும்.

 "இதுப ்பொன்ை 

்பொறுபபறை அறிக்ற்க்களொல் 

குறிபபொ்க பினொங்கு மொநில  மக்்கள் 

மத்தியில் நல்லிணக்்கம் பொதிக்்கொமல்  

இருபபறத உறுதிச் ் சயய ் வண்டும்," 

என்று ்லபு கிங்கிறகு அருகிலுள்ள 

லிடடில் இந்தியொவில் நற்டப்பறை 

2019ஆம் ஆண்டுக்்கொன  தீபொவளி 

திைந்த இல்ல உபசரிபபில் இவவொறு 

கூறினொர.

 இந்த நி்கழச்சியில் 

்பங்்கொலொன் ்்கொத்தொ சட்டமன்ை 

உறுபபினர ்்டனியல் கூய ஜி ்சன்; 

பினொங்கு மொந்கர ்கழ்க உறுபபினர்கள், 

்வொங் யூய ்ொரங் மறறும் ்ஜரொல்ட 

மக் முன் கி்யொங், ம்லசிய இந்தியர 

வரத்த்கர ் தொழிலியல் சங்்கத் தறலவர 

்டத்்தொ ்்கொபொலகிருஷணன்; 

தீபொவளி ்்கொண்்டொட்டத்தின் 2019-

யின் ்சயலொளர ்ஜ.விக்்னஸ்வரன் 

ஆகி்யொர ்கலந்து ்்கொண்டுச் 

சிைபபித்தனர.

 மொநில அரசு எப்பொதும் 

அறனத்து இன மக்்களின் மீதும் 

அக்்கறைச் ்சலுத்தி அவர்களின் 

நலன்்கறள பொது்கொக்கும் குறிபபொ்க 

மொநிலத்தின் ்பொருளொதொர வளரச்சி 

பகிரந்தளிபபதில் கூடுதல் ்கவனம் 

்சலுத்தும் என உறுதியளிக்கிைது 

என்று லிட்டல் இந்தியொ வளொ்கத்தில் 

தீ�த் திருநாள் க�ாணைாட்ைத்றத முன்னிட்டு லிட்ைல இநதியா ்வளா�த்தில 
�ல�ாரங்�ள் விற்�ப்�டுகின்ைது.

அறமக்்கபபடடிருக்கும் ்கற்ட்கறளப 

பொரறவயிட்ட மொநில முதல்வர ்மலும் 

கூறினொர.

 "பினொங்கு மொநிலம் இந்த 

ஆண்டு சிைந்த ்பொருளொதொர 

வளரச்சிறய அற்டந்துள்ளது. 

முதலீட்டொளர்கள், வரத்த்கர்கள், 

்தொழில் வல்லுனர்கள் மறறும் பல்லின 

மக்்களின் ஆறைல் மறறும் பங்்களிபபு 

தொன் இதற்கொன முக்கியமொன 

்கொரணம் என நம்புகி்ைன்.

“பினொங்கு ்தொ்டரந்து ்சழிபபுை, 

்கல்வி, சமூ்கம், ்கலொச்சொரம் 

மறறும் மதத் துறை்களும் முக்கிய 

பங்்கொறறுகிைது.

 “என்வ, இன்றைய 

இறளஞர்களிற்ட்ய அதி்கமொன 

நிபுணத்துவமிக்்க ்தொழிலொளர்கறள 

உருவொக்குவதறகு மொநில அரசு 

பல திட்டங்்கள் ்மற்்கொண்டு 

வருகிைது,” என்று பொ்டொங் ்்கொத்தொ 

சட்டமன்ை உறுபபினரும் தஞ்சொங் 

நொ்டொளுமன்ை உறுபபினருமொன சொவ 

்்கொன் யொவ கூறினொர.

தீ�த் திருநாள் க�ாணைாட்ைத்றத முன்னிட்டு மாநில முதல்வர் சாவ் க�ான் 
யாவ் மற்றும் நி�ழ்ச்சி ஏற்�ாட்ைாளார்�ள் இறைநது குத்து விளக்கு ஏற்றி 

சிைப்பித்தனர்.

அரசு நிறுவனங்்களின் பிரதிநிதி்களும் 

இந்நி்கழவில் ்கலந்து ்்கொண்்டனர.

 2020 பட்ஜடடில், இந்த 

வொ்டற்கக் ்்கொள்முதல் சலுற்கக்கு 

மத்திய அரசு   ரிம 3பில்லியன் நிதி 

ஒதுக்கீடு அறிவித்ததொ்க ்ஜக்டிப 

்தொ்டரது நற்ட்பறை ்சயதியொளர 

கூட்டத்தில் ்தரிவித்தொர.

 “கூட்டரசு அரசொங்்கம் 

வீடு வொங்குபவர்களுக்கு வங்கி 

்க்டனுதவி ்பறுவது மி்க ்கடினம் 

என நன்கு அறியும். குறைந்த விறல 

மறறும் நடுத்தர விறல வீடு்களுக்கு 

முன்னுரிறம வழங்கும் ்பொருடடு 

இந்த விறல வரம்றபக் குறைக்்க 

்வண்டும். ்மலும் வீடடுக் ்க்டனுதவி  

கிற்டக்்கொதவர்களுக்கு உதவ இந்நிதி 

ஒதுக்கீடு பயன்படுத்தபப்ட ்வண்டும்,” 

என்று விளக்்கமளித்தொர.

 கூட்டரசு அரசொங்்கம் 



槟州首席部长曹观友表示，目前槟
州交通大蓝图中的数项计划，正

寻求合适的融资配套及绑定项目方案，
并放眼明年下半年进行公开招标程序。

上 述 计 划 包 括 了 槟 第 一 泛 岛 大 道
（PIL）、南部填海计划（PSR），以
及轻快铁计划（LRT）。

他是在出席2019年槟州交通论坛后召
开记者会时，如是指出。

他表示，目前暂无法告知具体的公开
招标形式，包括有多少计划绑定、如何
绑定等等。

他 进 一 步 解 释 ， 由 于 槟 交 通 大 蓝 图
中有数项计划，因此是否要绑定或捆绑
（bundle）一起公开招标，或是分包，
都需要进一步的研究。

欢迎各单位参与竞标
槟首长曹观友指出，自上述

计划获得有条件批准后，不少
财团、银行等单位寻求参与计
划。

他说，这显见槟州交通大
蓝图的计划是可行的，否则
这些公司不会愿意安排融资
及要求参与。

他说，这让槟州政府更有信心迈前一
大步。

他欢迎有意竞标的公司向州政府提呈
建议书，并给予合适的融资方案。

交通大蓝图助州内发展
他在论坛致词时则表示，尽管槟州拥

有卓越的工业枢纽、完善的生态系统，以
及竞争的商业环境，但依旧面对许多的挑
战。

“这些挑战包括了缺乏战略性地点与
土地，这将不利于州内的经济与社会发
展。”

他 说 ， 槟 州 交 通 大 蓝 图 是 长 远 的 计
划，同时也是迫切需要用于解决州内两项
极为关注的事项。

“这包括了因交通网络及基设不足所
引起的交通堵塞问题，同时州内缺乏优质
的土地来满足工商业发展。”

他说，这两个问题将共同影响州内的
经济发展。

“因此，这是有必要进行上述计划，
以应付槟威两地不断增长的人口。”

转型为国际精明城市
他强调，槟州交通大蓝图能够帮助州

政府解决目前所面对的问题，尤其是交通
堵塞问题。

“同时，这也可实现州内的经济与社
会平衡。”

他认为，要建立及发展完善的交通网
络，首要的步骤就是将槟州转型为精明智
能城市。

南部填海计划吸引外资
他也提及，作为槟州交通大蓝图其中

一部分的“槟州南部填海”计划，旨在创
造一个强大的国际服务及制造业枢纽。

“届时，在这4500英亩的填海地段，
将带来更高素质的房屋，衔接轻快铁、高
速公路、电车的战略性地点。”

他表示，这计划将吸引更多的外国投
资。

上述论坛是由加拿大驻马最高专员署
主办。

当天出席者包括：加拿大驻马最高专
员茱莉亚、马来西亚加拿大商业委员会主
席占姆斯、Bombardier 副总裁兼东南亚
区主管杰南、浮罗池滑区州议员李俊杰。

20
19

年
11

月
1日

—
15

日

槟首长曹观友日前出席槟城交通论坛，左起为茱莉亚、杰南。  

日前举行的“2019年交通论坛”主要是探讨永续的交通蓝图、以及资本项目融资。

槟交通大蓝图
数项计划

首长：放眼明年
下半年公开招标
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槟城科学圈和B.Braun展开
合 作 ， 计 划 在 3 年 内 为

1 万 名 学 子 提 供 接 触 基 因 鉴 定
（DNA fingerprinting）机会，
让学子们领略基因奥秘。

当局将通过“把科学套件带入
校园”计划，以一系列科学工作
坊方式，让学子们有机会接触基
因这一神秘领域。

当局希望能够借此培养学子
们 对 科 学 、 科 技 、 数 学 及 工 程
（STEM）学科兴趣，吸引更多
人加入理科，培养相关方面的人
才来提升槟州的竞争力。

槟州首长曹观友表示，槟城
科学圈成立至今，一直都致力于
通过各项活动和工作坊，平均每
年吸引逾10万名学子加入理科行
列。

首长：州政府重视培养人才
他说，槟州是国内重要的工

业基地，因此，当局非常注重培
养各方面人才，尤其是科学、科
技、数学及工程领域，更需未来
主人翁的加入。

“并城市我国非常重要的工业
基地，这里也是许多国际高科技
公司落户的地方，所以对于熟练

人才和专业精英需求非大，只有
不断的培养相关方面人才，才能
负担市场需求。”

他是在出席槟城科学圈基因
鉴定工作坊活动，致词时这么表
示。

训练教师运用科学器材   
槟城科学圈首席执行员黄炳

意透露，上述合作计划将负责训
练学校的教师，如何正确运用“
科 学 套 件 ” 内 的 器 材 ， 并 以 实
验来教导学子们基因技术相关知
识。

之 后 ， 当 局 将 会 提 供 由
B.Braun所赞助的“科学套件”
，让受过训练的教师把学习到的
知识，教导给学生们。

“学生们将通过这项计划，
学习关于基因技术的专业基础知

识，他们也有机会实际操作基
础基因实验，我相信这能培养
学子们在这个领域的兴趣。”

林致康： 让学生了解基因重
要性  

B. Braun亚太区总裁林致康希
望，这项工作坊能够让学生学习
课堂以外的知识，并了解基因学
对全人类的重要性。

“基因学是一项保障人类未
来的学科，通过这项学问，我
们能够解决许多问题，如医疗健
康、环境挑战甚至是用在生物与
工业科技方面。”

槟州第二副首长拉玛沙米认
为，通过生动的“把科学套件
带入校园”，能够让理科变得鲜
活，吸引更多人学习相关领域的
知识。

中文名句“人在江湖，身不由己”
常被政治人物或官员所引用，以

解释为何他们会做出超越范围以外的决
定。

在 这 日 益 紧 密 的 互 联 世 界 中 ， 确 实
有许多因素可以影响和决定某个决策的
结果。

领 导 州 政 府 并 无 不 同 ， 因 为 通 常 要

经过一个漫长的决策过程，而且有许多
的可变因素会影响你的决定或行动。

有 时 候 人 们 会 质 问 政 府 为 何 要 用 这
么长时间才能完成一个项目或计划，而
没有意识到其中涉及了漫长而繁琐的考
量和准备过程。

以 槟 州 交 通 大 蓝 图 为 例 ， 一 切 始 于
总体规划研究，接着是委任顾问、获得
批准、利益相关者参与、融资安排及选
择合适技术和工作伙伴。

这 本 就 是 个 很 长 的 过 程 ， 而 期 间 陷
入的政治争议，甚至是反贪会的调查和
法院案件，都无助于这项计划。

另 一 个 例 子 是 槟 城 繁 荣 增 长 ， 特 别
是在吸引外来直接投资方面。尽管槟城

从事这项工作已经近50年，其挑战依
然巨大，

当 我 们 的 投 资 数 据 被 宣 布 时 ， 将 会
获得一段时间的掌声和庆贺。但是这其
中所涉及的过程是很漫长的，甚至需要
几年时间，投资者才能做出在此投资的
重要决定。

再 则 ， 有 太 多 的 因 素 会 影 响 这 一 决
定，从世界经济形势、到所给予的激励
措施以及各投资者整体扩张计划中地点
的适宜性。

执掌州政府17个月后，我对这些都
有充分的了解，并认为只要我们拥有正
确的态度和心态，我们同样也可以影响
与克服约束，并取得最佳结果。

实 际 上 ， 我 们 可 通 过 与 其 他 政 府 领
导人和机构、私人与公共利益相关者以
及社区合作伙伴进行积极合作来控制结
果。

作 为 政 府 ， 我 们 被 人 民 视 为 拥 有 决
定某件事物是否会发生的最终权力。他
们希望政府能够提供便利，而不是让他
们感到沮丧。

回 顾 我 在 政 治 和 政 府 领 域 的 多 年 经
验 ， 我 可 以 得 出 的 结 论 是 ， 凭 着 大 智
慧和同理心，我们将可以做出明智的决
定，以获得最佳结果。

文 始 引 用 的 中 文 名 句 或 许 并 不 完 全
正确，因为我们仍然可以决定并成为积
极成果的一份子。

科学圈和B.Braun合作
让学子领略基因奥秘

并非身不由己

曹观友与拉玛沙米兴致勃勃参与基因实验。  

工作坊能够让学生学习课堂以外的知
识，并了解基因学对全人类的重要性。  
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槟州旅游、艺术、文化及遗产委员会主席杨顺兴指出，在“2020
年财政预算案”，中央政府将继续拨出50%旅游税税收予各州，
这将对槟城旅游推广方面，助一臂之力。

杨顺兴发文告说，槟州政府过去曾因为预算有限，在推广旅游
时面对难处，但随着中央政府于今年3月份拨出50%旅游税税收
后，情况获得大改善。

“感谢财政部部长林冠英在‘2020年预算案’中，再次给各州
带来好消息，即将继续拨50%旅游税税收予各州。”

他也说，在该预算案中，槟城升旗山也获分一杯羹，获得中央
政府拨款1亿令吉增建新的空中缆车系统。

“现在升旗山缆车站的缆车供不应求，在黄金假期时期，人潮
更是挤爆缆车站，随着中央政府拨款1亿令吉增建新空中缆车，
相信日后将会缩短民众等候缆车的时间，缓解缆车站人潮拥挤的
情况。”

他指出，槟州政府已经做好准备迎接2020年马来西亚旅游年
暨“体验槟城2020”旅游年，包括正草拟新的奖掖制度，以吸引
游客前来槟城观光。

为减轻父母在开学期间所承担的
教育费用，峇眼惹玛区州议员孙意
志和区内热心人士同心协力，筹措
2020年返校援助活动，区内共200
名来自10间学校的学子受惠。

上述活动由孙意志及一众参与
赞助的热心人士及商家主持，受惠
学生经由各自学校所筛选，以确保

所赠予的学校用品能够起到协助学
子的作用。

孙氏在致词时，对于赞助单位
慷慨解囊表示感激，同时，他也希
望学子们能够努力求学，利用在课
堂上所学习的知识，在将来为社
会做出贡献，以不负来自师长的期
望。

“开学的费用对一些家庭而言
是沉重的负担，我们希望通过这项
活动，让父母们不必为学子的开学
各项支出发愁，也让孩子们能够安
心求学。”

大会颁发予每一名受惠学生获
得两套校服、校鞋、校袜、水罐及
文具。

槟州 行 政 议 员 彭 文 宝 强
调，槟州“拒绝一次性

塑 料 用 品 ” 运 动 势 在 必 行 ，
当 局 将 以 1 8 个 月 进 行 民 间 教
育 ， 并 在 2 0 2 1 年 7 月 1 日 正 式
执法。

他 说 ， 政 府 分 阶 段 进 行 减
塑 运 动 ， 是 希 望 民 众 能 够 逐
步 习 惯 不 依 赖 塑 料 制 品 的 生
活 ， 并 且 在 这 期 间 通 过 教 育
性 活 动 ， 来 教 导 民 众 如 何 减
塑。

中央续拨50%旅游税
收予各州

杨顺兴：有利推广槟旅游业

孙意志及热心人协力

返校援助活动200学子受惠

  再循环与废料管理分享论坛
开幕后,全体出席者合摄。  
 

孙意志及热心商家赞助学生开学用品。  

杨顺兴 ：槟州政府已经做好准备迎接2020年马来西亚旅游年暨“体
验槟城2020”旅游年。   

2021年7月1日
正式执法

彭文宝：拒绝一次性
塑料品势在必行

“在执法后，我们希望能够
在2年时间内，把市民的使用习
惯导正，务求在2023年彻底解
决一次性塑料所衍生的问题。

他是在为为期3天的再循环
与废料管理分享论坛开幕后，
在记者会上向记者这么表示。

他补充，除了立法限制使用
一次性塑料外，当局也寻找其
他方案，包括通过鼓励私人界
研发一次性塑料替代品，如以
米碎制成的吸管。

同 时 ， 他 也 将 和 州 内 的 饮
食、咖啡馆和饮料业者协商，

鼓励消费者使用可循环使用的
水罐，逐渐减少业者使用塑料
的数量。

“没有什么能够贵得过以环
境为代价，如果说使用替代原
料会导致成本上升，那牺牲环
境所付出的代价会更大。”
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曹观友、林冠英、
孙意志等主持鸣锣
仪式。

第7 届 亚 太 区 城 市 论 坛
（ A P U F 7 ） 将 发 布 《 

2 0 1 9 年 亚 洲 与 太 平 洋 城 市 未
来报告》，以及《槟城可持续
城市化平台》报告。槟州首席
部长曹观友希望通过该论坛，
可与该地区内外的其他国家合
作，制定政策和步骤来解决紧
迫的环境和城市化问题。

曹观友日前出席APUF7开幕
仪式时说，该论坛是一个可以
让所有国家共同努力迈向一个
共同议程的平台。因此，上述
两项报告也会随之推介。

他 说 ， 《 亚 洲 与 太 平 洋 城
市未来报告》是一份主要报告
书，当中所探讨的内容涵盖4个
重大发展挑战下，跨城市实施
的城市解决方案，包括自然资
源管理、气候变化、灾难风险
以及不平等加剧。

另外，他指《槟城可持续城
市化平台》则使到利益相关者
和决策者，可宣布他们对可持
续议程的承诺。

“这是每个国家或地区落实
其实施可持续议程的时间表、
承诺资金的平台、合作伙伴，
以及他们希望实现的潜在项目
和计划。”

“这是一个让槟州和马来西
亚共同参与国家与州的2030年
议程最合适平台。它将为我们
提供空间和途径，以评估我们
与该地区其他国家的2030年议
程和协同效应。”

曹观友说，《槟城可持续城
市化平台》中所讨论的主题将
涉及不同的社会群体、利益相
关者、决策者、公民社会以及
基层群体。

“这是一个共享平台，非常
适合各个小组一起讨论，共享
和协作。”

曹观友提到，槟城拥有一个
以家庭为中心、绿意以及精明
州属的愿景，因此推出了拥有
17个可持续发展目标（SDG）
的槟城2030愿景。

他说，该愿景涵盖4大主题，
分别是提高生活质量成为宜居
地、增加家庭收入来提高经济
水平、赋予人民权力提高公民
参与程度，以及通过投资建筑
环境来提高发展的弹性化。

第 7 届 亚 太 区 城 市 论 坛
（APUF7）主题为“亚洲及太
平洋城市的未来：实现2030年
可持续发展议程的转型之路”
，共有7000多名来自60个国家
代表参与其中，其中有30个国
家来自亚太地区。

曹 观 友 说 ， 这 项 论 坛 主 要
是为汇集各国的城市利益相关
者、民间组织和政策制定者共
同讨论城市发展问题。

他说，APUF7是继2015年通
过《 2030议程》、《巴黎气候
协定》，以及2016年通过《新
城市议程》后，所举行的第一
项论坛。该论坛也是首次于马
来西亚举办，他很荣幸槟州被
选为承办地点。

尤端祥：拟对策面对全球暖化

槟岛市长拿督尤端祥说，随
着气候转变，是时候拟对策面
对全球暖化问题。因此，他希
望通过APUF7这个平台共同分
享可采取的措施与步骤来，来
应对这个问题。

他 也 提 到 ， 除 了 全 球 暖 化
以外，全球也面对人口增长问
题。根据记录，目前全世界人
口为77亿，而联合国一份报告
显示，全球人口到了2030年将
暴涨至85亿。

他说，基于地球资源有限，
人口的增长将给世界带来巨大
的挑战，包括粮食不足、缺乏
干净的水源，以及环境污染等
等。

他很荣幸槟州在10年前就已
经开始在全国率先打造一个低
碳性的城市， 并于2012年开始
逐步落实减少塑料袋。另外，
州政府也将在2023年全面禁止
一次性塑料。

出席者有斐济总理巴依尼马
拉马、房屋及地方政府部长祖
莱达，以及联合国人居署执行
总监拿督斯里麦慕娜等。

第 7 届 亚 太 区 城 市 论 坛
（ A P U F 7 ） 日 前 举 行 欢 迎
宴 会 ， 各 国 代 表 经 过 白 天 讨
论 各 项 严 肃 课 题 后 ， 终 可 放
松 ， 在 槟 州 会 展 中 心 空 中 花
园 习 习 凉 风 陪 伴 下 ， 体 验 享
誉全球的槟城美食。

槟 州 首 席 部 长 曹 观 友 致
词 时 说 ， 除 了 交 流 及 讨 论 ，
槟 州 政 府 特 地 安 排 代 表 们 感
受 “ 绿 意 槟 城 ” ， 参 观 社 尾
万 山 公 园 及 打 石 街 一 带 ， 也
前 往 槟 州 科 学 圈 （ P e n a n g 
Science Cluster）见识槟城的
科技成果。

“ 最 后 一 天 的 压 轴 活 动 是
在 旧 关 仔 角 举 行 的 槟 州 嘉 年
华 更 是 集 美 食 、 各 族 文 化 表
演 等 于 一 身 ， 务 必 让 代 表 们
留下美好印象。”

“ 我 相 信 本 届 论 坛 在 推 出
《 槟 城 可 持 续 城 市 化 平 台 》
后 ， 必 可 取 得 丰 硕 成 果 ， 加

上 多 姿 多 彩 的 旅 程 与 节 目 ，
代表们将满载而归。”

10月14日至17日在槟城举
行的第7届亚太区城市论坛，
主 题 为 “ 亚 洲 及 太 平 洋 城 市
的未来：实现2030年可持续
发 展 议 程 的 转 型 之 路 ” ， 共
有7000多名来自60个国家代
表 参 与 其 中 ， 其 中 有 3 0 个 国
家来自亚太地区。

APUF7是继2015年通过《 
2030议程》、《巴黎气候协
定》，以及2016年通过《新
城 市 议 程 》 后 ， 所 举 行 的 第
一 项 论 坛 。 该 论 坛 也 是 首 次
于 马 来 西 亚 举 办 ， 槟 州 荣 幸
获选为承办地点。

出 席 者 包 括 斐 济 总 理 佐 赛
亚 、 房 屋 及 地 方 政 府 部 部 长
祖萊达 、 联 合 国 人 居 署 执 行
长 拿 督 斯 里 麦 慕 娜 、 槟 州 多
位 行 政 议 员 、 州 议 员 、 市 政
厅代表等。

槟首长曹观友日前为亚太区论坛主持开幕，并欢迎各国代表到来槟城。

亚太城市论坛开幕
首长冀与各国合作解决环境问题

亚太区城市论坛欢迎宴 
首长：代表们将满载而归  

各国代表在欢迎宴上品尝享誉全球的槟城美食。

主办当局特在晚宴上安排印度
煎饼表演。
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威省市政厅化腐朽为神奇，
把 杂 草 地 变 成 充 满 “

生 机 ” 的 威 省 生 态 走 廊 （ E c o 
Corridor）！

这项筹备近两年，位于威中
柏达镇的计划，是当局与马来
西亚博特拉大学设计与建筑系
合作，并通过联合国人居署、
城市与地方政府联盟亚太区分
会拨款6万5000美金所打造。

有 关 占 地 1 3 2 0 平 方 英 尺 的
生态走廊，不仅拥有衔接至市
政 厅 再 造 公 园 的 1 . 1 公 里 长 脚
车道，让民众可以骑着脚车悠
游；还有许多设施如入门所见
色彩缤纷的拱门、供民众休闲
的活动空间和横跨柔府河的流
水小桥等。

为了让当地环境更为舒适，
当局也计划在未来栽种雨树，
为该生态公园再添绿裳，预计
这项工程将惠及附近逾2万5000
居民。

麦 慕 娜 ： 与 世 界 分 享 威 省
努力成果

为 有 关 生 态 公 园 主 持 落 成
仪式的联合国人居署执行长拿
督 斯 里 麦 慕 娜 表 示 ， 她 将 把
威省在优化城市方面所做的努
力，带到在纽约举行的高阶政
治论坛（high-level political 
forum）中，与世界分享威省的
努力成果。

“ 我 目 前 正 在 收 集 需 要 的
数据，希望威省能够成为大马
首 个 亮 相 世 界 城 市 论 坛 的 城
市。”

对于威省的未来发展，她认
为，借鉴来自于世界各国的地
方政府施政指南和系统，其实

威省市政厅在相关方面的底蕴
可算是完善，只是在一些方针
方面必须深化和提升，必能在
未来得到更好的发展。

“我们有不输于世界各国的
底气，所以不应该被埋没，反
而应对有机会在世界舞台表现
感到骄傲。”

她也对威省升格为市表示开
心，并透露虽然身在海外，但
仍然透过网络关注升格为市的
过程。

罗 查 理 ： 生 态 走 廊 不 设 停
车位

威省市长拿督罗查理指出，
为了贯彻生态走廊专为散步、
跑步和骑行的健康生活概念，
该 走 廊 并 没 有 提 供 任 何 停 车
位。

“民众必须把车辆停放在升
级再造公园，再从那里通过衔
接两地的步道，来到这座生态
公园。”

联合国人居署城市与地方政
府联盟亚太区分会秘书长柏纳
迪亚说，打造休闲场所除了要
营造出舒适的环境外，更重要
是惠及人民，让人民能够通过
这些设施提升生活品质。

“而民众也必须负担起自己
的责任，照顾好这些措施，如
此才能让城市永续发展。”

槟岛平均每天多达928吨垃圾被
丢出，沉重的垃圾负担正对州内
的环境造成难以估计的威胁！

槟岛市政厅主席拿督尤端详指
出，就算当局把部分垃圾再循环
处理，每天仍然有650吨垃圾被
送往垃圾场，其中多数为厨余，
但也有23%是塑料垃圾。

“这些垃圾对我们而言是沉重
的负担，所以我们必须更积极推
动再循环工作，和提高民间的醒
觉意识，一起来减少州内的垃圾
数量。”

他是于日前，在出席世界清洁
日闭幕活动上词时这么表示。

他形容，照顾州内的清洁卫
生，是一项永不休止的工作，而
要把州内的环境变得更好，则要
依靠民众和当局全力配合，才能
完成这项任务。

庄健民冀更多人加入环保行
列

负责有关活动的庄健民说，有
关活动于9月21日开始，在全球
160个国家同步举行，多达2000
万名来自世界各地的志愿者，
在各自的地区默默献上自己的心
力。

“这证明了环境议题已经开
始获得许多人关注，我们希望未
来有更多人加入保护环境的行列
中，保护地球免受污染。”

是项配合世界清洁日的活动，
共获得789名志愿者参与，在近
一个月的活动中，共收集了1.3吨
垃圾，成果“惊人”。

尤端祥（左4起）、庄健民、槟
岛市政厅公共教育小组交替主席
陈慧萍（左3）与志愿者在世界
清洁日活动合摄。

垃圾负担太沉重 尤端祥：需更积极推动再循环

威省市厅化腐朽为神奇
生态走廊生机勃勃

色彩缤纷的拱门让人精神一振。  

  绿意怏然的威省生态走廊。  
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槟岛市议员陈慧萍动用槟市厅拨款8000
令吉，把白云山路栳孝店大伯公庙附近一
片废置多年的空地，打造成再循环中心，
鼓励居民参与再循环工作。

她为该中心开幕时说，该中心设置4个
可循环垃圾回收箱，分别收集塑料、纸
张、铝罐及包装饮料纸盒。

她说，槟城的垃圾再循环率是42.96%
，乃全国最高，但始终落后于先进国家，
她希望其计划能提高垃圾再循环率。

该中心由班台摩力乡村社区管理理事
会管理，槟市厅负责去收集可循环物品。

李俊杰：重新规划水晶花园组屋小
贩中心

另一方面，浮罗池滑区州议员李俊杰
出席针对水晶花园组屋小贩中心用途而举
行的居民对话会时说，该小贩中心面积达
4020平方尺，有47个小贩摊格。

“ 它 在 十 多 年 前 便 已 建 成 ， 但 一 直

荒 废 至 今 ， 底 层 现 已 变 成 居 民 的 停 车
场。”

他说，小贩中心地段属于槟市厅，市
厅有意重新规划其用途，但必须先谘询
民意。

“它重修后未必是小贩中心，可能被
规划为民众会堂或做其它用途，视民众
需求而定。”

询及如今是否有居民要求该建筑恢复
作为小贩中心，李俊杰说，许多居民要
求的，反而是一个停车场。

槟州妇女发展机构首席执行员王美玲
说，由该机构、槟市厅、李俊杰服务中
心及班台摩力乡村社区管理理事会联办
的这场对话会，是以性别回应与参与预
算案（GRPB）方式进行，由下而上采集
民声。

直落巴巷国家公园的Muka Head（
姆 加 角 ） ， 是 槟 城 人 熟 悉 的 地

方，但若说到CEMACS（理科大学海洋
与海岸研究中心）许多人或许会感到陌
生。

实际上，CEMACS就在姆加角，而它
在解决海洋和沿海生态系统相关问题，
以及确保海洋生态可持续性发展方面，
扮演重要角色。

槟州首席部长曹观友特访问该中心，
表扬他们为本区域海洋研究的付出，以
及在相关课题上予州政府专业的意见。
陪同者包括行政议员杨顺兴。

“CEMACS教导渔民及社区，如何保
护环境并且从中获利，来发展海产业，
例如养殖生蚝。”

“于此同时，该中心也在各项相关课
题，予州政府专业及建设性的意见。”

“希望我们可持续保持良好关系，一
起为保护海洋生态而努力。”

陈思憓：保护海洋及助渔民获利
另外，理科大学海洋与海岸研究中心

总监拿督陈思憓博士说，该中心成立于
1978年，主要负责海洋科学和沿海生态
系统的研究和研究生培训，在海洋科学
方面提供大量专业知识和资源，从而解
决海洋和沿海生态系统相关问题，确保
海洋生态可持续性发展。

她指出，该中心抱有5大宗旨，即研
究、教育、社区、服务以及让所有人保
持开心的心态。

“CEMACS不仅仅是研究海洋生物，
我们还是槟城最大的无脊椎动物研究中
心，提供研究场所、工作坊、研究设施
以及沿海地带及森林保护区的大自然环
境，是让学生及研究者进行大自然学习
以及实地考察的一站式中心。”

她说，很多大学研究目标都是鱼类，
但CEMACS研究对象还包括了蚌类、虾
类、海草类、水母及珊瑚等等，主要目
标是为了海洋保护及其可持续性发展。

她补充，CEMACS研发各品种生蚝
幼苗，并通过水产养殖(Aquaculture)方
式，来协助满足市场需求。

“ 以 当 地 的 渔 民 为 例 ， 我 们 并 不 会
直接给渔民们‘鱼’，而是要教他们如

何‘钓鱼’，这样他们才能独立更生，
而选择生蚝及海参等海产，是因为它们
必须在天然及清洁的海洋生态中进行养
殖，这样渔民为了海产养殖的同时，必

须加强海洋的环境保护及照顾，一举数
得。”

另一方面，陈思憓也透露，该中心料
11月与渔业发展局及环境局联手成立一

支特工队，监督本区域海洋状况，避免
生态遭破坏。

较后时，首长也主持植树仪式，由杨
顺兴及理大新任校长费查陪同。

李俊杰（中）、陈慧萍（左）与李冠陞
推介再循环中心。

曹观友、杨顺兴和理科大学海洋与海岸研究中心成员合影。

陈慧萍促居民响应环保
废置空地打造再循环中心

首长访理大海洋与
海岸研究中心 

冀双方合作为保护海洋生态努力
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宝、彭加兰哥打区州议员魏子
森 、 双 溪 槟 榔 区 州 议 员 林 秀
琴、大马策划局副总监拿督再
娜、大马策划局槟州主任峇希
尔等。

填海造地可保护现有土地
对于槟城论坛抨击指槟岛南

部填海计划加剧气候变化，佳
日星反驳指，填海造地可保护
现有土地，避免被海平面上升

推动环保不遗余力，北海绿
悠苑晋升“零垃圾社区”

（zero waste community）。
威省市政厅一行人到该住宅区

颁发奖状予配合完成“零垃圾社
区”的191户住户，以表扬他们在
社区环保方面的努力。

威省市长拿督罗查里表示，绿
悠苑是社区环保的典范，该社区
的每户家庭负起责任，为环保贡
献的精神值得被其他社区学习。

罗查里：响应环保人数仍低
“我们在2016年开始，逐步实

行从源头分类垃圾政策，已经有
25%市民响应此政策，但响应人
数仍然偏低，所以我希望民众能
够负起环保责任，否则我们就必
须执法，来推动这项政策。

彭文宝建议市厅每日只收特定
垃圾

槟州行政议员彭文宝建议市政
厅，每日只收取一种特定种类垃
圾，以推动鼓励民众垃圾分类。

“如周一市政厅只收取纸张、

周三塑料和周五玻璃种类垃圾
等，这无形中能够让民众学习
分类，而且系统性分类好的废
弃物，也能吸引企业和当局合
作，处理这些垃圾，减少当局开
销。”

林志强：成功全靠居民合作
绿悠苑环保协会主席林志强

说，该社区自成立环保协会以
来，推动了多项环保计划，最近
更架构应用软体，让市民能够通
过环保赚积分，并以积分在应用
软体上换取礼品。

他认为，能够在社区取得如此
成就，全靠居民们合作，才能完
成这项艰巨的任务，这也是该社
区一个重要里程碑。

他希望该社区能够保持对环保
的热诚，在未来继续成为区内环
保先锋，为保卫环境做出贡献。

彭文宝拨款2万
较早前，彭文宝也宣布拨款2万

令吉，做为北海绿悠苑环保协会
提升用途。

槟州地方政府委员会主席佳日
星指出，种树及绿化社区是应
对气候变化的方法之一，并再
度公开要求槟威市政厅达到5年
内从原有的各别栽种5万棵树的
目标，提升至各别栽种10万棵
树。

他是在出席州级“世界城市
规划日”活动主持推介时，如
是指出。

他表示，其实早前已作出上
述的新目标和要求，而槟岛市
长尤端祥也在今日的活动上允
诺会尝试。

他强调，“会尝试”的态度
相当重要，至少会尝试努力达
到目标。

“这是我的风格，我会把目
标 设 定 至 最 高 ， 若 设 定 在 5 万
棵，你就只是尝试达到5万棵，
若 我 把 目 标 拉 高 至 1 0 万 棵 ，
出 来 的 成 果 ， 将 会 是 超 过 5 万
棵。”

他表示，当局千万不要因此
而感到压力，反之应更坚定的
朝向所设下的目标。

“希盟第14届大选宣言指，
未来5年要增种10万棵树，但我
希望槟威两地都可翻倍，即在
槟岛及威省多种10万棵树。”

 2008年至今槟种35万棵树

佳 日 星 指 出 ， 自 2 0 0 8 年 至
今 ， 槟 州 政 府 共 栽 种 了 超 过
3 5 万 棵 树 ， 而 配 合 “ 世 界 城
市 规 划 日 活 动 ” ， 大 马 策 划
局（PLAN Malaysia）将种植
1 0 0 棵 “ 刺 杜 蜜 ” （ B r i d e l i a 
penangiana）品种的遮阴树，
其 中 5 0 棵 已 于 上 个 月 1 0 日 栽
种。

而今日的推介礼上，则在加
巴星道的Summer Place公寓旁
栽种另外的50棵树。

他说，这活动主要是强调保
护环境的重要性，同时也达到
绿意槟城的目标。

当天活动出席者包括：槟岛
市长拿督尤端祥、光大区州议
员郑来兴、槟州行政议员彭文

表扬推动社区环保
北海绿悠苑成为“零废弃物社区”

绿化社区应对气候变化
佳日星要求槟威市厅

各种10万棵树

  “世界城市规划日” 活动灌输
环保意识，吁民众关注环境。  

佳日星、彭文宝、郑来兴、林秀琴、魏子森、尤端祥等齐推介 “世界城市规划日” 。

 北海绿悠苑在各造努力下， 成为“零垃圾社区”。    

的海水淹没。
他表示，全球面临的气候变

化，除了导致气温上升，也造
成海平面上升，使全球岛屿，
甚至被海水包围的内陆地区面
对这巨大挑战。

他说，全球各地许多国家已
通过填海造地来应对海平面上
升，惟槟城进行填海造地，却
引起一些人的愤怒，不断对州
政府的努力表示不满。

他挑战槟城论坛提出更好的
解决方案，而不是只是一味的
作出毫无意义的批评。
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槟州青年及体育行政议员孙意志
指出，运动发展必须从青苗培训
着手，这样方能确保运动发展永
续不断，培育出更多的杰出的运
动员。

他说，青苗阶段是培育杰出运
动员的温床，从小开始训练，让
运动员拥有重要的基础，为日后
的表现加分不少。

他说，槟州政府也在”全民
活力动起来”(Sports For All)的愿
景下，提倡青苗培训的重要性，
会举办更多的运动教学及醒觉活
动，让民众可以了解更多运动。

孙意志日前出席”2019年全民
活力动起来空手道活动”的开幕
礼如此说道。

这项位于诗布朗再也双威嘉年
华举行的2019全民活力动起来空
手道活动，共吸引了300多位参赛
者的参与，其中的64%为12岁以下
的参赛者，百分之32%为青少年。

“可见青苗的参与率比青少年
相对提高，这也是槟州空手道历
史上第一项在威省举办的州际空
手道活动。让我们不分区域，不
分年龄，不分背景，一起携手推
广槟州运动的发展。”

当天出席者尚有亚依淡区州议
员黄顺祥、柏淡区州议员卡立梅
达等。

槟州首长曹观友指出，根据调
查显示，旅槟人士平均在槟

州停留4.86天，每一名旅客在旅游
期间平均花费934令吉88仙，他希
望能够在这基础上，更好地发展
州内的旅游业。

他透露，当局将在明年度进
行“体验槟城2020”计划，目标
是协助州内的旅游发展，让更多
旅客认识槟城的旅游魅力。

“槟州的许多地点，包括平安
岛都非常具有旅游潜能，如平安
岛有全槟最古老的清真寺和闻名
国内外的海鲜美食，都是吸引游
客到来的卖点。”

因此，他希望在当局努力推广
州内旅游业的同时，州内的各单
位也能做好准备，互相配合来达
到设下的目标，让全槟民分享旅
游经济所带来的成果。

他是在出席2019年平安岛嘉年
华活动，致词时这么说。

杨顺兴：致力让游客逗留6天
槟州行政议员杨顺兴在较后

补充，当局希望透过各方面努
力提升游客的旅游体验，把旅
客 逗 留 天 数 增 加 至 6 天 ， 同 时
游客的平均花费也可以增加至
1000令吉以上。

吴俊益冀列威省发展蓝图
槟州议员吴俊益指出，槟州

把平安岛列入旅游景点之一，
并且把该岛带到国外旅游展，
介绍给国际游客，显见州政府
重视该岛的发展。

因 此 ， 他 希 望 业 者 做 好 准
备，配合当局欲要把平安岛做
为旅游景点的努力，包括保护
好当局所建设的设施、保持地
方上的卫生和美观等。

“ 我 们 也 要 确 保 本 地 的 特
色产品，如面包果等有足够的

供应量，至于当地发展，我也
希望平安岛居民和当局能够合
作，把该岛的发展列入威省发
展蓝图内。”

卡斯杜丽：不忽略岛上发展
峇都加湾国会议员卡斯杜丽表

示，希盟执政后平安岛发展从不
曾被忽略，在各造努力下该岛在

设施、外观等方面都有可喜的改
变，为当地带来活力。

“就以我本身而言，已经通过
拨款提升当地的运动设施、维修

清真寺、增设休闲椅子、福利活
动和帮助居民维修屋顶等，这些
拨款都在无形中帮助当地人有一
个更好的居住环境。”

嘉宾们与全体参赛者大合照。

曹观友“客串”当糕点小贩，逗得杨顺兴、吴俊益、 卡斯杜丽等人笑不拢嘴。  

打好基础  放眼未来
孙意志：运动发展始于青苗培训

明年大力推广旅游业
首长：平安岛潜能十足
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武拉必区州议员王丽丽出席由
武拉必区妇女与家庭发展委员
会 主 办 的 “ 长 者 凝 聚 家 人 的
心”时表示，当该委员会向她
举荐在选区内举办此活动以提
高乐龄人士的健康意识时，她
深感势在必行。

她 说 ， 根 据 2 0 1 8 年 武 拉 必
选区结构显示，武拉必选区内
共 有 2 万 4 千 位 选 民 ， 而 其 中
52%的是由50岁或以上的选民
组成。

因此，这项活动非常适合在
武拉必选区内展开，同时也符
合 槟 城 2 0 3 0 ： 重 家 庭 、 拥 绿
地、精明州、耀全国”愿景。

她 更 强 调 ， 武 拉 必 妇 女 与
家庭发展委员会是全槟首个与
Penang Sihat合作的委员会，
由此可见。武拉必妇女与家庭
发展委员会不只凝聚群众，也
凝聚了各个社团之间的合作。

“刚才，我通过尝试各种趣
味游戏才逐渐明白长者的感受
及不便。”她在演说时如是表
示。

她认为，“长者凝聚家人的
心”的趣味游戏不只拉近群众
的距离，更可以打破年龄的隔
阂，让年轻人也得以参与趣味
游戏，并通过游戏让社会多了

一份体谅。

王丽丽:要改变世界先从自
己开始 

“我在网上看到一句非常有
意思的话，‘要改变世界，要
先从改变自己开始’。”

为此，她呼吁群众，从自身
做起，踊跃参与社区活动。

章瑛: 把州政府服务带到选区

槟州妇女、家庭、社会发展
及性别包容委员会主席章瑛致
辞时表扬武拉必区妇女与家庭
发展委员会的创意，活跃于举
办各类活动让社区受惠。

她 说 ， 武 拉 必 区 州 议 员 王
丽丽成功通过今日的活动，把
槟州政府的服务带到选区。

“ 这 就 是 槟 州 政 府 要 达
到 的 。 不 只 让 群 众 到 政 府 部
门，政府部门也会来到你的社

区。”她如是强调。
她 对 一 众 参 与 者 表 示 ，

她 认 同 王 丽 丽 所 说 的 ， 要 改
变 世 界 ， 要 先 从 改 变 自 己 开
始 。 因 此 要 打 造 新 马 来 西
亚 ， 则 要 从 选 民 开 始 ， 因 为
第 1 4 届 全 国 大 选 ， 是 选 民 用
选票换了中央政府。

“509大选只是换了政府，
有 许 多 文 化 仍 需 改 革 ， 包 括
一 马 公 司 贪 腐 文 化 、 不 公 政

策等。”她如是表示。
她 认 为 ， 改 革 需 要 进 行 ，

但需要时间去说服绝大多数。
惟获得绝大多数支持，才能做
出改变。

“ 新 马 来 西 亚 不 只 需 要 议
员、村委会的参与，更需要人
民的参与和推动。惟了解地方
的需求，我们才能把钱花在刀
口上。”

曾立婷:长者非家庭负担
“ 长 者 凝 聚 家 人 的 心 ” 筹

委会主席曾立婷说，她希望借
此活动让长者知晓他们并非家
庭 里 的 负 担 ， 并 希 望 他 们 参
与此活动从而寻获精神快乐之
道。

陈 观 玲 吁 乐 龄 人 参 与 社 区
活动

武 拉 必 区 妇 女 与 家 庭 发 展
委员会主席陈观铃则认为，家
中的长辈如同凝聚子孙们的桥
梁，他们有权获得健康、活跃
及富有意义的生活。

同时，她表示，长者的智慧
与经验除了可帮助年轻人，更
能推动社区发展，她呼吁乐龄
人士踊跃参与社区活动，为社
区带来发展。

槟州4G涵盖率已近100%，槟
州房屋及地方政府事务委员

会主席佳日星表示已为迎接5G时
代做好准备！

佳日星日前为威省市政厅“网
路柜台”（Cyber Counter）服务主
持推介时表示，希望槟州能在明年
做好万全准备，迎接5G网路时代
来临。

“槟州政府将全槟打造成为智
能州属后，州内已拥有多项可进
行5G网络测试与示范的项目和设
备，尤其是在3个领域即智能城
市、制造业及旅游业。”

他说，槟州不仅拥有智能城
市，甚至已陆续推出多项网络项目
及设备，如数码图书馆、闭路电
视系统、智能停车系统、智能巴士
站等，甚至获得杨忠礼通讯有限
公司，首选在乔治市古迹区推展
Terragraph无线上网测试计划。

“槟城所具备的高科技网络项
目及设备已在全国领先，目前槟岛
的4G网络覆盖率已达到98.7%。”

他认为槟州是进行5G网络测试
与示范最理想及最适合的地点，希
望大马通讯与多媒体委员会优先考
虑。

通讯与多媒体委员会早前宣
布，我国8家通讯企业将于今年10
月开始至明年3月，投资1亿1600万

令吉将在6个州属推展5G示范项
目，包括吉打、霹雳、登嘉楼、
雪州、槟州及吉隆坡。

罗查里 :  威省市民已习惯线上
交易

威省市长拿督罗查里说，威
省市政厅是全马首个拥有网路柜
台的地方政府。该市政厅资料显
示，2019年至今的27万2223项交
易中，有62.05%（ 16万8918项交
易）是通过网上进行。

“另外37.95%或10万3305项交
易，是在柜台进行。可见威省市民
已习惯使用快速线上交易，准备好
迎接5G时代的来临。”

罗查里说，该厅设有119项服
务，其中11项服务可在威省市厅官
方网站内网络柜台寻获。

目前威省市政厅网络柜台分别
有9个设置在威省区、2个在槟岛。
该柜台台以“智能化”的方式服
务市民，市民只需要动用一根手
指便可以方便享有11项服务，包括
民众诉求、缴付费用、门牌税抵
押金、竞标费、MBSPPay（包括
发单、传票、摊格租金等）、预
订服务（预定民众礼堂、大扫除
器材）、市局工作职缺、开发商
名单列表、网路OSC、诊所以及生
意执照申请。

“长者凝聚家人的心”活动出席者大合照。  

佳日星（右2起）和罗查里为威省市政厅“网路柜台”（Cyber Counter）服务主持推介。

长者凝聚家人的心 武拉必居民度过温馨星期天

州政府全力打造智能州属
佳日星：迎接5G网路时代  
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目前鱼菜共生系统已陆续“进驻” 州内学校，让学生学习课本以外的知识。  

威省敬群华小是槟州首间设
有鱼菜共生系统的学校。  

新关仔角沿岸填海
工程竣工
槟政府首阶段
获得15英亩地

随着 新 关 仔 角 沿 岸 填 海 工
程 竣 工 ， 槟 州 政 府 首 阶

段将获得15英亩土地。
槟 州 首 长 曹 观 友 日 前 到 上

述 地 点 实 地 考 察 ， 以 听 取 这
片占地131英亩填海工程的汇
报。15名来自政府各部门的官
员，也随同巡视大队一起，首
度登上槟城的“新土地”。

首长与随行人员，是乘坐四
轮驱动车，在已经完成工程的
沿岸上奔驰，整个巡视过程耗
时2小时，而随行人员也在过
程中了解工程的最新消息。

首 长 在 较 后 受 询 时 表 示 ，
负责此工程的承包公司东家集
团，将分阶段移交土地予槟州
政府，而当局也将在2020年下
半年，启动葛尼水岸人民公园
计划。

“ 我 们 预 计 在 明 年 6 月 或 7
月开始动工，工程将耗费18个
月，竣工后就开放给民众使用
这个全新的水岸公园。”

考 虑 到 填 海 工 程 主 要 以 砂
石完成，他表示，在公园动工
前 ， 当 局 会 先 行 展 开 初 步 工

程，铺上泥土或种植草皮，并
在部分地点兴建桥梁，让整体
工程趋向完善。

葛尼水岸 建人民公园

据知，州政府将分阶段获得
1 3 1 英 亩 填 海 获 得 土 地 ， 其 中
40英亩将做为葛尼水岸计划兴
建人民公园，如无意外，整个
移交过程预计将在明年9月中旬

完成。
而在移交程序启动后，槟州

政府也将在近期内公开招标，
占地40英亩的葛尼水岸人民公
园工程详细设计，以把当地打

造成槟州的标志性地点。
同时，当局也有意把另一块

16英亩的填海地段，纳入葛尼
水岸整体计划中，如果上述建
议获得通过，这也意味着利惠
人民的葛尼水岸计划将增加至
56英亩。

据知，葛尼水岸的概念是把
当地打造成州内的人民公园，
成为居民和旅客必游的公共休
闲场所。

在 当 局 设 计 中 ， 葛 尼 水 岸
是综合休闲区，这里将设有海
边漫步区、湿地公园、人造沙
滩、滑板公园、商店、公共厕
所、观景台、儿童游乐场、停
车场、无障碍措施、美食中心
和水上码头措施等。

完 善 的 措 施 和 沿 途 美 景 ，
结合当地社区人文特点，这里
不仅将成为市民休闲的绝佳地
点，更被赋予厚望，成为州内
的另一标志性休闲地点。

曹观友和各部门代表到葛尼水
岸填海工程巡视，以了解工程
进展。

葛尼水岸已经完
成部分填土。

计划中的海滨公园，让民众有一个休闲公共空间。

人造沙滩已然成型，未来将这里将进行一系列公共计划，以惠及人民。

葛尼水岸概念图。
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画家 谢 有 锡 夫 妇 伉 俪 情
深，回顾展美学造诣耀

槟州！
马 来 西 亚 美 术 教 育 家 先

驱 ， 谢 有 锡 入 选 为 槟 城 州 博
物 院 画 廊 2 0 1 9 年 回 顾 展 的 重
要 杰 出 贡 献 画 家 ， 因 此 “ 谢
有锡回顾展”将在11月2日，
于槟州大会堂（Dewan Sri 
Pinang）底楼及三楼进行。

槟 城 州 立 画 廊 委 员 会 主 席
李 凯 表 示 ， 大 会 堂 底 楼 的 回
顾展将为期三个月，至明年1
月 3 1 日 ； 而 三 楼 的 画 展 则 为
期 一 个 月 ， 至 今 年 1 1 月 末 。
但 碍 于 州 议 会 的 进 行 ， 画 展
将 会 从 1 1 月 4 日 至 8 日 暂 停 几
天。

他 说 ， “ 谢 有 锡 回 顾 展 ”
将 展 出 一 百 六 十 多 件 精 选 作
品 ， 其 中 包 括 油 画 、 陶 瓷 、
素描、版画等。

吉隆坡美术学院创办人
“ 谢 有 锡 1 9 3 9 年 在 吉 打 出

生 ， 1 9 6 8 年 创 办 了 吉 隆 坡 美
术学院（KLCA），无私的他
曾 帮 助 许 多 清 寒 子 弟 学 习 艺
术 ， 也 默 默 耕 耘 为 教 育 部 及
董总美术教案编排内容。”

李凯：马新艺坛风云人物
李 凯 表 示 ， 谢 有 锡 驰 骋 艺

坛 多 年 ， 并 推 动 艺 术 活 动 及
从 事 艺 评 三 十 多 年 ， 是 马 来
西亚及新加坡艺坛风云人物。

虽 然 如 此 ， 他 爱 材 也 惜
材 ， 只 要 学 生 肯 学 ， 他 就 落
力 赞 助 或 提 供 半 工 半 读 的 机
会予学生，让他们完成学业。

他 也 提 及 ， 谢 有 锡 也 捐
献 了 5 副 画 予 槟 城 州 立 画
廊 ， 他 对 此 表 示 感 激 。 另
外 ， 槟 城 州 立 画 廊 也 即 将 推

出“Program Bintang 

Kec i l”，冀望通过回顾展教
导小学生艺术。

谢有锡视为80大寿礼物
谢 有 锡 在 记 者 会 也 笑 言 ，

他 感 到 非 常 “ 幸 运 ” 能 够 在
80岁大寿时举办此回顾展。

他 坦 言 ， 作 为 一 名 美 术 教
育 工 作 者 长 达 6 0 余 年 ， 本 身

已 投 入 了 大 量 的 心
血 在 艺 术 创 作

上 ， 也 唯 有
通 过 艺 术 创
作，他才深
知艺术的价
值和意义。

“ 因 此 ，
我 希 望 这 个

回 顾 展 可 以 达 到 艺 术 界 的 期
望 。 ” 他 在 记 者 会 上 如 是 表
示 。 谢 有 锡 也 笑 言 ， 自 己 在
8 0 岁 时 才 有 回 顾 展 ， 也 算 是
人 生 的 另 一 个 开 始 ， 他 冀 望
未 来 大 马 可 以 有 更 多 艺 术 创
作。

他 提 及 ， 自 己 的 作 品 当 中
有 一 部 分 是 以 渔 村 为 主 的 风
景画，这与他的童年有关。

“ 每 当 学 校 假 期 ， 我 会 去
吉 兰 丹 、 槟 城 、 登 嘉 楼 的 渔
村 ， 观 赏 渔 村 的 风 景 以 及 渔
夫 日 出 而 作 ， 日 落 而 息 的 生
活 ， 并 将 它 描 绘 出 来 。 我 非
常 欣 赏 这 些 渔 夫 的 真 挚 和 勤
劳。”

太太也是粉丝
谢 太 太 王 春 秋 在 记 者 会 补

充 道 ， 她 与 谢 有 锡 在 1 9 7 4 年
间 共 结 连 理 ， 并 相 爱 相 知 多
年 。 她 说 ， 自 己 相 当 幸 运 ，
因 为 她 是 谢 有 锡 的 妻 子 的 同
时，也是谢有锡的粉丝。

她 说 ， 对 于 一 个 热 爱 艺 术
的 人 来 说 ， 看 着 丈 夫 艺 术 创
作 是 非 常 有 趣 的 一 件 事 ， 虽
然 本 身 不 会 作 画 ， 但 她 全 力
支持丈夫。

在 记 者 会 上 ， 她 追 溯 到 过
去 谢 有 锡 当 初 创 办 吉 隆 玻 美
术 学 院 的 时 光 ， 并 坦 言 他 们
俩一起渡过最艰难的时刻。

“ 当 时 的 日 子 并 不 富 裕 ，
但 谢 有 锡 时 帮 助 穷 苦 的 学
生 ， 我 想 他 的 善 良 可 能 与 从
小 贫 困 的 家 境 有 关 。 如 今 日
子 渐 渐 好 转 ， 这 几 年 我 们 甚
至 收 到 许 多 学 生 多 年 前 赊 欠
的学费。”她难掩笑意道。

她 表 示 ， 当 今 许 多 家 长
并 不 看 好 艺 术 这 一 领 域 ， 因
此 不 鼓 励 孩 子 往 艺 术 方 面 发
展 ， 认 为 没 有 光 明 的 前 景 。
她 说 ， 正 因 自 己 年 轻 时 也 经
历 过 ， 因 此 她 才 会 全 心 全 意
支持丈夫的艺术事业。

庄梦轩：谢氏夫妇齐心造
就学院

“谢有锡画展”总策划
庄 梦 轩 也 表 示 ， 谢 有 锡

早期是从南洋美专毕业
后留学英国的画家。

吉 隆 坡 美 术 学 院 在
他 3 4 年 呕 心 沥 血 的 管
理 下 成 为 马 来 西 亚 的
美 术 学 院 金 字 招 牌 ，
他 的 学 生 也 人 才 辈
出，桃李满天下。

她 不 忘 赞 扬 谢 太 太
对谢有锡的帮助有方，
尤其把美术学院管理得

井 井 有 条 ， 更 肯 定 他 俩
的办校精神。

谢有锡、王春秋、李凯等在记
者会合摄。

谢有锡油画--马六甲河（Melaka River）。

谢有锡美术回顾展
11月槟大会堂画廊举行

 谢有锡展示其回顾展介绍手册。  
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槟州首席部长曹观友说，随
着我国历史最悠久的马来

报章，创刊80年的《马来西亚
前锋报》面对停刊噩运，突显
了在科技发达的时代，纸媒所
面对的冲击是不容忽视的。

他 希 望 在 新 闻 线 上 的 工 作
者，站稳脚步，本着不偏不倚
的立场，以真实的报导取得读
者的信任与支持，相信纸媒的
未来一定是灿烂与辉煌的。

适逢北马记者职工会成立63
周年、槟州报业雇员有限合作
社成立44周年以及槟城报界俱
乐部成立51周年，3大组织于周
日晚上联合举办《2019年槟州
报人之夜》。

曹 观 友 出 席 该 宴 会 时 ， 衷
心 祝 愿 及 寄 望 3 个 报 人 团 体 理
事们继续策划将来，配合时代
演变、社会需求，广招更多会
员，凝聚力量领航报人走向另
一个高峰，共同迎接充满变化
和挑战的未来。

他 说 ， 北 马 记 者 职 工 会 、
槟州报业雇员有限合作社及槟
城 报 界 俱 乐 部 是 联 谊 的 中 立
团体，在维护报人的权益过程
中，一直扮演着中立角色。

 “三个报人团体成员涵盖

马来文，英文及华文报章工作
者，拉近各族报人和谐共处，
发挥亲善精神，团结和维系彼
此友谊及加强新闻从业员之间
的交流与合作，你们的努力与
付出，是受到槟州政府所肯定
的。”

他说，北马记者职工会历史
悠久，创立于1956年，即马来

亚未独立前，是报界先驱，转
瞬间已经历了63年的漫长风雨
路。

“报界老前辈为了捍卫报人
权益和福利，克服各种困难毅
然决定组织起来。而贵会也见
证了国家独立前、独立后摆脱
殖民主义枷锁，困难重重，走
上艰辛建国之路。”

他 认 为 该 会 对 国 家 建 设 给
予正面报导及评论，以大无畏
精神指出国家发展之路弊端，
扮演重要的监督角色。“毫无
疑问，北马记者职工会以往至
今站稳岗位，不屈不挠，对社
会，国家的贡献不可磨灭。”

连毅勇：报纸的核心价值在

于真相
2019年槟州报人之夜筹委会

主席兼北马记者职工会会长连
毅勇说，在一个信息泛滥、真
假难辨的时代，报纸的核心价
值在于真相和内容，坚持舆论
监督和制衡，还有对新知识、
新制度、新科技的传播。

“ 这 些 是 依 然 不 可 以 取 代
和漠视的，只要我们不要做偏
颇的报道，把每天发生的各种
新闻事件，真实地告诉读者，
报纸还是有市场的，不会被淘
汰，仍然扮演重要角色。”

许廷炎：报界责任任重道远
槟 州 华 人 大 会 堂 主 席 拿 督

斯里许廷炎说，目前社会都靠
着各种媒体的报导与信息，但
同时，社会也出现着许多假新
闻。

因此他认为报界在社会的责
任更加任重道远，将世界上所
发生的事情明明白白、正正确
确的报导出来已经成为了很重
要的工作。

出席者包括槟城报界俱乐部
主席王顺荣、槟州报业雇员有
限合作社秘书林明宝、彭加兰
哥打区州议员魏子森等。

槟州妇女及家庭发展、性别包
容及非伊斯兰宗教委员会主席
章瑛认为，2020年财政预算案
的宣布是最及时的，因为它为
妇女提供了更多的机会以共同
促进国家经济发展。

她 说 ， 2 0 2 0 年 财 政 预 算 案
的主题为“促进成长和平等成
果，以实现共同繁荣”。这体
现了联邦政府旨于实现促使女
性参与工作和投入创业的决心。

她 表 示 ， 对 于 3 0 至 5 0 岁 之
间，重返工作岗位的女性所提
供 为 期 2 年 的 每 月 5 0 0 令 吉 津
贴 ， 以 及 雇 主 每 月 3 0 0 令 吉 津
贴，还有2023年之前一致免征
所得税的这项措施，无疑对工
作女性或是雇主，都是极大的
推动力。

“这对于解决2018年男女劳
动力参与率之间的差异，分别
是80.1%男性和54.7%女性，尤
其至关重要，因为该数据意味
着，我国将近一半15至64岁之
间的女性并不持有有薪工作。”

她也提及，马来西亚人才机
构公司（Talent Corp）的研究
还发现，对于欲重新投入劳动
市场的93%女性，其中63%面对
着重返工作岗位的种种阻碍。
因此，她希望这些津贴措施能
够促使雇主和雇员双方共同克

服这不平等的状况。
“另外，女性企业家也将有

一笔可观的资金可用于启动或扩
展业务。中小型企业银行 (SME 
Bank)将推出一项专门为女性企

业家设立的200亿令吉基金，并
提供高达1亿令吉的贷款。”

她说，联邦政府还将降低2%
的年利率以减低借贷成本，她
认为，这项举措是及时的。

“ 根 据 中 小 型 企 业 银 行 成
立 的 企 业 家 发 展 与 研 究 中 心
（CEDAR）调查显示，在我国
估计注册的65万名企业家中，
女性只占了其中的20%。当中的

原因包括女性被社会局限于扮
演家庭主妇的角色以及缺乏为
妇女提供的平等机会。”

因此，她相信这2020财政预
算案下提供的贷款，将促进我
国创造更多成功的女性企业家。

她也赞扬联邦政府体现了长
远的眼光，并提供了高达30亿
令吉以建设更多注重于医院和
学校里的托儿所（Taska）和幼
儿园（Tadika）。

“此外，将孩子送往已注册
的托儿所或幼儿园的父母也可
享用从1000令吉增至2000令吉
的退税优惠。”

她表示，有鉴于育儿服务仍
然是我国工作女性留在工作岗
位的主要挑战之一，这一项预
算分配无疑将有效地让父母亲
放心投入工作并提高工作效率。

她 冀 私 人 界 能 搞 接 管 并 仿
效这举动，为员工提供托儿服
务，是吸引和留住人才的有效
策略。

她亦赞扬针对“1955年雇佣
法令”里的产假，自2021年起
从原本的60天增加至90天的审
议。这对于哺乳期的母亲无疑
是一份佳音。此外，她亦呼吁
私人界考虑给予父亲为期7天的
陪产假，因为生育是父母亲共
同承担的责任。

纸媒面对冲击不容忽视
首长勉励新闻工作者站稳脚步真实报导

  2020年财政预算案宣布合时
章瑛：为妇女提供更多机会

刚宣布的2020年财政预算案，让更多的女性受惠及拥有更多机会。

首长曹观友与报界俱乐部同仁共切喜糕。
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20 2 1 年 落 实 的 不 提 供 塑 料 袋 予 民 众
政策将以“先教育，再执法”方式

进行，而将超市现有征收20仙塑料袋
收费，提高至1令吉的建议，则预料在
2023年才执行。

槟州行政议员彭文宝表示，上述建议
已经获得能源、科学、科技气候变化与
环境部认同，这将做为不提供塑料袋予
民众政策后，进一步的减塑措施。

“ 这 是 为 了 让 民 众 有 时 间 适 应 新 政
策，同时，也希望在这段时间内，通过
教育让民众拥有足够的认知，不再依赖
塑料袋。”

他是在出席槟州消费人协会主办的零
垃圾处理研讨会时，这么指出。

他补充，当局也将和商家展开对话，
让商家进行调整和转变，来配合整体的
减塑运动。

针对州政府的减塑运动，他强调，当
局是为了减少环境污染和破坏，所以才
会强力推动这项工作，希望槟州在治理
环境方面，能够再进一步。

此外，他希望减塑运动能够从教育出
发，通过老师向学生灌输“拒绝一次性
塑料”理念，不再依赖一次性塑料。

彭文宝：逾400间非法处理塑料工
厂降至37间

另一方面，彭文宝也说，当局严厉执
法行动，把原本逾400间非法处理塑料
工厂，降至目前37间厂家，目前当局也
将依据法律程序向还在作业的厂家发出

最后通牒，如不遵照指示，当局将以断
水断电方式，逼使商家停止运作。

“我认为环境部须更严谨把关，以便
更好的控管洋垃圾进入我国的情况。”

槟 州 青 年 体 育 发 展 委 员 会 主 席 孙 意
志 冀 望 马 来 西 亚 教 育 部 重 新 检 讨 限
制 校 方 每 月 第 二 及 第 四 周 的 周 六 举
办 活 动 的 条 例 。

他 于 北 海 锺 灵 中 学 出 席 全 国 太 极
拳 集 体 运 动 日 时 如 是 表 示 。

“ 我 认 为 教 育 部 应 该 让 校 方 自
主 举 办 活 动 ， 更 应 该 鼓 励 校 方 举 办
更 多 的 课 外 活 动 ， 且 不 止 被 限 制 在
每 月 的 第 二 及 第 四 周 。 学 生 团 体
也 该 能 自 由 选 择 在 任 何 周 六 举 办 活
动 。 ” 他 在 致 辞 时 如 是 表 示 。

他 说 ， 他 明 白 许 多 人 担 心 该 条 例
被 取 消 后 ， 会 产 生 担 忧 教 师 过 于 劳
累 的 顾 虑 。 于 此 同 时 ， 他 也 强 调 并
非 所 有 活 动 都 会 每 周 举 行 ， 亦 非 所
有 教 师 都 会 负 责 课 外 活 动 ， 以 让 民
众 放 心 。

“ 我 认 为 课 外 活 动 不 止 可 以 栽 培
出 运 动 员 ， 更 能 培 训 更 多 杰 出 的 人
才 。 ”  他 不 忘 鼓 励 学 生 道 。

冀各中学设太极拳学会
另 外 ， 孙 意 志 也 感 叹 自 己 在 1 9 9 5

年 北 海 锺 灵 中 学 毕 业 时 ， 当 时 学 校
尚 未 设 有 太 极 拳 学 会 。 因 此 ， 他 也

鼓 励 各 中 学 可 开 设 太 极 拳 学 会 ， 若
遇 到 任 何 问 题 ， 可 到 槟 州 青 年 体 育
发 展 委 员 会 办 事 处 寻 求 帮 助 。

他 说 太 极 拳 不 止 可 以 宣 扬 中 华 文
化 ， 更 是 适 合 全 民 的 运 动 项 目 。 无
论 任 何 阶 层 ， 年 龄 ， 族 群 者 都 可 参
与 其 中 ， 促 进 国 民 团 结 之 余 也 能 达
到 强 身 健 体 ， 加 强 记 忆 力 的 效 果 。

陈敬华：运动月鼓励全民运动
北海锺灵中学校长陈敬华说，国家

运 动 月 并 非 是 为 运 动 员 而 设 ， 而 是 为
了推动体育文化并鼓励全民积极参与运
动，以促进国民团结。

“但目前大马人运动率偏低，仅有
40%，这意味着运动并非大马人日常生
活的一环。这也将是大马迈向体育高峰

的一项障碍。”
因此，他也赞言，国家运动月是青

体部使我国过迈向“体育国”转型过程
的一项积极举措。

他表示，太极拳有数千年历史、博
大精深。最重要的是，它承载着古人的
智慧。因此，他欲借此平台，让友族更
了解太极拳。

全国太极拳集体运动日参加者兴致勃勃留影。

可栽培更多杰出学生
孙意志吁放宽课外活动限制

料2023年实行
塑料袋收费提高至1令吉

零垃圾处理研讨会向公众传达减塑
重要性。
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为期3天的第七届亚太城市
论坛圆满落幕，槟州首长

曹观友认为，这项论坛所得出
的各项讨论成果，将有助于为
亚太区未来发展做出贡献。

他说，这项论坛提出的课题
与挑战，和论坛中各国领袖所
分享的治理城市理念，也将被
带上明年举行的世界城市论坛
做出讨论。

“我认为这次论坛非常有意
义，这里聚集了各国的领导、
地方政府和各方面的城市管理
人才，为现代社会衍生的问题
做出讨论，为各国领袖永续发
展城市提供参考。”

他是在出席上述活动闭幕典
礼，并受邀主持闭幕礼时，这
么指出。

祖萊达冀为各城市带来改变
房屋及地方政府部部长祖莱

达也在会上发言，她指出，亚
太城市论坛提供了一个良好的
平台，让各方有机会在一起，
研究如何永续发展城市之余，
也共同为亚太地区的未来发展
出谋划策。

她 也 就 女 性 权 益 、 城 市 发
展及环境课题，在会上发表看
法，并希望论坛上的约百场各
领域讨论会，能够给予参与者
不同的启发，为各自所服务的
城市带来改变。

另一方面，她透露，当局将
在明年度，于马六甲举办英联

来自槟城孔圣庙中华中小学的
许氏4兄妹因双亲于一年内相
继离世而失去依靠，槟州议员
透过各种管道提供协助，盼可
协助4兄妹完成学业、健康成
长。

垄 尾 区 州 议 员 杨 顺 兴 与 亚
依淡区州议员黄顺祥日前拜访
许姓兄妹，目前他们暂时由爷
爷许金泉和叔叔许志达看顾。

4兄妹分别是大哥许凯文、

二妹许惠婷，以及弟弟许凯胜
和许凯明。他们的父亲早前因
癌症离世，随后母亲也因肾病
离开。

杨 顺 兴 在 拜 会 中 移 交 3 0 0 0
令吉拨款给4兄妹监护人作为
教 育 基 金 ， 而 黄 顺 祥 则 承 诺
协助4弟妹寻找安亲班和补习
班。黄顺祥也将协助大哥许凯
文恢复学业。

陪 同 出 席 的 中 华 校 友 林 炳

添 也 献 捐 2 0 0 0 令 吉 给 该 家
庭，希望可以协助兄妹们渡过
难关。

目前4名孩子将获得父亲的
遗 属 抚 恤 金 直 到 1 8 岁 ， 校 方
也协助家属向教育部及福利部
申请这4名孩子的监护权，同
时 也 给 他 们 安 排 免 费 早 餐 、
校服和校鞋。4名孩子的筹款
将 在 1 0 月 2 3 日 儿 童 节 当 天 移
交。

升旗山区国会议员黄汉伟日前出
席菩提小学儿童节庆典时移交2
万令吉拨款予该校，作为安装闭
路电视以及扩充阅读角落用途。

他 形 容 ， 马 来 西 亚 是 “ 幸
运”的国家，因为我国和平、远
离天灾与战争。另外，国会也设
有特别法令保护儿童、国际公约
中亦有涉及保护儿童的条约。比
如，在我国，孩子就可接受免费
小学与中学教育。

在致辞时，黄汉伟说联邦教
育部已通过电子过账拨出50万5
千令吉予升旗山国会选区。

“升旗山国会选区的7间华文

学校皆获得不同数额的款项。”
他在记者会上如是表示。

此外，他强调，过去11年槟
州政府亦有拨款予华文学校。

“因此，槟州的华文学校皆
获得中央政府及州政府的资助，
这是因为教育是非常重要的。”

他 指 出 ， 每 年 的 财 政 预 算
案，教育部将会是获得最多拨款
的部门，其次为卫生部。可见，
政府非常重视儿童及乐龄人士。

浮罗池滑区州议员李俊杰也
出席活动。其他致词者包括菩提
小学校长吴翠萍、家协主席刘枫
燕及董事会代表柯碧娟校长。

许氏4兄妹痛失双亲
杨顺兴 黄顺祥施援手

菩提小学儿童节
黄汉伟移交2万元拨款

杨顺兴（左二）与黄顺祥（左四）向许氏4兄妹施援手。  

黄汉伟（中）在李俊杰(左二)陪同下，移交拨款予菩提小学。

曹观友、祖莱达等嘉宾在 亚太
城市论坛闭幕礼上合影。    
邦地方政府论坛，届时主办单
位将邀请各国的地方政府，继
续为城市管理问题做出讨论。

亚太城市论坛落幕
首长相信讨论成果有助未来发展
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槟州福利、爱心社会及环境委员会
主席彭文宝说，州政府未来有意

推行小型杂货店以帮助有需求的人士获
得基本生活用品。

他日前于峇都丁宜安老院出席“亲情
中华，情牵大马” 欢庆马中建交45周年
文娱大汇演时如是表示。

他说，这是继槟州政府推出“珍珠食
物银行计划”后再改良的一项新计划。

“珍珠食物银行计划目前已在30个地
区进行，工作人员会将超市未售出的食
品按照不同地区，轮流派给有需要的人
士，但这需要人工费以及运输费。”

系统化运作方式
为了减低开销，州政府有意在各区设

立小型杂货店，让有需要的人士从上午
10时至12时之间，到该杂货店索取价格
低于100令吉的基本生活用品。

他表示有意将该杂货店的运作方式系
统化，包括让福利部派出一张“杂货店
卡”给群众，通过扫描QR二维码就可知
晓相关人士的基本资料、是否已索取超
过价格100令吉的生活用品等，以确保
杂货店行政的透明度。

“这只是初步的构思。”他接受访问
时如是表示。

大马中华文化保留最好
另 外 ， 彭 文 宝 在 出 席 上 述 活 动 时 表

示 ， 文 化 是 “ 龙 的 传 人 ” 最 重 要 的 根
本，因为有了文化才有文明。

他说，自己于北京出席一带一路论坛
时，一名来自台湾的80岁长者在论坛中表
示，放眼海外华人，唯有大马华人将中华
传统文化保留并发扬得最好。

“虽然大马华人过去以来遭受到许多
限制，但是华人却愿意为了文化、为了母
语牺牲自己。”

反对志工需文凭建议
另外，他说过去曾有人建议立法要求

所有志工都必须拥有文凭。他表示自己

大力反对这项建议，因为志工是慈善工作
者。

“ 这 不 同 于 社 会 工 作 者 （ s o c i a l 
worker），社会工作者需要专业文凭，因
为那是他的职业需求；但志工不是一份职
业，而是他们偶尔奉献个人时间来帮助有
需求的人。”

陈良成：呼吁民众大力捐献
峇都丁宜安老院署理主席兼总执行长

拿督陈良成表示，目前该院有63位老人。

“我们的安老院是全靠社会人士和政
府的帮助进行建设。”

他呼吁社会人士大力捐献，也冀望安
老院可继续维持下去，帮助更多老人。

王荣裕：宣扬慈善观念
马来西亚中小型企业商会副会长王荣

裕强调，慈善工作不仅是物质救济，更
多是宣扬慈善观念并塑造乐善好施的社
会。

“ 该 会 所 捐 赠 的 物 品 包 括 了 3 0 包 白
米，60包饼干、食油、其他日常用品与
基本医疗用品等。”

他冀可达到抛砖引玉效果，把爱心传
播出去。

曾燕妮：促进马中文化交流
“亲情中华 情牵大马”慈善组组长曾

燕妮表示，这场活动主要是为了促进马
中两国经济文化交流，增进两地的了解
和情谊，也共庆马中建交45周年。

她说，中国江门市侨联代表团也将于
今年12月3日至7日到访我国，并将在槟
城、吉隆坡与马六甲进行为期5天的巡回
文化交流义演。

她也不忘解答群众的疑惑，许多人都
好奇“亲情中华”究竟是搞文化亦或是
慈善。 她认为两者都息息相关，无法割
舍。

“中华文化流传的七大品格核心精髓
是以善为先，因此搞文化艺术表演当然
也要从善出发。”

配合槟州2030愿景中所提倡的重家庭主题， Astro“小太阳快
乐城堡演唱会”全马最大型儿童音乐盛典首度莅临槟州，于11
月23日及24日在槟州大会堂活力登场！

上述活动是由槟州政府、 槟州珍珠夫人协会及槟州青年体
育发展委员会主催。

孙意志：陪伴孩子快乐成长
槟州青年体育发展委员会主席孙意志日前在峇冬丁宜小学

出席“Astro小太阳快乐城堡演唱会”造势活动时表示，这演唱
会让孩子有机会与平日心目中的偶像会面，欢乐唱跳并创造美
好的回忆。

“当然，这也是让父母陪孩子参与活动，伴他们快乐成长
及促进家庭关系的机会。”

李凯伦：从趣味教学中学习
马章武莫州议员李凯伦则表示，他冀望孩子们在这演唱会

中，可以在趣味教学中吸取新知识。

送200门票予儿童慈善机构
另外，槟州珍珠夫人协会也将赠送200张演唱会入门票予儿

童慈善机构。
Astro“小太阳快乐城堡演唱会”场次如下，11月23日分别

在下午3时及晚上8时；11月24日则分别在早上11时及下午3
时。

欲购票者或欲知更多详情，可上网浏览kidxy.com/tickets。

配合槟州2030愿景  
Astro“小太阳快乐城堡

演唱会”1123登场  

彭文宝日前出席 “亲情中华，情牵大马” 文娱大汇演，并见证善心人士移交所捐献
的物品。

州政府有意推行小型杂货店
彭文宝：助有需人士获基本用品  

孙意志与李凯伦出席“Astro小太阳快
乐城堡演唱会”造势活动。
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CONTOH

每年 ：RM130RM130

一次性

RM1,000
往生抚恤金

RM1,000
国立大专助学金

RM200
宝贝计划

乐龄人士 能力差异人士

每年提供
两次新渔网

每年 ：每月

：

德士司机三轮车夫 学生巴士

(入学东马大学学生获
额外RM200)

渔民



要闻2019年11月1日—15日 17

中国成都市副市长刘筱柳在中国驻槟
总领事鲁世巍的陪同下礼貌拜访槟

州首席部长曹观友，向首长报告成都的
最新资讯，并希望可以获得槟州政府支
持，推动成都与槟城之间的直飞航班。

刘筱柳一行6人受邀出席亚太城市论
坛，并趁此机会拜会首长。

她 提 到 ， 成 都 是 中 国 第 四 大 航 空 枢
纽，去年共有5900万人次的年旅客吞吐
量，其中600万次为国际旅客。她预料
今年的国际旅客吞吐量可突破700万。

她说，该市曾向亚航公司进行直飞槟
城的推动，亚航也表示有意酝酿，但作
为一家企业，该航空公司必须经过初期
的培育过程。

因 此 ， 她 希 望 可 与 槟 州 政 府 共 同 合
作，加强亚航的信心，尽快开通直飞航
线。

槟州旅游发展、古迹、文化与艺术委
员会主席杨顺兴指曾与亚航交涉，亚航
表示需要得到双边政府的辅助，而槟州
政府原则上也同意。

曹观友表示将进一步与亚航接洽，希
望可以争取到槟城与成都的直飞航线。

他说，该直飞航线已多次被提起，希
望可以快马加鞭落实。他相信一旦敲定
即可对两座城市地区的交往与发展带来
很大的效应。

他也感谢成都市接受邀请前来参与亚
太城市论坛，希望可以在论坛中获得深

入的讨论。
出 席 者 包 括 槟 州 首 长 政 治 秘 书 郑 来

兴、成都口岸与物流办公室副主任柳树
国、成都商务局总经济师周立志、投资

促进局副局长何丽、商务局合作处处长
罗峰，以及翻译员李雯颖。

配合世界糖尿病日，槟安医院将
于今年11月17日，上午8时至12
时，于海峡岸广场（Straits Quay）
举办“与糖尿病共舞”（Dance 
with diabetes）以提高社会人士对
糖尿病的意识。

槟州工程、基础设施及治水工
程委员会主席再里尔出席“与糖
尿病共舞”记者会时表示，根据
国际糖尿病联盟（IPF）记录显
示，马来西亚于2017年大约有350
万成年人有糖尿病病例，占了马
来西亚总成年人口的17%。

他说，对于这样的数据并
不意外，因为马来西亚已是全
亚洲拥有最高肥胖率的国家之
一，截至目前全马的肥胖率已
达至45.30%。

他认为，患上糖尿病很大的
原因是生活习惯导致。

“我知道马来西亚人热爱大
马食物，但我们必须适量摄取，
尤其要克制甜品的摄取量。许多
糖尿病患者因为没有养成定期检
查的习惯而不知自己已患上糖尿
病。”

因此，他在记者会上呼吁民众
出席“与糖尿病共舞”并进行健
康检查。

再里尔表示，中央政府因认真
看待马来西亚糖尿病案例，所以
从今年7月1日起在每公升的含糖
饮料征收40仙的含糖税。

于此同时，槟州政府也与槟安

医院和马来西亚糖尿病协会槟城
分会合作，为公务员提供健康检
查，这使超过3千位槟州市政厅的
员工受惠。

“我希望‘与糖尿病’共舞
可以提高槟城人有关糖尿病的意
识，并预防糖尿病，同时也培
养 良 好 的 生
活 及 饮 食 习

惯。”他在记者会上如是表示。
凡出席“与糖尿病共舞”者只

需支付10令吉报名费即可参加有
氧舞蹈、尊巴舞和有氧健身。所
有参与者将获得礼品袋、幸运抽
奖和弹力带等赠品。

免费血糖测试仅限于前200人
此外，当天也有免费健康检

查，如测试BMI值、体脂与血压指
数，而免费血糖测试仅限于前200
人，胆固醇测试则限于年龄40岁
以上前50位测试者。槟州卫生局

也会在活动当
天提供足部健

康评估。
有兴趣者可通过 https://

h o w e i . c o m / e v e n t d e t a i l s /
worlddiabetesday2019 网上报名，
或拨电至槟安医院012-495 7570 
（Ronald Quah）询问详情，亦可
向马来西亚糖尿病协会槟城分会
报名。

高华兴：糖尿病患者持续上
升

槟 安 医 院 首 席 执 行 长 高 华
兴也表示，根据世界卫生组织
（WHO）的数据指出，全球目
前共有4亿2500万人是糖尿病患

者，而该人数也会持续上升。
“作为一家健康促进医院

（HPH），我们拥有一支由
糖尿病教育者和营养师组成的
团队，通过进行健康检查、健

康讲座和工作坊来帮助社会人
士。我们也与糖尿病患者交流
以提供他们有关疾病管理的知
识。”

因此，他乐见群众参与该活
动，也希望通过教育以提高民
众对糖尿病的认识。

最后，他不忘向“与糖尿病
共舞”联办单位，槟州卫生局
和马来西亚糖尿病协会槟城分
会、地点赞助商，海峡岸广场
以及活动合作伙伴Pfizer Upjohn
和Leo Club of Penang Metropolitan

致谢。

“与糖尿病共舞”11月17日举行
再里尔吁民众参与以提高意识

“与糖尿病共舞”11月17日举行,再里尔等人欢迎民众参与。     

成都代表团访首长 双方冀落实直航

曹观友、 刘筱柳、 郑来兴、杨顺兴、 柳树国、 周立志、何丽、 罗峰、 李雯颖在交流后合影。          
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槟州首席部长曹观友说，马来西亚是一个多
元种族、多元宗教与文化的国家，这也是

马来西亚人民的基本共识。因此，不同源流的教
育将有利于培养多元人才，提升我国在国际上的
竞争力。

曹观友在出席日新四校董事会、家教协会、校
友会庆祝创校101周年纪念暨2019年度教师节联
欢宴会时这么说。

他说，要改变一个国家的命运，保障国家未来
前途，最重要的是先确保全民各阶层、各族群能
够获得公平公正的高素质教育，最终得以实现“
多彩多姿，共存共荣”的理想。

提高槟州发展动力
他 提 到 ， 槟 州 政 府 在 去 年 正 式 推 介 “ 槟 城 

2030 愿景”，主要是为了加强宜居性、提升经
济、公民参与以及平衡发展，以符合槟州“重家
庭、拥绿地、精明州、耀全国”的目标。

”我们的愿景是提高槟州的发展动力，推进槟
州成为能够启发并带动国家发展的先锋州属。“

”因此，为了进一步促进槟城迈向智能城市的
地位，我们为槟州 2030 愿景所设定的四大主体
包括了智能数据应用、基本设施发展、精明绩效
管理以及多元人才栽培。“

他说，这项愿景计划是否能够落实，关键之
一在于槟州人民的教育素质，而高素质的人才，
高素质的人民，在人工智能时代，将会善用科技
的常识与技术有效配合槟州政府推动智能城市计
划，与槟州同步迈进，实现智能城市的目标。

威省市政厅举办捐血活动，鼓励市厅官员和民众捐血助
人。

是项于威省市政厅大堂举行的活动，由诗布朗再也医
院派员到现场进行抽血。

该厅秘书罗斯娜妮表示，捐出的每包血液平均都能够
救助3人，同时也能够让身体更健康，因此，该厅非常
鼓励员工加入捐血行列。

“据我所知，捐血能够帮助我们的身体再造新血，同
时每次捐血都能燃烧650卡路里，帮助减肥，和减低减
低心脏病风险等，好处非常多。”

她也透露，拥有捐血记录的人士，还能在我国获得更
好的医疗保障，以回馈这些捐血者的付出。

她说，该厅每年都会举行捐血活动，而参与人数都有
逐年上升，这是一个可喜现象。

她希望在未来会有更多人响应号召，加入成为捐血
者，造福社会。  威省市政厅捐血运动出席者大合照。  

罗斯娜妮为捐血的姐妹们打气。

威省市厅捐血活动 罗斯娜妮乐见参与人数逐年上升

各源流教育培养多元人才
首长：助提升国际竞争力

日新百年校庆纪念特刊《世纪弦歌》推介礼， 郑奕南将首本特刊赠予曹观友。  
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感叹多数学生没拿过锄头，峇眼惹
玛区州议员孙意志计划筹办下乡

活动，让孩子体验不一样的生活方式。
孙意志是在在北海麦曼真的一场植树

活动上，发现现场有许多学生不会使用
锄头，感慨城市的孩子难以有与大自然
接触的机会。

因此，他希望能够与校方合作，在未
来举办下乡活动，并且推动城市农耕计
划，让孩子和家长在领养农耕地，来鼓励
家长与孩子加入种植行列。

另一方面，他也敦促威省市政厅，妥
善照顾市内的植物，一旦发现有生病或者
死亡的树木，则需尽快处理，并重新种上

新树，确保市内的树木不会因此减少。

杨式丰：让学生与小树一起成长  
北海麦曼真华小董事长杨式丰表示，

他希望通过这项植树活动，让学生亲自

体验种植和照顾树木的经验，与小树共
同成长。

是项活动是威省市政厅配合威省升格
为市后，绿化市内环境的努力之一。

同时，为了鼓励孩子们爱护环境，当

局也和北海麦曼真华小、国小和淡小，
共百名学生一起参与这项植树活动。

学生所种植的树木，都将安放上学生
的名字，让学生领养照顾他们亲自种下
的树木。

咖啡朗读节反应佳 杨顺兴盼打造为标志性活动
槟 州 旅 游 发 展 、 古 迹 及 文 化 艺 术 委
员主席杨顺兴表示，“咖啡朗读节”
暨“手冲咖啡比赛（BOBC）”反应
良好，希望将之打造为槟州标志性活
动。

杨顺兴日前在海墘“潮人居”为上
述活动主持开幕仪式时，这么说。

“州政府今年举办多项大型活动，

包 括 全 新 的 “ 槟 城 咖 啡 嘉 年 华 ” ，
而“咖啡朗读节”暨“手冲咖啡比赛
（BOBC）”是配合嘉年华举行。”

“ 这 项 活 动 为 槟 城 咖 啡 工 作 者 提
供一个全新的平台，让他们的才华能
被看到，同时也让国内外的咖啡爱好
者，能体验槟城咖啡独特而多元的南
洋风情。”

“除此之外，也符合槟州2030愿
景的“重家庭”理念。”

这项活动为槟城咖啡工作者提供
一个全新的平台，让他们的才华能
被看到，同时也让国内外的咖啡爱
好者，能体验槟城咖啡独特而多元
的南洋风情。

“ 咖 啡 朗 读 节 ” 是 在 海墘渡 轮
码头附近的展演空间“潮人居”举

行，精彩活动包括咖啡职人市集、手
冲咖啡争霸赛、大马味道之南洋咖啡
摄影展、咖啡电影会等。

出 席 者 尚 有 《 城 视 报 》 出 版 总 监
暨 咖 啡 朗 读 节 策 划 人 庄 家 源 、 《 城
视 报 》 主 编 暨 咖 啡 朗 读 节 统 筹 张 丽
珠、“咖啡朗读节”统筹陈碧芳、筹
委兼2f+Coffee Roastery创办人黄振辉
等。

  咖啡朗读节反应良好。

杨顺兴、庄家源及 黄振辉喜迎咖啡朗读节 。  

从小加强保护环境意识，长大后更会爱护环
境。

感叹多数学生没拿过锄头
孙意志计划筹办下乡活动

孙意志及参与者鼓励学生种树，以绿化环境。
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报导：冯芷芸
摄影：冯芷芸 / 曾国权 

槟州教育局首次举办“全槟课外活
动颁奖典礼”，并在日前为1565

名在全国及国际赛上得奖的杰出学生颁
奖，以示奖励。

首次纳入独中
此次的颁奖典礼，是由首长办公室

和槟州教育局联办，并也首次纳入独
立中学，给予表现出色的学生肯定。

槟州首席部长曹观友说，全槟杰出
课外活动颁奖礼是一个给予课外活动
表现杰出的学生，一个给予他们肯定
与嘉奖的平台。

他是在出席2019年全槟杰出课外活
动颁奖礼上致词时说。

“ 据 悉 ， 共 有 多 达 1 5 6 5 名 学 生 获
得课外活动杰出表现奖，包括制服团
体、协会、学术比赛以及科学工程相
关的比赛（STEM）等等。”

他 说 ， 在 2 0 1 8 年 和 2 0 1 9 年 期
间，来自槟城的学校在国际上
超过106项赛事，以及全国超
过104项赛事中取得了非凡的
成就与成功。

“ 我 对 于 学 生 们 在 课 外 活
动 上 所 取 得 的 傲 人 成 绩 ， 让
槟 城 扬 名 海 外 ， 而 感 到 骄 傲
及光荣。”

他表示，锺灵中学学
生远赴美国亚利桑那
州 参 与 英 特 尔 国 际
科 学 及 工 程 大 奖 赛
（Intel ISEF）成功
摘冠、韩江中学校队
在 国 际 机 器 人 赛 事
FIRST乐高联赛里，
也 勇 夺 机 械 表 现 奖
冠 军 ， 这 些 杰 出 的
表现，都可以成为
全 槟 学 校 的 模 范
及学习典范。

他 续 说 ， 学 生
取 得 如 此 优 异 的
表 现 ， 也 证 明 槟 州
政 府 达 到 《 2 0 1 3 至
2025年大马教育发
展蓝图》的目标。

“ 通 过 课 外 活

动 ， 可 以 培 育 人 才
迈 向 槟 州 2 0 3 0 愿

景 ， 而 这 项 颁
奖 典 礼 ， 也 是

为 了 促 进 关
爱 ， 责 任 ，
尊 重 和 欢 乐

的元素，这也
是马来西亚教
育 部 在 公 民 教

育 政 策 中 所 推
行的价值观。”

阿 都 拉 希 ： 课 外

活动是教育重要一环
槟 州 教 育 局 副 主 任 阿 都 拉 希 在 致 词

时说，课外活动是国家教育体制内重要
的一环，通过课外活动培育全方位的学
生。

他赞扬槟州的学校在课外活动领域相
对活跃，并在全国及国际赛取得亮眼成
绩。

锺中男少年军铜乐队获奖
锺 灵 中 学 男 少 年 军 铜 乐 队 夺 得 课 外

活动杰出表现制服团体金奖，该队小组
队长李耀源受访时说，课外活动对于青
少年来说非常重要，因为不仅是学习到
课本上的知识，透过校外表演和比赛，
还可以认识到更多朋友，学习更多新事
物。

他说，该队2016年才重新成立，并且
没有使用学校的拨款，练习也是在校外
进行，如今获得一些成绩，我们都感到
很开心和感恩。

“团员们是一星期进行一次训练，并
在2018年的在全国少年军团的铜乐队比
赛中夺得银奖，明年将会继续努力，取
得更好的成绩。”

同行一起领奖的队员包括了余宗贤、
高镇恩及梅励稳。

张嘉骏获金奖
获得中学组课外活动表现杰出奖金奖

的张嘉骏说，本身参与童军已有5年，
参 与 课 外 活 动 让 他 学 习 到 许 多 生 活 技
能，对未来生活及有许多帮助。

来自高渊斯里里蒙国中的他说，本身
也参与了科学协会，并也参加了许多科
学相关的国际创新与创意比赛，获得优
秀的成绩，因此今次才获得教育局的颁
奖肯定。

“我认为参加课外爱活动非常重要，
若 只 是 一 直 上 课 ， 那 生 活 会 很 没 有 意
思，反之透过参加课外比赛，还可以累
积 许 多 经 验 ， 多 未 来 升 学 有 很 大 的 帮
助。

协和小学获科学常识比赛冠军
在科学常识比赛夺得冠军的槟城协和

小学科学主任陈丽芬老师说，该校派出
两名学生参加比赛，在60多名来自高表
现学校的学生中脱颖而出，夺得亚军和
季军奖项。

她 说 ， 科 学 常 识 比 赛 是 以 马 来 文 和
英文进行，对于接受华文教育的学生来
说，能获得奖项实属难得。

“比赛有来自全槟国小、淡小和华小
的学生参与，如今获得教育局所颁发的
奖项，感到非常荣幸，期许协会小学未
来的表现会更精彩。”

全槟课外活动颁奖礼
首长：培育人才迈向2030愿景

陈丽芬：期望协和小学未来的表现更加
精彩。  

锺灵国中少年军团铜乐队夺得课外活动金奖，（左起）高镇恩、梅
励稳、李耀源及余宗贤。 

张嘉骏：参加童子军
让他学会许多生活技

能 。

曹观友与得奖
学生合影 。
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ஜொரச்்டவுன் - மொநில முதல்வர ்மதகு சொவ 

்்கொன் யொவ எஸ்.பி. ்சல்றலயொவுக்கு 

அரு்கொறமயிலுள்ள ‘தி ரொயஸ்’ (The Rise) 

வொங்கும் சக்திக்கு உடபட்ட வீ்டறமபபுத் 

திட்டத்தில் ்மம்பொட்டொளொர ்மற்்கொள்ளும்  

பரொமரிபபுப பணி்கறள பினொங்கு ்மம்பொடடுக் 

்கழ்கம் (பி.டி.சி) மறறும் மொநில ்சயலொளர 

வீ்டறமபபு  அலுவல்கம்  ்மறபொரறவயிடுமொறு 

்கட்டறளயிட்டொர. 

 மொநில முதல்வர ‘தி ரொயஸ்’ வொங்கும் 

சக்திக்கு உடபட்ட வீ்டறமபபுப பகுதிக்கு(பிரிவு 

பி) சுமொர 1 மணி ்நரம் ்நரடியொ்கக் ்களம் 

இைங்கி ்பொது மக்்களின்  பு்கொர்கறளக்  

்கண்்டறிந்த பின் இவவொறு ்தரிவித்தொர.

 ்மம்பொட்டொளர நிறுவனமொன 

ஜூபி்கொன் ்சன். ்பர்ொட மறறும் அவர்கள் 

நியமித்த அறனத்து ஒபபந்தக்்கொரர்களும் வீடு 

வொங்குநர்கள் பு்கொரளித்த சிக்்கல்்கறளத் தீரக்்க 

உ்டனடி ந்டவடிக்ற்க எடுக்்க ்வண்டும் என 

்்கொன் யொவ திட்டவட்டமொ்கக் கூறினொர.

 “ஒரு ்மம்பொட்டொளரொ்க, வீடு 

வொங்குனர்கள் அளிக்கும் அறனத்து பு்கொர்களின் 

குறைபொடு்கறளயும் சரி்சயவது ஒபபந்தத்தில் 

உள்ள சட்டமொகும்.

 “என்வ, இந்த ்பொறுபறப 

்மம்பொட்டொளர நிறை்வறை ்வண்டும், 

்மலும் திட்ட ்மலொளரொன பி.டி.சி மறறும் 

மொநில வீ்டறமபபுப பிரிவு  ்மம்பொட்டொளரொல் 

பழுதுபொரக்்க ்வண்டிய பணி்களின் 

தி ராய்ஸ் வீடமைப்புத் திடட பராைரிப்புப் பணிகள் உடனடியாக செயலபடுத்த உத்தரவு - முதலேர்

மாநில முதல்வர் மமதகு சாவ் க�ான் யாவ்  வீைறமப்புப் �குதிக்கு மநரடியா�ச் கசன்று 
�ார்ற்வயிட்ைார் (உைன் பி. டி.சி பிரதிநிதி�ள், மாநில அரசு வீைறமப்புப் பிரிவு அதி�ாரி�ள்)

முன்்னறைத்றத ்கண்்கொணிக்கும்.

 “்மம்பொட்டொளரொல் நியமிக்்கபபட்ட 

ஒபபந்தக்்கொரரும் இந்த ் பொறுபறப நிறை்வறை 

்வண்டும், இந்த குறைபொடு்கள் அறனத்தும் 

வீடடின் உடபகுதி மடடுமின்றி ்பொதுவொன 

பகுதியிலும் சீரறமக்்க ்வண்டும்,” என்று 

்சயதியொளர கூட்டத்தில் மொநில முதல்வர 

கூறினொர.

 ்்கொம்தொர சட்டமன்ை உறுபபினரும் 

முதல்வரின் அரசியல் ்சயலொளருமொன ்த 

லொய ்்ங்; ்பங்்கொலொன் ்்கொத்தொ சட்டமன்ை 

உறுபபினர ்்டனியல் கூய ஜி ்சன்; பி.டி.சி 

பிரதிநிதி்கள், மொநில அரசு வீ்டறமபபுப பிரிவு 

மறறும் ்மம்பொட்டொளர்கள் இக்கூட்டத்தில் 

்கலந்து ்்கொண்்டனர.

 ்க்டந்த அக்்்டொபர 9 ஆம் ்ததி ‘தி 

ரொயஸ்’ வீ்டறமபபின் பிரிவு பி-யின் 1,048 வீடு்களில் 

952 வீடடு உரிறமயொளர்கள், சொவி மறறும் 

வீடடு குறைபொடுக்்கொன விண்ணபபபபொரத்றதப 

்பறைனர. 

 ்மம்பொட்டொளர்கள் வொங்குனர்களி்டம் 

இருந்து 500 குறைபொடு படிவங்்கறளப ் பறைனர, 

அவறறில் 150 தீரவு்கள் ்கொணபபடடுள்ளன.

 ்மம்பொட்டொளர அறிவித்தபபடி 

மீதமுள்ள 350 வீடு்களில் மூன்று மொதங்்களுக்குள் 

படி படியொ்க மறுசீரறமபபுப பணி 

்மற்்கொள்ளபபடும். அதி்க ்தொழிலொளர்கள் 

மறறும் மூலத்றதக் ்்கொண்டு ்மம்பொட்டொளர 

மி்க குறுகிய ்கொலத்தில் இதறகுத் தீரவுக் ்கொண்பர 

என மொநில அரசு நம்பிக்ற்க ்தரிவித்தது.

 “உரிறமயொளர்கள் பழுதுபொரக்்கபபட்ட 

150 வீடு்களின் சீரறமபபுப பணி்களில் திருபதி 

அற்டயவில்றல என்ைொல், இரண்்டொவது 

முறையொ்க பு்கொர பொரம் சமரபபிக்்கலொம்” என்று 

பொ்டொங் ்்கொத்தொ சட்டமன்ை உறுபபினரொன 

அவர விளக்்கமளித்தொர.

 ‘தி ரொயஸ்’ வொங்கும் சக்திக்கு 

உடபட்ட வீ்டறமபபுத் திட்டத்தின் பிரிவு பி- இல் 

800 சதுர அடி (ரிம200,000) மறறும் 900 சதுர 

அடி (ரிம300,000) க்கு விறபறன விறலயில் 

விற்கபபட்டது. 

புக்கிட தம்புன் - பினொங்கு 

மொநில அரசு புலொவ அமொறன 

மொநிலத்தின் மற்ைொரு அறபுதமொன 

இயறற்க வள சுறறுலொத்தளமொ்க  

அங்கீ்கரித்துள்ளது.

 மொநில முதல்வர ்மதகு 

சொவ ்்கொன் யொவ, புலொவ அமொன் 

தனித்துவமொன ஈரபபு்கள், உணவு, 

வரலொறறு இ்டங்்கள் ்பொன்ை 

சிைபபு்கறளக் ்்கொண்டிருபபதொல் 

்பொருளொதொர வளரச்சிப ்பறுவதறகு 

சிைந்த தளம் என்று கூறினொர. 

 உள்ளூர மறறும் ் வளிநொடடு 

சுறறுலொப பயணி்களுக்கு புலொவ 

அமொறன அறிமு்கபபடுத்துவதற்கொ்க, 

மொநில அரசு ்க்டந்த ஆண்டு புலொவ 

அமொன் விழொறவ ஏறபொடு ்சயதது. 

இவவிழொ வரு்டொந்திர நி்கழவொ்க 

அறிவிக்்கபபடடுள்ளது. 

 "குறிபபொ்க, இந்த நி்கழவு 

பினொங்கு சுறறுலொ நொட்கொடடியிலும் 

்சரக்்கபபடடுள்ளது, இது சுறறுலொப 

பயணி்கள் பினொங்கு மொநிலத்திறகு 

வருற்கயளிக்்க உறுதுறணயொ்க 

அறமகிைது.

 “மொநில அரசின் 

பிரதிநிதியொ்க ்தறகு ்சபரொங் 

பிறை மொவட்ட அலுவல்கம் (எஸ்.

பி.எஸ்) உள்ளூர ்பொருளொதொரம் 

்சழிக்்க புலொவ அமொன் குடிமக்்கள், 

அரசு சொரொ நிறுவனங்்கள் (தன்னொரவ 

்தொண்டு நிறுவனங்்கள்) மறறும் 

வணி்கர்களு்டன் ற்கக்்்கொரத்து 

புலாவ் அமான் பினாங்கின் சுற்றுலாத்தளமாை உருமாற்்றம் ைாண்கி்றது

புலாவ் அமான் க�ாணைாட்ைத்தின் நிறைவு விழாவில  மாநில முதல்வர் மற்றும் அரசியல தறல்வர்�ள் �லநது க�ாணைனர். 

நி்கழவு்கள் நற்ட்பறைன.

 ம்லசிய அறிவியல் 

பல்்கறலக்்கழ்கத்தின் (யுஎஸ்எம்) 

2018ஆம் ஆண்டுக்்கொன பினொங்கு 

சுறறுலொ ஆயவின் படி, பினொங்கில் 

4.86 இரவு தங்குவதறகு ஒரு சுறறுலொ 

உள்ளுர ்பொருளொதொரத்றத 

்மம்படுத்த வழிவகுக்்க ்வண்டும். 

 "மொநில அரசு ்மம்பொடடுத் 

திட்டங்்களின் மூலம் ்பொது மக்்களின்  

வருமொனத்றத அதி்கரித்து அவர்களின் 

வீடு அல்லது குடியிருபபு பகுதி்கறளப 

்பொருளொதொர ந்டவடிக்ற்க இ்டமொ்க 

மொறறுவறத  ்நொக்்கமொ்கக் ்்கொண்டு 

்சயல்படுகிைது." என்று புலொவ 

அமொன் விழொவில் அவர கூறினொர.

 ்தொ்டரந்து, சுறறுலொ, 

்கறல, ்கலொச்சொரம் மறறும் பொரம்பரிய 

ஆடசிக்குழு உறுபபினர, இ்யொ சூன் 

ஹின்; புக்கிட தம்புன் சட்டமன்ை 

உறுபபினர ்்கொ சூன் ஐக்; சுங்ற்க 

பக்்கொப சட்டமன்ை உறுபபினர, ்டொக்்டர 

அமர பிரித்பொல் அபதுல்லொ; பத்து 

்கொவொன் நொ்டொளுமன்ை உறுபபினர 

பி.்கஸ்தூரிரொணி மறறும் எஸ்.பி.எஸ் 

மொவட்ட அதி்கொரி யஸ்மொன் யஹயொ 

ஆகி்யொர இவவிழொவில் ்கலந்து 

்்கொண்்டனர.

 இந்த ஆண்டு புலொவ 

அமொன் விழொ ்தன் ்சபரொங் பிறை 

மொவட்ட மறறும் நில அலுவல்கம், 

மறறும் புக்கிட தம்புன் சட்டமன்ை 

உறுபபினர ் சறவ றமயம் இறணந்து 

ந்டத்தியது.

 இவவிழொவில் ்க்டல் மீடபு 

ந்டவடிக்ற்க்கள் , மறல ஏறுதல், 

மு்கொம்(khemah), நொடடுபபுை 

விறளயொடடு, அரசு நிறுவனங்்களின் 

்கண்்கொடசி்கள் என பல்்வறு 

பயணியின் சரொசரி ்சலவு RM934.88 

என்று ்கண்்டறியபபட்டது.

 ”்மலும் பினொங்கு2030 

இலக்குக்கு ஏறப, சுறறுலொ ்சறவ 

்மம்பொடடிறகு இந்த தரவு ஓர 

உத்தியொ்க அறமகிைது. 

 சூன் ஐக் தனது உறரயில், 

உல்கம் முழுவதிலிருந்து அதி்கமொன 

சுறறுலொப பயணி்கறள ஈரக்்க புலொவ 

அமொன் சுத்தமொ்கவும் அழ்கொ்கவும் 

இருபபறத உறுதிச்்சயய அறனத்து 

தரபபினறரயும் ்்கடடுக்்்கொண்்டொர. 



6 செய்திகள் et«g® 1-15, 2019 முத்துச் செய்திகள்5
1960-்களில் நொடடின் மி்கச் சிைந்த 

்கல்வி மறறும் விறளயொடடுத் 

துறையில் ஆளுறமக் ்்கொண்்ட 

ஒருவரொ்க பலரும் ்கண்டு வியந்த 

மரியொறதக்குரிய மனிதர தொன் � 

்டொக்்டர எம். ்ஜ்கதீசன் ஆவொர.

 ஆறு தசொபதங்்களொ்க 

விறளயொடடு அரங்கில் தனது 

்சறவறய வழங்கி, 76வது வயதில் 

்டொக்்டர ்ஜ்கொ ஓயவுப ்பறறு 

தற்பொது சிரம்பொனில், தனது மறனவி 

தொன் லீ ்ொங், மூன்று பிள்றள்கள் 

மறறும் ஆறு ்பரக்குழந்றத்களு்டன் 

அதி்க ்நரம் ்சலவிடுகிைொர. 

 ்பரொக் குவொலொ ்கங்சொரில் 

பிைந்து, தனது ஆரம்பக் ்கல்விறய 

பத்து ்ரொட பள்ளியிலும் பின்னர 

12 வயதில் சிங்்கபபூர அங்கி்லொ 

சீனப பள்ளியிலும் (ஏசிஎஸ்) 

படித்தொர. இங்குதொன் ்ஜ்கொவின் 

்தொ்டக்்க த்ட்கள திைறம்கள் 

்வவ்வறு பயிறசியொளர்களொல் 

்மருகூட்டபபட்டன.

 அ்தொடு, ்்கொலொலம்பூர 

விக்்்டொரியொ நிறுவனத்தில் 

படிபறபத் ்தொ்டரந்தொர.  சிங்்கபபூர 

பல்்கறலக்்கழ்கத்தில் மருத்துவம் 

பயின்று 1967 இல் பட்டம் ்பறைொர.

்டொக்்டர ்ஜ்கொவின் தந்றத, 

என்.எம். வொச்கம், ஓர அரசு 

ஊழியர, 1920 ்களில் ்வள்றளயர 

அல்லொதவர்களுக்குத் திைக்்கபபட்ட 

440-யொரட(yard) பந்தயத்றத ்வன்ை 

முதல் ஐ்ரொபபியர இல்லொதவர ஆவர. 

பின்னர 1955 இல் Malaya Amateur 

Athletic Union and the Malaya Olympic 

Council முதல் ்சயலொளரொனொர.

 அவரது நொன்கு ம்கன்்களும் 

கனவை ந�ோக்கி சோதவனப் பவைதத ‘ஆசியோவின் நைகமோன மனிதன்’

இருந்தொர.

 ம்லசிய அறிவியல் 

பல்்கறலக்்கழத்தின் பட்டமளிபபு 

விழொவிற்கொ்க ்டொக்்டர ்ஜ்கொ 

சமீபத்தில் பினொங்கிறகு 

வருற்கயளித்தொர, இதில் முன்னொள் 

ஸ்குவொஷ ரொணி நிக்்்கொல் ஆன் 

்்டவிடடுக்கு யு.எஸ்.எம் ்வந்தர 

விறளயொடடு அறிவியல் துறையில் 

்்கௌரவ முறனவர பட்டம் அளித்தொர.

“நிக்்்கொல் இந்த விருறதப 

்பறை முதல் தகுதியொன நபர 

ஆவர. ஷகுவொஷில் அபிவிருத 

்வறறி மறறும் ஒரு நல்ல மனிதர 

என்ை அங்கீ்கொரத்றதயும் அவர 

்பறறுள்ளொர.

 “ஒரு மதிபபுமிக்்க 

பல்்கறலக்்கழ்கத்திலிருந்து வரும் 

இவவிருது, அந்த வற்கயொன 

அங்கீ்கொரத்றத எதிரபொரக்கும் 

விறளயொடடு வீரர்களுக்கு 

ஊக்குவிபபொ்க இருக்கும்” என்று 2011 

முதல் யு.எஸ்.எம் துறண ்வந்தரொ்க 

நியமிக்்கபபட்ட ்டொக்்டர ்ஜ்கொ 

கூறினொர. யு.எஸ்.எம் துறண ்வந்தர 

அந்தஸ்து பதவியில் அமரந்த முதல் 

தமிழரும் இவ்ர ஆவொர.

 முன்னதொ்க, 5 ஜூன் 

2010ல் மொடசிறம தொங்கிய ்பரரசர 

மொண்புமிகு சுல்தொன் மிசொன் 

றஜனல் ஆபிடின் இவரது சிைபபொன 

்சறவக்்கொ்க தொன் �  பட்டத்றத 

வழங்கினொர.

 அவரது ்க்டந்த ்கொலம் பல 

சொதறன்களொல் சூழபபடடுள்ளது. 

அவர ம்லசியொறவப பிரதிநிதித்து 

மூன்று ஒலிம்பிக் ்பொடடி்களில் 

்கலந்து ்்கொண்்டொர. 1960ல் ்ரொம் 

ஒலிம்பிக்கில் 16 வயதொன ஆைொம் படிவ 

மொணவரொ்கவும், 1964 ்தொக்கி்யொ 

ஒலிம்பிக்கில் மருத்துவ மொணவரொ்கவும், 

1968 ்மக்ஸி்்கொ ஒலிம்பிக்கில் தகுதி 

வொயந்த மருத்துவரொ்கவும் இருந்தொர.

்டொக்்டர ்ஜ்கொ இரண்டு ஆசிய 

விறளயொடடுப ்பொடடி்களிலும் 

்பொடடியிட்டொர. 1962 ஆம் ஆண்டில் 

ஜ்கொரத்தொவில் ந்டந்த ஆசிய 

விறளயொடடுப ்பொடடியில் 200 

மீட்டர பந்தயத்தில் தங்்கப பதக்்கம் 

்வன்ை முதல் ம்லசிய வீரர என்ை 

்பருறமறயப ்பறைொர. 1966 

்பங்்்கொக் ஆசிய விறளயொடடுப 

்பொடடி்களில் 100 மீட்டர, 200 

மீட்டர மறறும் 4x100 மீட்டர ஆகிய 

மூன்று ்பொடடி்களிலும் தங்்கங்்கறளக் 

ற்கபபறறினொர.

 ்பங்்்கொக்கில் கிற்டத்த 

அபொர ்வறறி அவருக்கு ‘பைக்கும் 

மருத்துவர’ மறறும் ‘ஆசியொவின் 

்வ்கமொன மனிதன்’ என்ை 

புறனப்பயர்கறளச் ்சரத்தது. 

அப்பொறதய பிரதமர துங்கு அபதுல் 

ரஹமொன் மறறும் துறணப பிரதமர துன் 

அபதுல் ரசொக் ஆகி்யொரி்டமிருந்து 

தனிபபட்ட வொழத்துச் ்சயதி்களும் 

அவருக்கு கிற்டத்தன.

 அவர 1966 ஆம் ஆண்டில் 

நொடடின் சிைந்த விறளயொடடு 

வீரரொ்கவும் ்தரந்்தடுக்்கபபட்டொர. 

1968 ஆம் ஆண்டு ்மக்ஸி்்கொ 

ஒலிம்பிக்கிறகுப பிைகு ஓயவுப ்பறை 

்டொக்்டர ்ஜ்கொ த்ட்களத்திலிருந்து 

விலகினொர. பின்னர ஒரு மருத்துவரொ்க 

தனது ்தொழிலில் ்கவனம் 

்சலுத்தினொர. மருத்துவ ஆரொயச்சி 

நிறுவன இயக்குநர (ஐ.எம்.ஆர) 

மறறும் சு்கொதொர அறமச்சின் துறண 

இயக்குநர பதவி்கள் உடப்ட 32 

ஆண்டு்கள் சு்கொதொர துறையில்  

பணியொறறினொர.

 தனது மருத்துவ ் தொண்டில், 

குறிபபொ்க ்தொறறு ்நொய்கள் மறறும் 

நுண்ணுயிரியல் குறித்து விரிவொன 

ஆயவு்கறள ்மற்்கொண்்டொர. 

்மலும் ்தசிய மறறும் சரவ்தச 

பத்திரிற்க்களில் 130 க்கும் ்மறபட்ட 

்கடடுறர்கள், உள்ளூர மறறும் சரவ்தச 

்கருத்தரங்கு்கள் மறறும் மொநொடு்களில் 

200 விளக்்கக்்கொடசி்கறளயும் 

தயொரித்தொர.

 அவரது சொதறன்கள் மறறும் 

விருது்கள் படடியலில் அ்டங்்கொதறவ. 

அவர ம்லசியொவின் ஒலிம்பிக் 

்கவுன்சிலின் (OCM) துறணத் 

தறலவரொ்கவும், 1966 அடலொண்்டொ 

ஒலிம்பிக்கிற்கொன ம்லசிய அணியின் 

துறண chef de mission மறறும் 2004 

ஏ்தன்ஸ் ஒலிம்பிக்கிற்கொன ம்லசிய 

அணியின் chef de mission ஆ்க 

இருந்தொர.

 ்டொக்்டர ்ஜ்கொ ஏரொளமொன 

மருத்துவ ்கமி்ஷன்்களில் அமரந்தொர, 

சமீபத்தில் ஆசிய ஒலிம்பிக் ஆறணயம் 

மறறும் ்கொமன்்வல்த் விறளயொடடு 

கூட்டறமபபு ஆகிய இரண்டிறகும் 

மருத்துவ ஆறணயத்தின் தறலவரொ்க 

்சயல்பட்டொர. 

 “என் வொழநொட்கறள 

அதி்கமொ்க அரசு ்சறவ்களிலும் 

பின்னர தனியொர துறையிலும் ஒரு 

மருத்துவரொ்க மருத்துவத் துறையில் 

பணியொறறி ்கழித்்தன்.

 “ஆனொல் விறளயொடடுத் 

துறையில் எனது பங்்களிபபு்கள் 

முறறிலும் தன்னொரவலர அடிபபற்டயில் 

இருந்தன. என்வ, நொன் இந்த 

இரண்டுத் துறையிலும் மிகுந்த 

உறசொ்கத்து்டன் ்சயல்பட்்டன். 

இப்பொது நொன் இரு தரபபிலிருந்தும் 

அதி்கொரபபூரவமொ்க ஓயவு 

்பறுகி்ைன்,” என்ைொர ்ஜ்கொ.

 சில சமயங்்களில், ்டொக்்டர 

்ஜ்கொ உந்துதல் அல்லது மருத்துவ 

்சொற்பொழிவு்களுக்கு உறரயொறைொ 

அறழக்்கபபடுகிைொர. அவர 

தமதுறரயில் எப்பொதும் முன்னுரிறம 

்்கொடுக்்க ்கறறுக்்்கொள்ளவும் ்கனவு 

்கொண ஒரு்பொதும் பயபப்ட ் வண்்டொம் 

எனவும் அறிவுறுத்துகிைொர.

த்ட்கள அல்லது விறளயொடடு 

நிரவொகியொ்க சிைந்து விளங்கினர. 

மூத்த ம்கன் வீரசிங்்கம் Brunei Amateur 

Athletic Association ்சயலொளரொனொர, 

இரண்்டொவது ம்கன் பொலகிருஷணன் 

1954 ஆசிய விறளயொடடுப 

்பொடடியில் பங்்்கறைொர, மூன்ைொவது 

்ரிச்சந்திரொ 880யொரட(yard) பந்தய 

்வறறியொளர ஆவொர.

இவரது மூத்த ்பரன், பிரியன் 

்ஜொன்ஸ், 19, முன்பு 18 

வயதிறகுடபட்ட ்கொயொக் ்பொடடி 

இரடற்டயர பிரிவில் ஆஸ்தி்ரலிய 

நொடடு ்வறறியொளர.

 இவவொறு, தொன் � 

்டொக்்டர எம். ்ஜ்கதீசன் பரம்பறர 

ஆதியிலிருந்்த த்ட்கள அல்லது 

விறளயொடடுத் துறையில் ஆளுறம 

வகித்துள்ளது. 

 1960-்களின் முதல் எடடு 

ஆண்டு்களில், ்டொக்்டர ்ஜ்கொ 

்வல்ல முடியொதவரொ்கவும், ்வ்கத்தில் 

தடுத்து நிறுத்த முடியொதவரொ்கவும் 

்தொன்றினொர. அவரது 100 மீட்டர 

பதிவு 10.4 வினொடி்கள் மறறும் 200 

மீட்டர பதிவு 20.92 வினொடி்கள் ஒரு 

்கட்டத்தில் உற்டக்்க முடியொததொ்கத் 

்தொன்றியது, அறவ முறை்ய சுமொர 

30 ஆண்டு்கள் மறறும் 49 ஆண்டு்கள் 

வறர நீடித்தது. அவர 1966 சிங்்கபபூர 

்தசிய சொம்பியன்ஷிபபில் 46.3 

வினொடி்களில் தனிபபட்ட சிைந்த 

400 மீட்டர ஓட்டபபந்தய வீரரொ்கவும் 

கதைப்பேசும்
பேடஙகள்

தான் �  டாகடர் எம். ஜெகதீசன் யு.எஸ்.எம்
 துணை வேநதர் அங்கிணை அணிநதுள்ார்.

ஜதாககிவைா ஒலிம்பிககில் (1964) 
200 மீடடர் ஓடடப்பநதைப 

வ்பாடடியில் கலநது ஜகாணடார்.

ஜெகா மற்றும் அேரது அன்பு 
மணைவி தான் லீ ஹாங்.

தான் �  டாகடர் எம். ஜெகதீசன் 1966 ஆம் ஆணடு ்பாங்காககில் 
நடநத ஆசிை விண்ைாடடுப வ்பாடடியில் 100 மீடடர் இறுதிப வ்பாடடியின் 

புணகப்படதணதப ்பார்ணேயிடுகிறார்.
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கதைப்பேசும்
பேடஙகள்

ஆடசிககுழு உறுபபிைர், வசாங் எங் தீ்பாேளி ்பணடிணகணை முன்னிடடு ்பாடாங் லாலாங்  
ஜதாகுதி மககளுககு ரிம100 ஜ்பறுமாைமுள் ்பற்றுச் சீடடுகண் ேழங்கிைார்.

பிைாங்கு மரம் நடும் திடடதணத மாநில முதல்ேர் சாவ் ஜகான் ைாவ் 
அதிகாரபபூர்ேமாகத துேககி ணேததார்.

அக 15 முதல் 17 ேணர நாடடில் முதன்முணறைாக நணடஜ்பற்ற ஏழாேது ஆசிை ்பசிபிக நகர 
மன்றம் (APUF-7) நிணறவு விழாவில் அணமச்சர் சுராயடா, முதல்ேர் சாவ் ஜகான் ைாவ் மற்றும் 

பிரமுகர்கள கலநது ஜகாணடைர்.

்பதது உ்பான் சடடமன்ற உறுபபிைர் குமவரசன் தீ்பத திருநாண்க ஜகாணடாடும் 
அதஜதாகுதியிலுள் 100 ேசதிக  குணறநத குடும்்பததிைருககு, தலா ரிம100 ஜ்பறுமாைமுள் 

்பற்றுச் சீடடுகண் ேழங்கிைார். 

ஆடசிககுழு  உறுபபிைர் சூன் லிப சீ ்பாகான் ஜெர்மால் ஜதாகுதியில் 
உள் 200 ஜதாடகக மற்றும் இணடநிணலப ்பளளி மாைேர்களுககு 

்பளளி உ்பகரைப ஜ்பாருடகண் இலேசமாக  ேழங்கிைார்.

ஆடசிககுழு உறுபபிைர் பீ புன் வ்பா ்பளளி ஆசிரிைர்களுககாக பிரததிவைகமாக நடததப்படட 
சுழிை கழிவு மாநாடணட அதிகாரபபூர்ேமாகத துேககி ணேததார். 
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Nama ADUN No Tel/ No Faks
N.26 PADANG KOTA
YAB Chow Kon Yeow
chowkonyeow@penang.gov.my

(T) 04 - 226 0218
(F) 04 - 226 0218

N.03 PINANG TUNGGAL
YB Dato’ Ir. Zakiyuddin Abdul Rahman (T) 04 - 575 6526

(F) 04 - 575 6526

N.16 PERAI
YB Prof. Dr. P. Ramasamy
ramasamy@penang.gov.my

(T) 04 - 383 9131
(F) 04 - 383 9131

N.07 SUNGAI PUYU
YB Phee Boon Poh
pheeboonpoh@penang.gov.my;
pheeboonpoh@yahoo.com

(T)  04 - 262 0860
  012 - 480 5495 
(F)  04 - 261 8745

N.10 SEBERANG JAYA
YB Dr. Afif Bahardin (T) 04 - 390 5109

(F) 04 - 390 5109

N.15 PADANG LALANG
YB Chong Eng
chong.eng@penang.gov.my

(T) 04 - 530 3028
(F) 04 - 530 3028

N.29 DATO’ KERAMAT
YB Jagdeep Singh Deo
jagdeepsinghdeo@penang.gov.my

(T) 04 - 226 2464
(F) 04 - 227 2464

N.37 BATU MAUNG
YB Dato’ Haji Abdul Halim Hussain
pusatkhidmatn37@gmail.com

(T) 04 - 626 1442
(F) 04 - 626 1442 

N.08 BAGAN JERMAL
YB Soon Lip Chee (T) 04 - 331 0163

N.22 TANJONG BUNGA
YB Zairil Khir Johari (T) 04 - 890 3866

N.34 PAYA TERUBONG
YB Yeoh Soon Hin (T) 04 - 827 8868

(F) 04 - 827 8868

N.28 KOMTAR
YB Teh Lai Heng
komtarN28@gmail.com

(T) 04 - 227 7068
(F) 04 - 227 7068

N.02 BERTAM
YB Khaliq Mehtab Mohd. Ishaq (T) 013 - 430 6400  

(P)   04 - 576 7606

N.06 TELOK AYER TAWAR
YB Mustafa Kamal
mustafakamal.mkba@gmail.com

(T) 04 - 351 1732

N.09 BAGAN DALAM
YB Satees A/L Muniandy  
n9.bagandalam@gmail.com

(T) 04 - 313 3990

N.11 PERMATANG PASIR
YB Muhammad Faiz Bin Fadzil
faizfadzilamanah@gmail.com

(T) 04 - 521 1106

N.12 PENANTI
YB Dr. Norlela Ariffin
norlela.ariffin@gmail.com

(T) 04 - 538 2871
(F) 04 - 538 4871

N.13 BERAPIT
YB Heng Lee Lee
berapit@dappg.org

(T) 017 - 8133 509
(F) 04 - 540 0006

N.14 MACHANG BUBOK
YB Lee Khai Loon 
kllee78@gmail.com

(T) 013 - 399 0519
(F)   04 - 551 1442

N.17 BUKIT TENGAH
YB Gooi Hsiao-Leung
gooihsiaoleung@penang.gov.my

(T) 04 - 507 5001
(F) 04 - 507 5001

N.18 BUKIT TAMBUN
YB Goh Choon Aik (T) 04 - 502 5818 

(F) 04 - 506 2138 

N.19 JAWI
YB H’ng Mooi Lye
jawi@dappg.org

(T) 04 - 594 1163
(F) 04 - 594 3163

N.20 SUNGAI BAKAP
YB Dr. Amar Pritpal Abdullah
ybadunsungaibakapn20@gmail.com

(T) 

N.21 SUNGAI ACHEH
YB Zulkifli Ibrahim 
n21adunsgacheh@gmail.com

(T) 

N.23 AIR PUTIH
YB Lim Guan Eng 
limguaneng@penang.gov.my

(T) 04 - 829 0614

N.24 KEBUN BUNGA
YB Jason Ong Khan Lee
kebunbunga24@gmail.com

(T) 04 - 826 5451
(F) 04 - 826 5451

N.25 PULAU TIKUS
YB Lee Chun Kit
pulautikus@dappg.org

(T) 04 - 228 5298
(F) 04 - 229 4294

N.27 PENGKALAN KOTA
YB Gooi Zi Sen
pengkalankota@dappg.org

(T) 04 - 250 1522
(F) 04 - 250 1523 

N.30 SUNGAI PINANG
YB Lim Siew Khim 
limsiewkhim@penang.gov.my

(T) 04 - 657 6630
(F) 04 - 658 6630

N.31 BATU LANCANG
YB Ong Ah Teong
batulancang@dappg.org

(T) 04 - 280 4411
(F) 04 - 280 4422

N.32 SERI DELIMA
YB Syerleena Abdul Rashid
32seridelima@gmail.com

(T) 04 - 659 5611
(F) 04 - 659 5611

NAMA ADUN No Tel/ No Faks
N.33 AIR ITAM
YB Joseph Ng Soon Siang
airitam@dappg.org

(T) 04 - 829 9143

N.35 BATU UBAN
YB Kumaresan A/L Aramugam
kumar.harapan35@gmail.com

(T) 04 - 668 1062
(F) 04 - 668 1062

N.36 PANTAI JEREJAK
YB Dato’ Saifuddin Nasution (T)

N.38 BAYAN LEPAS
YB Azrul Mahathir Aziz
ambasegaria.aam@gmail.com

(T) 04 - 649 3976
(F) 04 - 649 3976

N.39 PULAU BETONG
YB Haji Mohd. Tuah Ismail (T) 04 - 866 0214

N.40 TELUK BAHANG
YB Zolkifly Md. Lazim (T)

DAP PENANG HQ
dappg@streamyx.com (T) 04 - 228 8482

(F) 04 - 228 8514 

PKR PENANG HQ (T) 04 - 397 0115

-
(T)

BIRO PENGADUAN AWAM 04-263 6893
SEKRETARIAT KERAJAAN  04-262 1957
NEGERI
KASTAM 04-262 2300
IMIGRESEN 04-250 3419
WCC (Women’s Centre for Change) 04-228 0342
Pusat Perkhidmatan Wanita (Seberang)04-398 8340
EPF 04-226 1000
SOCSO 04-238 9888

JPJ 04-656 4131
 04-398 8809
JABATAN PENDAFTARAN 04-226 5161

PENANG GLOBAL TOURISM (PGT)  04-263 1166
TOURISM MALAYSIA 04-261 0058
KERETAPI BUKIT BENDERA 04-828 8880
FERI (GEORGETOWN) 04-210 2363
        ( BUTTERWORTH) 04-310 2377
JAMBATAN PP 04-398 7419
STESEN KERETAPI BUTTERWORTH 04-261 0290

PERSATUAN PERLINDUNGAN  04-829 4046
KANAK-KANAK
CAP 04-829 9511
BEFRIENDERS PENANG 04-281 5161
 04-281 1108
PERPUSTAKAAN PP 04-229 8555

Talian Kecemasan & Perkhidmatan Awam

PROGRAM PENGHARGAAN WARGA EMAS/OKU/IBU TUNGGAL/
PROGRAM ANAK EMAS/ PROGRAM RAKAN ANTI KEMISKINAN/ PROGRAM PELAJAR EMAS

POLIS, AMBULANS, BOMBA 999
& PENYELAMAT
DIREKTORI TELEFON 103
OPERATOR ANTARABANGSA 101
HOTLINE MBPP 04-263 7637 
ANGKATAN PERTAHANAN AWAM 04-228 9012

Kalendar Pelancongan

Program-Program Emas Kerajaan Negeri Pulau Pinang

NAMA ADUN PEMBANGKANG No Tel/ No Faks
N.01 PENAGA
YB Ustaz Yusni Mat Piah (T)

N.04 PERMATANG BERANGAN
YB Nor Hafizah Othman (T)

N.05 SUNGAI DUA
YB Muhamad Yusoff Mohd. Noor (T)

PEGAWAI PENYELARAS KADUN No Tel/ No Faks
N.01 PENAGA
Md. Khalil Salleh
novafast63@gmail.com

(T) 012 - 598 4881 

N.04 PERMATANG BERANGAN
Dato’ Jasmin Mohamad
jmmohamed002@gmail.com

(T) 018 - 468 6610

N.05 SUNGAI DUA
Yusri Isahak
ysrregnot@gmail.com

(T) 019 - 337 4055

SENARAI NAMA AHLI MAJLIS 
MBSP 2019

SENARAI NAMA AHLI MAJLIS
 MBPP 2019

SENARAI PEGAWAI-PEGAWAI PEMBANTU KEWARGANEGARAAN PULAU PINANG

Nota:
Orang awam dipohon menghubungi Pegawai-Pegawai Pembantu Kewarganegaraan untuk menetapkan temujanji masing-masing.

Nama Telefon

MBPP 04 - 259 2020

Ahmad Azrizal Tahir 019 - 541 4818

Aidi Akhbal Mohamed Zainon 012 - 464 3004

Azahari Aris 016 - 499 2580

Azli Ibrahim 011 - 2432 9007

Dr. Chee Heng Leng 017 - 333 9366

Francis a/l Joseph 012 - 474 3321

Gerald Mak Mun Keong 016 - 452 6499

Gooi Seong Kin 016 - 457 1271

Hari Krishnan a/l Ramakrishnan 010 - 505 5571

Harvindar Singh a/l Darshan 
Singh

012 - 428 2250

Kaliyappan a/l P. Renganathan 012 - 407 7276

Latifah Hussainsa 013 - 436 1999

Nurliyana Mohd Ramzi 011 - 3922 4080

Nur Zarina Zakaria 011 - 1578 5098

Ong Kean Peng 012 - 629 1133

Rohaizat Hamid 019 - 510 0075

Saiful Azwan Abd. Malik 016 - 463 2787

Shahrudin Mohamed Shariff 012 - 428 3160

Shung Yin Ni 012 - 413 9246

Tan Hooi Peng 012 - 498 6212

Tan Seng Keat 012 - 438 6191

Theng Jie Wey 016 - 418 7108

Vino Dini a/p Chandragason 
Pitchy

016 - 439 9358

Wong Yuee Harng 016 - 439 9121

Nama Telefon

MBSP 04 - 549 7555

Anuar Yusoff 016 - 461 6390

A’ziss Zainal Abiddin 017 - 938 9192

Cheen Goon Hooi 012 - 402 0923

David Marshel a/l 
Pakianathan

019 - 412 3397

Dr. Seow Kweng Tian 012 - 507 2229

Heng Yeh Shiuan 016 - 261 2460

Jason Raj a/l 
Kirupanantha

014 - 905 8113

Johnson a/l 
Anthonysamy

012 - 424 5745

Kang Yau Chuang 010 - 829 3904

Khong Chee Seong 011 - 1522 6628

Kumaran A/L Krishnan 012 - 464 4697

Marshidaliza Marzuki 011 - 3929 9023

Mohd Saifullah Abd. 
Nasir

013 - 770 1001
013 - 503 3349

Mohd Sharmizan 
Mohamad Nor

011 - 1110 6456

Mohamad Akmal Azhar 019 - 518 5145

Ong Jing Cheng 012 - 758 3779
016 - 445 5709

Ooi Yong Wooi 016 - 421 1196

Shuhada Abdul Rahim 010 - 380 7672

Tan Chee Teong 012 - 401 7718

Tan Cheong Heng 012 - 487 3101

Tengku Rasidah Tengku 
Kamarudin

019 - 473 1323

Wong Chee Keet 012 - 451 1312

Zaini Awang 019 - 546 3115

Zulkiply Ishak 013 - 431 6161

Bagi sebarang maklum balas, sila hantar ke:

Editor BULETIN MUTIARA,
Tingkat 47, Komtar, 10503 Penang

Telefon : 04-650 5468 ; Fax : 04-261 5923
Email: buletinmutiara.bpkn@gmail.com

EDITORIAL
Editors :

Christopher Tan (English)
Tan Kean Ming (Chinese)

G. Revatic (Tamil)

Writers :
Danny Ooi, M. Tanushalini, Ong Kok Hoay,

Edmund Lee and Muhamad Riadz Akmal (English)
Eng Kok Wei, Foong Chee Yin,

Wong Sook Shyan, Yeoh Yin Yin (Chinese)
J. Patmavathy (Tamil)

Photographers :
Law Suun Ting, Alissala Thian,

Ahmad Adil Muhamad, Darwina Mohd. Daud,
Alvie Cheng, Noor Siti Nabilah Noorazis,

Chan Kok Kuan and Adleena Rahayu Ahmad Radzi

Graphic Designers :
Idzham Ahmad and Nur Afiqah Zainudi

Bil. Nama Daerah Pejabat / Unit 
Kewarganegaraan

No. Telefon

1. Yeap Choon Keong Timur Laut

Bilik Perkhidmatan Awam,
Tingkat 3, KOMTAR.

013 - 449 0366

2. Velan A/L Kalimuthu Barat Daya 018 - 394 4537

3. K. Krishnasamy Seberang Perai 
Utara

012 - 488 1553

4. P. Rachenamorthy Seberang Perai 
Tengah

019 - 457 2271

5. Vadi Velan A/L 
Subramaniam

Seberang Perai 
Selatan

011 - 1144 1816



BULETIN MUTIARA NovemBER 1 – 15, 2019 13I N F O
SENARAI NAMA AHLI MAJLIS 

MBSP 2019

SENARAI NAMA AHLI MAJLIS
 MBPP 2019

SENARAI PEGAWAI-PEGAWAI PEMBANTU KEWARGANEGARAAN PULAU PINANG

Nota:
Orang awam dipohon menghubungi Pegawai-Pegawai Pembantu Kewarganegaraan untuk menetapkan temujanji masing-masing.

Nama Telefon

MBPP 04 - 259 2020

Ahmad Azrizal Tahir 019 - 541 4818

Aidi Akhbal Mohamed Zainon 012 - 464 3004

Azahari Aris 016 - 499 2580

Azli Ibrahim 011 - 2432 9007

Dr. Chee Heng Leng 017 - 333 9366

Francis a/l Joseph 012 - 474 3321

Gerald Mak Mun Keong 016 - 452 6499

Gooi Seong Kin 016 - 457 1271

Hari Krishnan a/l Ramakrishnan 010 - 505 5571

Harvindar Singh a/l Darshan 
Singh

012 - 428 2250

Kaliyappan a/l P. Renganathan 012 - 407 7276
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Wong Yuee Harng 016 - 439 9121
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Kang Yau Chuang 010 - 829 3904
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Mohamad Nor

011 - 1110 6456

Mohamad Akmal Azhar 019 - 518 5145

Ong Jing Cheng 012 - 758 3779
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Tan Chee Teong 012 - 401 7718

Tan Cheong Heng 012 - 487 3101
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Kamarudin
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Zaini Awang 019 - 546 3115

Zulkiply Ishak 013 - 431 6161
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SOME 4,000 runners from all 
walks of life took advantage of their 
rest day on Oct 13 by joining the 
“Peace Road Charity Run Penang 
2019” at Universiti Sains Malaysia 
(USM).

To celebrate peace and charity 
through sports, the 7km and 3km 
fun run that started at 7.30am was 
also held to collect funds for some 
non-governmental organisations 
(NGOs).

The run is an annual project of 
Universal Peace Federation (UPF), 
which collaborates with Asia Pa-
cific University-Community En-
gagement Network (APUCEN) and 
Persatuan Kebajikan Asas Pulau 
Pinang (PKAPP).

Many of the participants clad in 
purple T-shirts were up early so that 
they would not miss the start of the 
run at Minden field.

They later ran within the USM 
campus with their family members 

and friends.
Penang Youth and Sports Com-

mittee chairman Soon Lip Chee, 
who flagged off the run, said the 
event was a noble act by the organ-
ising committee for creating aware-
ness for peace.

He hoped that such events would 
be carried out yearly to encourage 
more people to take part.

“May this ‘Peace Road Charity 
Run Penang 2019’ be the beginning 
to celebrate the power of global 
solidarity for building a peaceful 
and sustainable world.

“Kudos for your giving and serv-
ing spirit to the community,” he said 
in his speech during the event. 

Aside from the run, there were 
other programmes such as zumba 
fitness dance, medical camp and 
educational booth.

All the runners were entitled to 
medals, refreshments and lucky 
draws after completing the run.

Story by Riadz Akmal
Pix by Ahmad Adil 
Muhamad

DEEPAVALI cheer came 
early for some 1,000 un-

derprivileged when they re-
ceived aid in conjunction with 
the Festival of Lights.

The goodwill event at the 
Dewan Datuk Haji  Ahmad 
Badawi in Butterworth on Oct 
20 was held for the 40th con-
secutive year and was led by 
RA Group executive director 
Datuk Seri R. Arunasalam.

Some recipients took home 
several grocery items while 
others received sets of glasses. 
They also took home two pack-
ets of 20kg rice each.

“This event is aimed at giv-
ing back to the society.

“The purpose of the pro-
gramme is to ease the financial 

burden of the less fortunate 
during Deepavali. 

“We do not want the poor to 
be left out while we celebrate 
the festival with joy,” Aruna-
salam said.

Chief Minister Chow Kon 
Yeow, who was invited to at-
tend the event, praised Aruna-
salam for his good deeds and 
said the state government val-
ued his noble contributions.

“I believe such charitable 
work can be included in the 
Malaysia Book of Records be-
cause it has been organised for 
40 years without fail.

“Congratulations and thank 
you to Arunasalam and his fam-
ily for the continuous effort in 
helping the needy each year to 
celebrate Deepavali,” Chow 
said in his speech before pre-
senting the aid to the recipients. 

He urged corporate compa-

nies and individuals to emulate 
Arunasalam’s efforts by giving 
back to the society and help 
those in need.

On behalf of the state gov-
ernment, Chow offered his 
Deepavali greetings to all Ma-
laysian Hindus who will be 
celebrating the festival on Oct 
27.

Also present were Deputy 
Chief Minister II Prof Dr P. 
Ramasamy, state Welfare, Car-

ing Society and Environment 
Commit tee  chairman Phee 
Boon Poh, Malaysian Associ-
ated Indian Chambers of Com-

merce & Industry (MAICCI) 
p res iden t  Da tuk  N .  Gob-
alakrishnan and Arunasalam’s 
son Dr R.A. Lingeshwaran.

Rayer and Lim in a group picture with the families who received the Deepavali hamper.

(From left) Ramasamy, Phee, Gobalakrishnan and Chow lighting up the ‘kuthu villaku’ (a traditional 
Indian oil lamp) at the event. 

Soon taking a selfie with one of the participants. 

IN conjunction with the Deep-
avali festivities, Pertubuhan 
Kebajikan Ihsan Muda organ-
ised a hamper presentation cer-
emony at the Bukit Dumbar 
neighbourhood recently.

Jelutong MP R.S.N. Rayer 
and Sungai Pinang assembly-
man Lim Siew Khim, who were 
the chief guests at the ceremony, 
presented the hampers contain-
ing grocery items to 20 families 
to ease their burden during the 
festive season.

According Rayer, the hamper 

handover is a yearly practice that 
is done to bring cheer to families 
who are not financially sound.

“During a joyous festivity 
such as Deepavali, I believe 
everyone deserves to be happy 
and celebrate the good tidings 
of the festival with their loved 
ones,’’ he said at the ceremony.

Deepavali, which is celebrat-
ed by Hindus, signifies the vic-
tory of light over darkness. 

Hence, it is also known as 
“The Festival of Lights”.

After the ceremony, Rayer 

and Lim went on a site visit and 
to officiate a completed project 
in Jalan Bukit Dumbar.

The project which involved 
the resurfacing of a road, pedes-
trian walkaway, and upgrading a 
drainage system, cost RM41,000. 

The cost was borne by the 
Jelutong parliamentary office.

Also present were Penang 
Island City Council (MBPP) 
councillor Nicholas Theng and 
Pertubuhan Kebajikan Ihsan 
Muda representative Arshad 
Rahman.

Promoting peace through run 

Bringing goodwill to the underprivileged

Lighting up 
faces with 
Deepavali joy
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CHIEF Minister Chow Kon 
Yeow lent the state govern-

ment’s support to the Salvation 
Army Penang Open Day by attend-
ing the event at its premises in Jalan 
Logan and donating RM10,000 
from his office.

He commended the Salvation 
Army in Penang, sponsors, donors, 
stallholders, staff, volunteers and 
the patrons for supporting the 
fundraising event.

“We are gathered here for one 
common goal – to raise funds to 
help the disadvantaged in our com-
munity through the Salvation 
Army.

“Over the years, the Salvation 
Army Children’s Home in Penang 
has helped countless children by 

ensuring they are sheltered in a safe 
home environment, receive an edu-
cation and are given counselling 
and guidance that they need to en-
sure they are able to cope and adapt 
to their new environment.

“All of this is done to ensure the 
children are raised to become re-
sponsible citizens of Malaysia,” 
Chow said in his speech.

He said the Salvation Army has 
been faithfully serving the Penang 
community and many other com-
munities across the nation for 81 
years since starting its work in 
Malaysia in 1938, beginning in 
Penang.

Chow said the famous saying by 
Sir Winston Churchill, former 
Prime Minister of the United King-

dom, that “Where there is a need, 
there is the Salvation Army!” still 
rings true today.

Chow urged the visitors and 
public to give generously so that the 
Salvation Army could continue 
with its good work.

Major Winsome Mason, the ter-
ritorial programme secretary of the 
Salvation Army, also thanked the 
many visitors, 80 stall operators, 
volunteers and supporters.

“Today’s event is to raise funds 
to support the continued running of 
this Home which houses 23 under-
privileged children and the social 
activities carried out for the under-
privileged community here in 
Penang,” Mason said in her speech.

“Over the years, the Salvation 

Army here has unconditionally as-
sisted underprivileged families with 
food parcels, providing cooked 
food for the homeless and the loan 
of disability equipment to those in 
need and unable to afford the cost.

“The Salvation Army has never 
shied away from helping the under-
privileged or less fortunate because 
our motto is ‘Heart to God and 
Hand to Man’.”

Chow later presented a mock 
cheque for RM10,000 to Major T. 

Chelvee, the social and community 
services officer of Malaysia Salva-
tion Army.

Also present were Penang Salva-
tion Army pro-tem co-officer Major 
M. Kamala and Penang Salvation 
Army assistant superintendent 
Beck Lurence.

Chow also witnessed the dance 
presented by some of the home’s 
children and then toured the stalls 
which sold a variety of food and 
delicacies.

PENANG is eager to learn and 
to evolve itself with regard to the 
STEM (Science, Technology, 
Engineering and Maths) fields, 
says Deputy Chief Minister II 
Prof Dr P. Ramasamy.

“Our biggest asset is our young 
ones. We want to inculcate in 
them the interest for STEM sub-
jects. Science is not merely about 
coming up with products but it is 
beyond that,’’ Ramasamy, who is 
also state Economic Planning, 
Education, Human Resources and 
Science, Technology & Innova-
tion Committee chairman, said 
during his speech at the opening 
ceremony of Japanese Technol-
ogy & Culture Weekend 2019 on 

Oct 11.
“We have a lot to learn from 

the Japanese - their culture, disci-
pline and the way they perceive 
things. It will not be easy for us 
to adopt it, but slowly it can be 
done.

“This programme will serve as 
a platform for Japanese compa-
nies to showcase their technology 
and expose our students to it,’’ 
Ramasamy added.

The three-day programme, 
which was organised by Tech 
Dome Penang in collaboration 
with the Consulate-General of 
Japan in Penang, was held from 
10am to 6pm on Oct 11,12 &13 
at Tech Dome Penang.

The programme showcased 
Japanese expertise with regard to 
technology as well as exhibiting 
Japanese customs and culture.

Gakken Plus Co. Ltd, Sony, 
Pink Hibiscus, Canon (Penang), 
Japanese Malaysia Technical In-
stitute, and Penang Math Platform 
were among the exhibitors at the 
event.

There was also a workshop on 
“Investigating Ultraviolet Light, 
Making a Motor and Making 
Crystals” by Gakken and Japa-
nese calligraphy - ‘Kanji’ and 
‘Origami’ (paper folding) - work-
shops by the Consulate-General 
of Japan.

‘We’ve a lot to learn from 
Japanese on STEM’

Chow presenting the mock cheque for RM10,000 to Chelvee (left). 
With them are Mason (right), Kamala (on Chow’s right) and some of 
the young dancers.

These students seem hooked on this activity at the event.

Strong support for 
Salvation Army 
fundraising event



N E W SN E W S NovemBER 1 – 15, 2019 BULETIN MUTIARA N E W SBULETIN MUTIARA NovemBER 1 – 15, 201916 17

Story by K.H. Ong 

HIS national sprint records 
stood for decades and he was 

once the “Fastest Man in Asia”.
But at 76, Tan Sri Dr M. Jegath-

esan has now eased on the throttle 
with his priorities in life changed.

Jega, as he is more fondly 
known, is held in high esteem. 

Many have been intrigued by 
how he could combine his track 
prowess and academic excellence 
in the 60s to become one of the 
most distinguished personalities in 
the country.

For eight years from 1960, Jega 
was virtually unbeatable and un-
stoppable in the sprints. 

His National 100m record of 
10.38 secs and 200m record of 
20.92 secs had at one point also 
seemed unbreakable, not until they 
had stood for about 30 years and 
49 years respectively.

Besides the sprints, he was 
also a powerful 400m runner 
with a personal best of 46.3 
secs in the 1966 Singapore 
National Championships, 
which also stood as a Malay-
sian national record for dec-
ades.

Jega was in Penang recently 
for the Universiti Sains Malay-
sia convocation in which for-
mer squash queen Datuk Nicol 
Ann David was bestowed an 
honorary doctorate in Sports 
Science by USM chancellor 
Raja of Perlis Tuanku Syed 
Sirajuddin Syed Putra Jamalull-
ail.

“Nicol is the first recipient of 
the award and she fully deserves 
it. She has earned the recognition 
through her own sporting success 
as well as being a virtuous person,” 
said Jega, who was appointed USM 
pro-chancellor in 2011.

Although the USM pro-chancel-
lorship is an honorific title, never 
before had a Malaysian of Indian 
descent been accorded that stature.

And this came on the heels of 
him being honoured with the “Tan 
Sri” title by the Yang diPertuan 
Agong Sultan Mizan Zainal Abidin 
on June 5, 2010 for his meritorious 
service.

During his trip to Penang, Jega 
also caught up with some friends, 
one of whom was Podim Hatia. 
The secretary of the Penang Mas-
ters Athletics Association and his 
wife Ruth Mary, hosted Jega and a 
few other friends to a dinner at the 
Penang Sports Club.

When you have the privilege of 
meeting a sports legend, the topic 
was invariably about sports - the 
past, present and future.

His past was filled with 
many achievements. He repre-
sented Malaysia at three Olympic 
Games - as a 16-year-old Form Six 
student at the 1960 Rome Olym-
pics, a medical student at the 1964 
Tokyo Olympics and a qualified 
doctor at the 1968 Mexico Olym-
pics.

It was at the 1964 Tokyo Olym-
pics that he clocked 20.9 seconds 
for the 200 metres at the semi-final, 
a rare distinction for a Malaysian. 

He repeated that feat in the 
Mexico Olympics four years later.

Jega also competed in two Asian 
Games. He became the first Malay-
sian to win a gold medal in the  
Asian Games in Jakarta in 1962, 
winning the 200m, and captured 
three golds - 100m, 200m and 
4x100m - in the 1966 Bangkok 
Asian Games.

The treble success in Bangkok 
earned him the nicknames “Flying 
Doctor” and “The Fastest Man in 
Asia”. 

The Games also arrived just two 

months before his final MBBS 
(Bachelor of Medicine) examina-
tion which earned him his Dr title.

What made it more memorable 
was that he received personal con-
gratulatory messages from the then 
Prime Minister Tunku Abdul Rah-
man and Deputy Prime Minister 
Tun Abdul Razak.

He was also named the nation’s 
first Sportsman of the Year in 1966. 

Jega still vividly remembers his 
first Olympics in Rome in 1960. 

He was eliminated in the first 
round heat of the 400m while In-
dia’s Milkha Singh, known as 
“Flying Sikh”, narrowly missed out 
on the bronze by finishing a credit-
able fourth place in the final.

“So, when Milkha came to the 
Jakarta Asian Games in 1962, 
everyone was expecting him to win 
the 200m and 400m. He did know 
me because in those days, there was 
no Google.

“To me, his best years were in 
1960 and 1961. After that, he 
started to fade. He did not take me 

seriously when someone told him 
that I could provide him a stiff chal-
lenge in the 200m. I kept very 
quiet and when the race came, he 
finished fourth - not only beaten by 
me but two others as well. 

“After that, Milkha retired. Still, 
he was my idol, once Asia’s best 
400m runner and he could give the 
Americans a run for their money.”

There was another riveting race 
that Jega could not forget. 

Invited to give a talk at the Na-
tional University of Singapore, his 
alma mater, some years ago, he 
recounted how he won the 100m 
gold medal in the 1966 Asian 
Games in Bangkok by beating his 
Singapore arch rival, C. Kunalan, 
and Japanese Hideo Iijima in a 
photo finish.

“I wanted to win the gold medal 
and graduate as a doctor in a short 
span of time in 1966. I knew Ku-
nalan would be there.

“So, I used all the tricks of men-
tal preparation. Every night, I pre-
pared myself mentally. Every night, 
I went to sleep and imagined my-
self winning the 100m race. Every 
night for two months, in my mind’s 
eye, I practised the dip.

“This is the power of visualisa-
tion and auto suggestion. So, on 
that day, I didn’t have to think. The 
dip just came automatically.”

After some tense moments, Jega 
was adjudged the winner, beating 
Kunalan by 0.01 second as his 
torso was nearest to the line. Iijima 
was placed third.

Athletics seemed to run in the 
blood. 

Jega’s father, N.M. Vasagam, a 
government servant, was the first 
non-European to win the 440-yard 
race in the 1920s when the event 
was opened to non-whites.

He later became the first secre-
tary of the Federation of Malayan 
Amateur Athletic Union (FMAAU) 
and the Olympic Council of Ma-
laya in 1955.

All his four sons excelled as an 
athlete or sports administrator. The 

Never be afraid to dream,  says ‘Flying Doctor’

A young Jega looking at 
the photo finish of the 
100m final in the Bangkok 
Asian Games in 1966.

Jega (in white striped shirt) posing with Podim (in batik) and wife 
Ruth Mary and other friends after a dinner at the Penang Sports Club.
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eldest boy, Veerasingam, became 
the secretary of Brunei Amateur 
Athletic Association, the second 
eldest, Balakrishnan, took part in the 
1954 Asian Games while the third, 
Harichandra, was a 880-yard cham-
pion competing in the 1956 Olym-
pics.

Born in Kuala Kangsar, Perak, 
Jega received his early education at 
Batu Road School and thereafter at 
Victoria Institution (both in Kuala 
Lumpur).

But at the age of 12, his father 
sent him to Singapore to study at the 
Anglo Chinese School (ACS) under 
the care of his sister and brother in 
law. And it was during the formative 
years there that Jega’s raw athletic 
talents were polished by different 
school teachers and coaches such as 
Tan Soo Liat , Maurice Nicholas 
and  Tan Eng Yoon of Singapore and 
expatriate American coaches as 
Thomas Rosandich, Bill Miller and 
Stan Wright. 

He then proceeded to study 
medicine at the University of Sin-
gapore and graduated in 1967.

Asked how he could cope with 
so much relentless training on the 
track as well as without skipping a 
year in his medical studies, Jega said 
the main thing was for the person to 
determine what his or her priorities 
in life are.

“If you have decided that while 
you are going to focus on sports and 
you also don’t want to miss out 
academically, then the biggest secret 
is that you got to learn this whole 
thing called time management.

“You have to learn how to allo-
cate the time around your life in 
such a manner that you are able to 
do the necessary things to achieve 
what is required from both these 
fields.

“But this doesn’t come easily. It 
comes at the sacrifice of some other 
things, like having fun with your 
friends, going to parties. Which 
your friends may or may not under-
stand. So, that is something you got 
to face up to.

“It’s a personal decision that you 
make and then you got to make the 
decision work by being, most im-
portantly, disciplined. If you are not 
disciplined, then it is very difficult.”

Sadly, there are not many school 
children nowadays pursuing sports 
excellence, especially in track and 
field.

Jega said the dynamics in schools 
have changed. Those days, he said 
schools were a spawning ground of 
sportspersons and they had very 
dedicated  sports masters well 
trained in physical education. Fur-
thermore, even some schools don’t 
have sports fields anymore while 
others emphasise on academic pur-
suit.

“Nowadays, for instance, a lot of 
young children are taken up with 
digital entertainment. Unlike our 
time, we looked forward to running 
to a field, either play a game of 
hockey or football or run around, 
jump or whatever it is.

 “But today, young people would 
rather sit in front of a laptop and play 
computer games. That is why in a 
way you find esports becoming 
more and more popular among 
various sports organisations. They 
try to cater to the interest of the 
youth.

“E-sports is big money. While it 
is serving the current purpose, it is 
not a substitute for physical activity 
out in the open. Not just only for 
sporting pursuit but also physical 

health and keeping a fit body.”
Jega quit athletics when he was 

at the top, retiring after the 1968 
Mexico Olympics. He then focused 
on his profession as a doctor, serv-
ing the government health service 
for 32 years, including the posts of 
Director of the Institute for Medical 
Research (IMR) and Deputy Direc-
tor-General of the Health Ministry.

His achievements and awards are 
too many to list. He was once the 
deputy president of the Olympic 
Council of Malaysia (OCM), the 
deputy chef de mission for the 1966 
Atlanta Olympics and the chef de 
mission for the 2004 Athens Olym-
pics for the Malaysian contingent.

Jega also sat on numerous med-
ical commissions, and until re-
cently had been the chairman of 
both the medical commission of 
both the Olympic Council of Asia 
and the Commonwealth Games 
Federation.

“As of this year, with my com-
pletion of my four-year term and I 
have done a few cycles of this, I 
have decided to step down from 
these positions.

“I think it’s time other people are 
also given the opportunity to be able 
to do these tasks. I will, however, be 
still involved as an adviser or sup-
porter in different ways.

“All the time in my life, I had 
earned my living through being a 
doctor and working in the medical 
sector, both initially in full-time 
government services and then in the 
private sector.

“But all my contributions in 
sports have been entirely and al-
ways been on a voluntary basis - 
either as an elected official or a 
volunteer, never in a paid position. 
So, I run these two parallel. Now I 
am at a stage where I have retired 
from both sides officially.”

Speaking of anti-doping, Jega 
said the use performance-enhancing 
drugs is an acknowledged evil in the 
sports scene today.

That is why he said the World 

Anti-Doping Agency (WADA) and 
the national anti-doping agency 
have been working to first educate 
the athletes not to be involved in 
drugs and at the same time create 
deterrent measures by conducting 
tests.

While admitting that they can-
not completely eradicate the drug 
menace, Jega said if they don’t 
have the deterrent measures in 
place, it would be a free for all.

Malaysia is still chasing for the 
elusive Olympic gold medal and 
Jega feels that the prospects for 
the national team are technically 

in badminton, diving and archery.
Jega said high jumper Lee Hup 

Wei, who recently reached the final 
of the high jump in the World Ath-
letics Championships in Doha, 
could be one to watch if he qualifies 
for the Tokyo Olympics. 

Hup Wei, a 32-year-old wild card 
entry in Doha, soared to a personal 
best of 2.29m. He has to clear 2.33m 
to qualify for the Tokyo Olympics.

Jega now spends more time with 
his wife from Seremban, Tan Lee 
Hong, whom he married in 1969, 
their three children and six grand-
children.

Both were also studying at the 
University of Singapore but the 
chemistry between them took place 
when Jega was posted to the Gen-
eral Hospital Kuala Lumpur 
(GHKL) and Tan was working as a 
pharmacist in a company across the 
road from the hospital.

All their children - Ashe-Lee and 
husband Peter Jones, Shirene Je-
gathesan, and Nick and wife Lisa 
Crowfoot - are living in Melbourne, 
having studied and obtained their 
qualifications and getting married 
there. Ashe-Lee, a lawyer by train-
ing, is currently the COO of a 
public listed company whilst son 
Nick is an anaesthetist in the private 
sector. Their eldest grandchild, 
Briana Jones, 19, was previously 
an Australian champion in the 
doubles for kayak under-18. The 
other grandchildren are Nathan 
Jones, Caelan and Ewen Jegathe-
san-Lamb, Laura and Alex Jegath-
esan.

Occasionally, Jega is invited to 
give talks on motivation or medi-
cine. He would often tell his audi-
ence to learn to prioritise and never 
be afraid to dream.

“While you aim for the stars, 
have your feet planted on the ground 
because you must always be in 
touch with reality. But never be 
afraid to dream; because of our 
dreams, come visions. Visualise 
your plan and make it happen.”

Never be afraid to dream,  says ‘Flying Doctor’

Jega (No. 415) giving his best 
in the 200m heats at the Tokyo 
Olympics in 1964.

Jega and his beloved wife, Lee Hong.

Jega winning the 400m in the 
Singapore Inter-School meet 
in 1959.



N E W SN E W S NovemBER 1 – 15, 2019 BULETIN MUTIARA N E W SBULETIN MUTIARA NovemBER 1 – 15, 201918 19

Story by K.H. Ong 
Pix by AAlissala Thian 

PENANG tour and travel agencies have 
been urged to promote inbound tourism.

State Tourism Development, Arts, Culture 
and Heritage Committee chairman Yeoh Soon 
Hin said his office would be introducing an 
incentive programme soon for agencies ac-
tively promoting inbound tourism to further 
boost the state’s economy.

“I would like to encourage them to focus 
on inbound instead of outbound tourism,” 
Yeoh said in his speech at the official opening 
of the Malaysian Association of Tour & 
Travel Agents (MATTA) Penang Chapter new 
office on Oct 10.

“Currently, a consultant is working with 
stakeholders on holding a tourism forum in 
November while at the same time fine-tuning 
the Penang Tourism Master Plan which should 
be ready by December.”

Yeoh is optimistic that Penang, which 
launched its Experience Penang 2020 in June, 
would play a key role in the country’s aim of 
drawing 30 million tourists in Visit Malaysia 
2020.

Yeoh and MATTA president Datuk Tan 
Kok Liang marked the opening of the new 
office by signing on the plaque in the 2,000sq 
ft facility located on the 13th floor of Menara 
BHL.

This was the third new location for the 
MATTA Penang Chapter office, having been 
first set up in Pulau Tikus and then relocated 
to Tanjung Tokong.

“I was told that this office is comparably 
bigger than the old premises to better meet the 
needs for expansion in Penang,” Yeoh said in 
his speech.

“MATTA’s new premises here is a good 
platform to provide a ‘home’ to gather its 
members and associates, for conducting meet-
ing, training, products launching, as well as 
events updates.

“MATTA plays an important role for 
travel agents and tourism events, inbound and 
outbound, and also in engaging with the gov-
ernment authorities on tourism-related mat-
ters.

“Tourism is undoubtedly a very important 
industry to Penang which has brought tremen-

dous growth and development over the years. 
It’s an important generator for Penang econ-
omy, overtaking manufacturing.”

Formed in the early 2000s, the number of 
MATTA Penang Chapter members has grown 
to 215, an increase of 18% compared to 2010 
with 179 members.

Also present at the official opening were 
Ministry of Tourism Penang director Jonathan 
Freddy Bagang, MATTA Penang Chapter 
chairman Vergis Mathews and MATTA hon-
orary secretary-general Nigel Wong.

THE Malaysian Association of Tour 
& Travel Agents (MATTA) will look 
seriously into holding a MATTA Fair 
for the first time overseas next year.

State Tourism Development, Arts, 
Culture and Heritage Committee chair-
man Yeoh Soon Hin suggested that 
MATTA consider going overseas to 
attract tourists to Malaysia.

“We have to sell our products over-
seas and it’s my dream that we can 
have a MATTA Fair overseas,” said 
Yeoh, who was representing Chief 
Minis ter  Chow Kon Yeow,  in  h is 
speech before officiating the MATTA 
Fair  a t  the  Set ia  SPICE Arena in 
Bayan Lepas on Oct 11.

“It is vital for Penang to forge strong 
partnerships with industry stakehold-
ers and tourism associations. By work-
ing together, we can pool our ideas and 
resources to create innovative offer-
ings that can enhance our competitive-
ness in tourism in the region.

“Countries like Vietnam, Cambodia 
and the Philippines are investing heav-
ily in tourism. We have to be innova-
tive and creative in promoting our 
products.

“I always like to revamp or rejuve-

nate our industry. We have a consultant 
working with us on the Penang Tourism 
Master Plan which we hope can be 
ready by December. This will be our 
guide for the next 10 years.”

Also present at the opening ceremo-
ny  of  MATTA Fa i r  were  MATTA 
president Datuk Tan Kok Liang, Tour-
ism and Culture Ministry Penang direc-
tor Jonathan Freddy Bagang, MATTA 
Penang  Chap te r  cha i rman  Verg i s 
Mathews, MATTA honorary secretary-
general Nigel Wong and Malaysia & 
Brunei Malaysia Airlines Berhad re-
gional sales manager Melvinder Kaur.

Tan said the MATTA main commit-
tee would discuss the matter, including 
enquiries from an Asean country and a 
Middle-Eastern country pertaining to 
having a MATTA Fair abroad.

He added that MATTA had partici-
pated in sales mission overseas, but 
they were on a business to business 
(B2B) basis.

“Domestic tourism is one of the key 
anchors in the tourism industry and 
bus iness- to-consumer  (B2C)  pro-
grammes like the MATTA Fair can 
further boost the growth of domestic 
tourism,” Tan said in his speech.

Call to 
promote 
inbound 
tourism

Have a MATTA Fair 
overseas, says exco man

Yeoh (centre), flanked by Tan and Mathews, and other MATTA office bearers and tour agents promoting Visit Malaysia 2020 at the 
official opening of the MATTA Penang Chapter office in Menara BHL.
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THE Penang government, 
through the Flood Mitiga-

tion Committee, has approved 
a RM79.7 million allocation 
to address flood woes on the 
Penang mainland.

State Local Government, 
Housing, Town and Country 
Planning Committee chairman 
Jagdeep Singh Deo said the 
mitigation works had begun 
last year and are scheduled to 
be completed in 2021.

“ T h e  f l o o d  m i t i g a t i o n 
works are in north and central 
Seberang Perai. The mitiga-
tion works include building 
new pump houses, upgrading 
existing pump houses,  and 
upgrading drains and rivers.

“One of the biggest projects 
(costing RM40 million) in-
volves building a pump house 
and upgrading drains to allow 
smoother flow of water from 
the Mak Mandin neighbour-
hood into Sungai Perai.

“Mitigation works started 
in March last year and the 
project  is  scheduled to be 
c o m p l e t e d  n e x t  M a r c h , ” 

Jagdeep told a press confer-
ence at the MBSP building in 
Bandar Perda, Bukit Merta-
jam, on Oct 10.

He was commenting on the 
Oct 8 flood, which inundated 
several houses in Seberang 
Perai.

Among the affected areas 
were Tingkat Mak Mandin 5, 
Kampung Malays ia ,  Ja lan 
Bagan Lalang, Lorong Mak 
Mandin 3, and Rumah Hijau 
Mak Mandin.

“We have also al located 
some RM19 million to address 
f lood problems in  Lorong 
Binjai 6, 7, 8 and 9 and Jalan 
Binjai.

“These are among the many 
flood mitigation projects that 
are ongoing,” he said.

Jagdeep  sa id  215  f lood 
mitigation projects had been 
completed by the state Depart-
ment of Irrigation and Drain-
age (DID) and the Seberang 
Perai City Council (MBSP) at 
a total cost of RM107.5 mil-
lion.

“I have instructed the coun-
cil and DID to propose more 
flood mitigation projects,” he 
said.

Also present were state DID 
director Shukri Muslim and 
MBSP mayor Datuk Rozali 
Mohamud.

(Front row, from left) Shukri, Jagdeep  and Rozali looking at a blueprint of the flood mitigation projects. 

RM79 million for flood mitigation projects 
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Ahmad Zakiyuddin (centre) visiting one of the exhibition booths while being briefed by Lee (second 
from right).

Penang International Travel Exchange returns for second year

Pix by Adleena Rahayu 
Ahmad Radzi 

MANUFACTURERS 
should not be afraid to 

learn new things and understand 
new technologies as the world 
is rapidly changing due to Indus-
try 4.0, says Deputy Chief Mi-
nister I Datuk Ahmad Zakiyud-
din Abdul Rahman.

“The emergence of multidis-
ciplinary and fast growing field 
of artificial intelligence (AI), 
fifth generation communication 
technology (5G) and Internet of 
Things (IoT) will bring tremen-
dous change in our lives through 
advances in areas such as auto-
nomous driving, face recogniti-
on, robotic automation, virtual 
assistants, big data analysis and 
smart city,” Ahmad Zakiyuddin 
said in his speech before offici-
ating the IEEE International 
Microwave, Electron Devices, 
and Solid-State Circuit Sympo-
sium (IMESS) 2019 at Penang 
Skills Development Centre 
(PSDC) in Bayan Lepas on Oct 
8.

“Experts predict that although 
on the one hand, AI will elimina-
te repetitive jobs, on the other, it 
will also create new jobs that re-
quire high digital skills,” he ad-
ded. 

According to Ahmad Zakiyud-
din, the electrical and electronic 
(E&E) industry is a key enabler 
of emerging AI, 5G and IoT tech-
nologies.

“Today, the E&E industry re-
mains as one of the most impor-
tant  p i l la rs  in  Malays ia’s 
export-driven economy.

“To put it into perspective, 38% 
of the almost RM1 trillion of 
Malaysia exports in 2018 came 
from the E&E sector.

“More importantly, out of the 
RM120.5 billion trade surplus 
enjoyed by Malaysia in 2018, 
99% of it was generated by the 
E&E sector,” he added.

He also highlighted that in 
2018, Penang contributed close to 
30% of Malaysia’s total export 
and 79% of Malaysia’s total trade 
surplus.

“This superb achievement 
would not have been possible if 

PENANG is set to position 
itself as the leading business 
events and leisure destination 
in Asia Pacific with the return 
of the Penang International 
Travel Exchange (PITE) at 
Setia SPICE Convention Cen-
tre in Bayan Baru.

Owned by Penang Conventi-
on and Exhibi t ion Bureau 
(PCEB) and organised by 
Apollo Conferences, the PITE 
programme from Oct 8 to Oct 
12 brought together the busi-
ness fraternity and entrepren-
eurs from around the world to 
experience Penang’s unfiltered 
experiences.

State Tourism Development, 
Arts, Culture and Heritage 
Committee chairman Yeoh 
Soon Hin said PITE was a pro-
gramme initiated with a vision 
to expose Penang’s best quali-
ties and attractions to the pe-
ople around the globe.

He said buyers and the me-
dia would be exposed to the 
various products in the state 

through Business 2 Business 
(B2B) sessions.

“I am certain that the PITE 
itinerary this year is filled with 
a fair amount of outdoor fami-
liarisation activities in Penang, 
including site inspection to a 

few attractions.
“You will  be brought to 

experience an aerial city view 
of Georgetown, nature view 
atop Penang Hill and The Ha-
bitat and also the beautifully 
landscaped Tropical Spice 

Garden,” Yeoh said after at-
tending the PITE 2019 opening 
ceremony.

PITE is  a  premium ho -
me-grown travel trade event 
which is widely popular at 
global tourism markets.

This year, it attracted 80  
buyers from China, the  Phi-
lippines, India, Vietnam,  In-
donesia, Singapore, Thailand, 
Myanmar,  Azerbai jan,  the 
United States and the Middle 
East.

PCEB chief executive of-
ficer Ashwin Gunasekeran said 
there would also be networking 
events in the form of a heritage 
hunt.

He said among the highlig-
hts of PITE 2019 were a gala 
dinner on the iconic ferry and 
networking events at The Top 
and The Habitat.

“They will also visit the 
Unesco World Heritage Site,” 
he said, adding that Penang’s 
attractive spots would be intro-
duced.

Also present was Apollo 
Conferences managing director 
Presanth Chandra.

PITE will return next year 
from Oct 6 till Oct 10.

For more information on 
PITE, visit www.pite.my.

Take advantage of Industry 4.0, 
manufacturers told

not for the hard work from all the 
stakeholders that have built a th-
riving ecosystem in the state by 
focusing on cutting-edge techno-
logies and high-value jobs.

“I am hopeful that Penang’s 
presence in the global scene of 

electronic manufacturing ser-
vices, research and development, 
assembly and testing of various 
electronic products will continue 
to drive Malaysia’s economy and 
create skilled job opportunities,” 
he said.

Also present at the event were 
IEEE Malaysia ED/MTT/SSC 
Penang Joint Chapter chairman 
Bernard Lim, organising chair-
man Dr Lee Choo Yong and 
PSDC chief executive officer 
Muhamed Ali Hajah Mydin.

Yeoh (centre) with Ashwin (right) and Presanth at the launch of PITE.



N E W SN E W S NovemBER 1 – 15, 2019 BULETIN MUTIARA N E W SBULETIN MUTIARA NovemBER 1 – 15, 201920 21

WOMEN have yet to achi-
eve gender parity in po-

litical and economic participa-
tion, says state Women and 
Family Development, Gender 
Inclusiveness and Religions 
Other than Islam Committee 
chairman Chong Eng.

Quoting the 2018 Malaysia 
Gender Gap Index Report , 
Chong Eng said there was still 
a gender gap between men and 
women in political and econo-
mic participation; neverthe-
less, the gap has been narrowed 
in the education sector.

“Women must continue to 
strive for success. Both men 
and women have equal respon-
sibility to transform the state 
for the better, in line with the 
Penang2030 vision.

“We represent about half of 

the nation’s population; hence, 
we hold equal responsibility in 
contributing towards Malay-

sia’s economy,” Chong Eng 
said in her speech during the 
WomenBizSENSE 13th anni-

versary dinner on Oct 5.
Tan Lean Kee, wife of Chief 

Minister  Chow Kon Yeow, 

congratulated WomenBizSEN-
SE for their dedication in em-
powering women and the com-
munity.

“It is very encouraging to 
see how WomenBizSENSE 
strives to improve the lives of 
others through many noble 
deeds.

“I hope that the women en-
trepreneurs will continue to 
have a big heart and make a 
difference in Penang,’’ Tan 
said.

The organisation also trea-
ted 13 children from the Spe-
cial Children’s Centre and 14 
from the House of Hope.

WomenBizSENSE also ma-
naged to raise RM7,800 from 
the dinner to fund the annual 
bus fare for the children from 
the House of Hope.

Rozali (sixth from left) in a group photo with all the volunteers and representatives of various agencies.

Honouring volunteers, agencies in 2017 flood operations

Calling youths to join 
volunteer programme

WHILE two years may have 
passed since the devastating floods 
of Nov 4 and 5, 2017, the efforts 
of over 2,700 workers from Se-
berang Perai City Council 
(MBSP), or formerly called Se-
berang Perai Municipal Council 
(MPSP), and thousands of volun-
teers have not been forgotten by 
the council. 

MBSP held an appreciation 
programme to hand certificates 
plus plaques made from upcycle 
materials to representatives of all 
agencies involved at the MBSP 
building in Bandar Perda, Bukit 
Mertajam, on Oct 7.

“We did realise at that time that 
without the support of the volun-
teers from many agencies, we 
would not have been unable to 
carry out the post-disaster cleaning 
process because it involved many 
areas on a large scale. But we 
made it together because of you,” 
Rozali said in his speech at the 

appreciation programme.
Rozali expressed his gratitude 

to the 20 government agencies, 27 
private agencies, non-government 
organisations (NGOs) and seven 
government-linked companies 
(GLC) for their incredible work 
and efforts.

“We are grateful for all the as-
sistance provided in terms of the 
heavy vehicles, equipment and 
workforce by all of these agen-
cies,” he added.

He said while the whole of 
Penang was affected, the worst hit 
areas were Seberang Perai Tengah 
and Seberang Perai Utara.

“A total of 117 MBSP vehicles 
and another 95 vehicles from dif-
ferent agencies were used for the 
cleaning work,” he added.

According to Rozali, 100% 
clean-up work was completed 
after 16 days and this would not 
have been achieved without the 
involvement of other agencies.

The attendees in a group picture with all the dignitaries present.   

Women urged to strive for success

“The massive flood disaster that 
hit Seberang Perai damaged 3,256 
houses and 162 vehicles, forced 
the evacuation of 9,639 victims 
and saw about 1,194 fallen trees, 
resulting in a total loss of RM11.3 
million,” he added.

He said because of the disaster, 
MBPP established the Crisis Man-
agement Department along with 
the Community Emergency Re-
sponse Team (CERT) to cope with 
any such situation in future.

“This comes with three types of 
management plans under Seberang 
Perai Disaster Management Plan 
which are risk management plan, 
crisis management plan and the 
recovery management plan,” he 
said.

Rozali added that he still could 
not forget those moments when 
people from different backgrounds, 
regardless of race, religion and 
political affiliation, were helping 
one another cope with the disaster.

THE Penang Youth Develop-
ment Corporation (PYDC) de-
sires to promote and enhance a 
spirit of volunteerism among 
youths.

State Youth and Sports Com-
mittee chairman Soon Lip Chee 
said PYDC, an agency under the 
state government, would intro-
duce the Penang Youth Volun-
teer programme to help build a 
progressive society in line with 
the Penang 2030 vision.

One of the vision’s themes 
emphasises on the participation 
of youths, women and seniors 
in the community.

“Thus, PYDC welcomes ac-
tive participation from the 
youth to this programme. We 
aim to gather a team of young 
volunteers capable of providing 
voluntary services to the com-
munity, foster a high degree of 
patriotic spirit as well as build 
a strong relationship between 
youth and community.

“Volunteering practices have 
a great potential to bring multi-
racial Malaysians towards a 
better life together. Youth vol-
unteers play an important role 
as future leaders of the nation.

“Therefore, let us help en-
hance the potential of the Ma-
laysian community through 
volunteerism,” said Soon when 
he launched the programme at 
Komtar on Oct 7.

Soon said the target was to 

get 100 members by the end of 
October, 200 by November and 
300 in December.

Also present were PYDC 
general manager Thoy Siew 
Ping, its directors Lee Wei Se-
ang and Joseph Ng Soon Siang, 
who is also Air Itam  assembly-
man.

Thoy said volunteers could 
choose categories which match 
their volunteerism interest such 
as arts, culture, education, 
sports, charity work, environ-
ment, disaster, medical assis-
tance and first aid.

“Through volunteering, vol-
unteers can hone their talents to 
the fullest. They can also choose 
their time for volunteering in 
line with their skills, knowledge 
and ability to engage in volun-
teer activities.

“Besides, organisations that 
need volunteer services can ap-
ply for assistance from PYDC.

“Volunteers who serve three 
or more times will be invited to 
the volunteer appreciation cer-
emony at the end of the year and 
a certificate of appreciation will 
be given,” Thoy added.

Youths who are interested in 
joining the programme can find 
more information via http://bit.
ly/penangyouthvolunteer link 
or contact PYDC via WhatsApp 
+60124010186, phone+604-
2636111oremail to youthvolun-
teer@pydc.com.my.
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槟州政府自2016年来一共透过非伊斯兰
膜拜场所基金（RIBI）拨款594万1321令
吉12仙给州内149个非伊斯兰膜拜场所以
进行提升计划。

槟州非伊斯兰膜拜场所委员会主席佳
日星到位于湖內十廊的唐溪殿（大二伯
爷）巡视并移交5万令吉拨款时指出，截
至10月份，接受拨款的非伊斯兰膜拜场
所分别是76座神庙、42座兴都庙、22座
教堂，以及9座锡克庙。

也是槟州地方政府、房屋、城乡规划
委员会主席的佳日星说，非伊斯兰膜拜场
所基金（RIBI）是来自无法提供非伊斯
兰膜拜场所的发展商，分别缴付给槟岛市
政厅以及威省市政厅的献金。

他说，早前RIBI的拨款上限为2万令
吉，后来州政府意识到此限额所能进行的
计划并不多，因此将每项计划的拨款上限
提高至5万令吉。

他指州政府将继续透过RIBI帮助有需
要的场所。

“目前扣除149项计划后，该基金尚有
310万令吉余款，不过这笔钱会随着地方
政府接收发展献金和发放拨款而有所浮
动。”

佳日星说，该基金会在上个月的会议
中，再次批准4个场所的申请，分别是1
座神庙、1座兴都庙以及2座教堂。他也
呼吁有需要的场所可向该基金会提出申
请。

周勤利与杨顺兴感谢RIBI拨款
唐溪殿赞助人拿督周勤利说，该庙是

在今年1月份因为受到发展计划的影响，
而从新港甘榜峇达搬迁到湖内十廊（地址
3, Lebuh Relau 1）。他说，该庙宇有一部
分是来自发展商的赔偿，随后也耗资了15

万令吉进行扩建，目前工程已完毕。
作为垄尾区州议员的杨顺兴对于RIBI

拨款5万令吉予该庙宇表示感激。出席者
包括唐溪殿庙主林娘水。

Disiar oleh Kerajaan Negeri Pulau Pinang

槟州首长曹观友赞扬九皇文化不仅
鼓励善信向善向上，北海新岜观

音亭斗母宫更与时并进，首度在九皇庆
典中以花代香，致力于推动环保的努力
让人赞赏。

曹观友指出，九皇庆典不只是传承正
信宗教及文化，同时也在教育、福利及
慈善等领域中，发挥非常大的功能。

随着斗母宫新宫庙的落成，他希望斗
母宫继续广结善缘，在地方上发挥精神
文明建设和社区建设的功能。

他也希望斗母宫文化，能够成为吸引
游客到访北海的景点之一，带动当地经
济发展。

他 是 在 北 海 新 岜 观 音 亭 斗 母 宫 晋 宫

安座大典暨联欢宴会上，致词时这么指
出。

财长：希盟发放拨款效率高
财政部长林冠英指出，希盟执政后贯

彻有效率的执政方针，如在发放拨款方
面,杜绝以往只闻楼梯响的情况出现。

“就像斗母宫，我在一周前宣布拨款
10万令吉，如今拨款已然到位，这就是

我们所要的态度，在最短时间内为人民
解决问题。”

他说，明年度的预算案也专注在国家
发展方面，其中教育为政府最侧重的领
域，除了增加教育拨款外，政府还增加
了一项预算，既为华小提供1200万令吉
拨款，作为半津华小的水电费用。

“以往我们时常听到华小为了水电费
而烦恼，真相拨款一定能减轻校方的负

担，这项拨款是以前所没有的。”
此外，他透露，政府也在明年度提供

高达5万令吉的低息贷款予华裔商家，
在不需任何抵押的情况下也能借贷做为
商业资金。

他 相 信 这 将 能 振 兴 国 内 的 经 济 ， 同
时 ， 为 了 提 高 就 业 率 和 鼓 励 本 地 商 家
聘请本地员工，当局也推出了相应的奖
掖，让国家经济逆流成长。

佳日星与杨顺兴在移交5万令吉
拨款模拟支票予唐溪殿负责人
后，双方合影。  

以花代香推动环保
首长赞北海新岜观音亭斗母宫与时并进

美轮美奂的北海新岜观音亭斗母宫，成为
北海标志性建筑物之一。

2016年以来
州政府拨近600万助非伊教膜拜场所提升


